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روزنامه

بررسي اين توافق در كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي را كافي مي دانستند، اما از آنجايي كه نمايندگان 
با 136 راي موافق به تشكيل كميسيون ويژه راي داده بودند ديگر راه برگشتي وجود نداشت. در آن جلسه كه سي 
تيرماه برگزار شد، احمد اميرآبادی نماينده مردم قم به عنوان يكی از متقاضيان تشكيل كميسيون ويژه گفت: ما در 
بحث موافقتنامه مواردی را داريم كه به نظر می آيد بايد مورد توجه قرار گيرد، در همين راستا ما و جمعی از نمايندگان 
پيشنهاد تشكيل كميسيون ويژه را داديم. وی با قرائت اسامی درخواست كنندگان تشكيل كميسيون ويژه گفت افراد 
با علايق و سلايق سياسی مختلف اين درخواست را امضا كردند. پس از اتمام اظهارات اميرآبادی، لاريجانی رئيس 
مجلس نيز تاكيد كرد: در آئين نامه داخلي مجلس، پيرامون تشكيل كميسيون ويژه بحثی به نام مخالف و موافق 

نداريم و به همين دليل رای گيری انجام می شود وپيرامون اينكه چه كسانی نيز در كميسيون حضور داشته باشند 
در جلسات بعدی تصميم گيری خواهد شد.

در همين حال و پس از گذشت يك ماه از راي نمايندگان به تشكيل اين كميسيون، امروز پس از ساعت ها رايزني 
و جلسات مختلف اعضاي اين كميسيون انتخاب شدند تا گام بعدي اجراي توافق هسته اي ايران و غرب كه بررسي 
در پارلمان و ارائه گزارش به صحن علني است است، برداشته شود. نكته اي كه حائز اهميت است آنكه با وجود توافق 
هر دو فراكسيون اصولگرايان و رهروان ولايت براي ارائه فهرست مشترك 15 نفره، اين تصميم در عمل اتفاق نيفتاد 

و اكثريت اعضاي كميسيون ويژه را كساني تشكيل مي دهند....

لیست مشترک فراکسیون ها جواب نداد 

کمیسیون ویژه » برجام«  در اختیار منتقدان ظریف؟

آیت ا... گرامی در دیدار شهردار قم خواستار شد:

تسریع در روند اجرای پروژه های شهری

در شهرستان ها کاندیدا شوید

دستور احمدی نژاد 
به وزرای دولت 

سابق

 وکیل  خانواده روح الامینی: حکم مرتضوی 
در پرونده کهریزک قطعی نیست

 اعتراض
 می کنیم

 قائم  مقام حزب اعتمادملی گفت: آقایان دولت قبل 
بهتر است سراغ اموری بروند که در شان خودشان است 
و به جای ادعای امام شناسی جوابگوی پرونده  تخلفات 

خودشان باشند.
رسول منتجب نيا با اشاره به ضرورت رسيدگی جدی تر به 
تخلفات دولت گذشته عنوان كرد: متاسفانه برخی گمان می كنند 
نقاط ضعف به خصوص سوءاستفاده های برخی مسئولان نبايد 
رسانه ای شود؛ چراكه افشای آن موجب بی اعتمادی مردم به نظام 
خواهد شد؛ لذا شاهد هستيم بسياری از تخلفات در دستگاه های 
مختلف كتمان می شود. وی افزود: در مورد تخلفات دولت قبل هم 
خيلی ها معتقدند اگر تخلفات هر دولتی پيگيری و افشا شود، روی 
اعتماد مردم تاثيرگذار خواهد بود. برخی مسئولان را سراغ دارم 
كه به خوم می گفتند در برخی دستگاه ها و نهادها اختلاس های 
بزرگی صورت گرفته است، اما افشا و پيگيری آن را به مصلحت 
نمی دانيم. اين فعال سياسی اصلاح طلب خاطرنشان كرد: چنين 
مصلحت نگری هايی دو ايراد دارد؛ اول اينكه اصلا منطقی نيست 

بگوييم اگر مسئولی تخلف كرد...

»سقائیان نژاد« در دیدار با آیت ا... گرامی عنوان کرد:

دخالت 25 ارگان 
در مدیریت شهری

شهردار باید کلیددار شهر باشد
ارگان ها حاضر نیستند قدرت خود را واگذار کنند
ارائه لایحه کاهش قدرت دیگر ارگان ها به مجلس

بلوار پیامبر اعظم )ص( نباید مانند صفائیه به بازار تبدیل شود

هشدارمدیرعامل آب منطقه ای  قم نسبت به برداشت های بی رویه آب:

بی توجهی کنیم
 قم غیر قابل سکونت می شود

اینکه  بیان  با  قم  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
ریزگردهای نمکین که در این استان وجود دارد می تواند ناقل 
بیماری باشد، گفت: برداشت بی رویه از سفره های زیرزمینی، 

قم را در آینده غیرقابل سکونت می کند.

احمد حاج حسينی با اشاره به مشكلات زيست محيطی كه 
برداشت بی رويه از منابع آبی در استان قم ايجاد كرده اظهار داشت: 
در حال حاضر همين موضوع ريزگردها يكی از آثار برداشت بی رويه 

از سفره های آبی است چرا كه برداشت بی رويه ...

8

2

مذاکره برای تولید ۳ خودروی ژاپنی در ایران

مدیر عامل شرکت تعاونی کشاورزی مرغداران گوشتی قم:

قیمت کنونی مرغ به سود تولید کننده نیست
2

2

سرمقاله:   جواد قاسمی ورجانی

افتاده  اتفاق  ما  همه  برای 
است، وقتی كه عرصه در زندگی 
می شود  تنگ  آن قدر  برايمان 
نداريم.  مقاومت  تاب  ديگر  كه 
دنيايی  زندگی  از  دلمان  وقتی 
می گيرد، نامهربانی های اين روزگار 
شايد  می دهد،  آزار  را  خاطرمان 

اولين جايی ...

تکریم امامزادگان 
و چند نکته
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مجلس آینده 
متعلق به یک 

حزب و جناح 
نخواهد بود
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رئیس جمهور در نشست مشترک 
هیات دولت با استانداران:

7



اخبار پنجشنبه - بیست و نهم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23796

اخبار
آیت ا... حسینی بوشهری:

سال تحصیلی حوزه های علمیه 
از ۱۵ شهریور آغاز می شود

 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: سال تحصیلی حوزه های علمیه از ۱۵ 
شهریورماه آغاز خواهد شد. 

آيت ا... سيدهاشم حسينی بوشهری اظهار كرد: در جلساتی كه داشتيم به اين جمع 
بندی رسيديم كه كلاس های حوزه های علميه در سال تحصيلی ۹5-۹۴ از 15 شهريور 
ماه آغاز شود. معاون جامعه مدرسين حوزه علميه قم تاكيد كرد: پس از قطعی شدن 

اين جمع بندی ها، در قالب ابلاغيه ای به مدارس علميه اعلام می شود.
آيت ا... حسينی بوشهری  همچنين در پاسخ به اين سئوال كه مهم ترين وجه تمايز 
سال تحصيلی آينده حوزه نسبت به سال های قبل چيست، اظهار كرد كه در آينده ای 
نزديك در نشست رسانه ای با خبرنگاران شركت كرده و برنامه های مهم مديريت 

حوزه های علميه را تشريح خواهد كرد.
به گزارش مهر، پيش از اين تعدادی از مراجع تقليد و استادان درس خارج حوزه 
علميه قم در آخرين جلسه درسی خود اعلام كرده بودند كه كلاس های سال تحصيلی 

آينده )۹5-۹۴( از نيمه شهريور آغاز می شود.

کاروان سفیران آفتاب به جمکران رسید 

میثاق جمکرانیان با امام رئوف 
کاروان سفیران آفتاب، متشکل از خدام آستان قدس رضوی با حضور در 
جمع نمازگزاران مسجد مقدس جمکران پرچم مهر امام رضا)علیه السلام( را 

در این مکان مقدس به اهتزاز درآوردند

به گزارش روابط عمومی مسجد مقدس جمكران، همزمان با دهه كرامت و در ايام 
با سعادت ميلاد حضرت فاطمه معصومه)س(، خدام حرم رضوی در قالب »كاروان 
سفيران آفتاب« شامگاه سه شنبه به مسجد مقدس جمكران مشرف شده و مورد 
استقبال پر شور خادمان، مجاوران و زائران اين مكان مقدس قرار گرفتند. سفيران 
آفتاب كه پرچم مقدس و متبرك آستان قدس رضوی را به همراه داشتند در ابتدای 
ورود خود به وعده گاه منتظران مسير باب الشهاده تا مقابل مسجد مقام را طی كرده و 
زيارت خاصه امام رضا )عليه السلام( را زمزمه كردند. موسوی از خدام رضوی در اين 
مراسم با اشاره به اينكه كاروان های سفيران آفتاب در راستای برگزاری جشن های 
»زير سايه خورشيد« در دهه كرامت راه اندازی شده اند، اظهار كرد: اين برنامه با هدف 
ترويج سنت و سيره امام رضا)عليه السلام( در 32 استان، بيش از 250 شهرستان و 
15 كشور جهان در حال برگزاری است. وی با اشاره به اينكه اين كاروان از روز قبل 
از ولادت حضرت معصومه )سلام ا... عليها( برنامه های خود را در شهر مقدس قم آغاز 
كرده است، ابراز كرد: از طرف خدام بارگاه ملكوتی امام رضا)عليه السلام( سلام ايشان را 
به خواهرشان تقديم می كنيم و اميدواريم اين حركت پلی برای شما به حرم امام رئوف 
باشد و از همين مكان مقدس به طرف حرم ملكوتی ايشان سلام دهيد و قطعا ايشان 
نيز جواب سلام شما را خواهند داد.  در ادامه مراسم عهده نامه زائران مسجد مقدس 

جمكران با امام رضا)عليه السلام( توسط يكی از خدام رضوی قرائت شد. 
در اين عهده نامه آمده است: آقای من عهد می بندم در دل خويش برای شيطان 
راهی نگشايم/مولای من عهد می بندم زبانم جز به راستی سخن نگويد/ امام عزيز عهد 
می بندم به معنای واقعی و در همه امور امين باشم/ مولای من عهد می بندم رابطه 
دوستانه و صميمانه با برادران ايمانی ام داشته باشم/ آقای من عهد می بندم آبروی 
مومنين را حفظ كنم/ امام عزيز عهد می بندم با رفتارم خود را در معرض نسيم های 
رحمت الهی قرار دهم/ امام مهربان عهد می بندم قدردان و شكر گذار رحمت پروردگارم 
باشم/ مولای من عهد می بندم قدردان نعمت ولايت اهل بيت باشم/ امام عزيز عهد می 

بندم در ايمان استوار بمانم، عمل صالح انجام دهم و صبور باشم/
مديحه ثرايی و بيان كرامات زندگی هشتمين نور آسمان امامت و ولايت توسط 
خدام حرم رضوی از ديگر بخش های اين مراسم با شكوه بود كه با استقبال زائران و 

نمازگزاران مسجد مقدس جمكران همراه شد.

حوادث
فرمانده انتظامي استان قم تاکید کرد :

برخورد قاطع با 
موتورسیکلت سواران متخلف

فرمانده انتظامي استان قم گفت: موتورسیکلت سواران علاوه بر بالابردن آمار 
تلفات، تصادفات، با بي انضباطي، عدم رعایت قانون و تخلفات خود، زمینه ساز 

آزار و اذیت مردم دیگر شده اند.
به گزارش پايگاه خبري پليس، سردار كاظم مجتبايي در پنجمين جلسه كميسيون 
تحول راهور كه در سالن جلسات ستاد فرماندهي انتظامي استان قم برگزار شد، عنوان 
داشت: در حوزه پليس راه و راهور، يك حضور منسجم و تعريف شده وجود دارد كه همين 

امر توانسته رضايتمندي عمومي را رقم بزند.
وي در ادامه بر تحليل آمارها در موارد مختلف و ارائه راهكارها و پيشنهادهاي سازنده 
به منظور كاهش تلفات و حوادث جاده اي و ترافيكي تأكيد كرد و عنوان داشت: آمارها 
و گزارشات ماهانه، سالانه و مقايسه اي بايد به طور كامل توسط يك گروه علمي و فني، 
بررسي و واكاوي شود و علل حوادث و سوانح در نقاط مختلف استان استخراج شده و 

راهكارهاي پيشنهادي ارائه شود.
فرمانده انتظامي استان در ادامه بر برخورد قاطع با موتورسيكلت سواران متخلف تأكيد 
و خاطرنشان كرد: موتورسيكلت سواران علاوه بر بالابردن آمار تلفات، تصادفات، با بي 

انضباطي، عدم رعايت قانون و تخلفات خود، زمينه ساز آزار و اذيت مردم ديگر شده اند.
سردار مجتبايي پليس راهور را يكي از محورهاي اصلي برنامه هاي هفته نيروي انتظامي 
دانست و افزود: بايستي برنامه هاي فرهنگي و اجتماعي هرچه بهتري در اين حوزه ساخته 

شود.
سهم ۵6 درصدی موتورسیکلت سواران در تصادفات منجر به فوت در قم 

رئيس پليس راهنمايي و راننگي استان قم نيز در ادامه اين جلسه ضمن ارائه گزارشي 
از آمار تصادفات چهار ماهه اول سال جاري نسبت به سال گذشته، عنوان داشت: در چهار 
ماهه ابتداي سال جاري، سهم موتورسيكلت سواران در تصادفات رانندگي منجر به فوت، 

56 درصد و سهم عابران پياده در تصادفات فوتي، ۴۴ درصد بوده است.
سرهنگ سيد كرم ا... حسيني  خاطرنشان كرد: عدم توجه به جلو، عدم رعايت حق 
تقدم، حركت در مسير خلاف جهت و عدم توانايي در كنترل از عمده دلايل تصادفات 

موتورسيكلت ها هستند.
سرهنگ "اردشير جمشيدي راد" رئيس پليس راه فرماندهي انتظامي استان قم نيز در 
ادامه ضمن ارائه گزارش از آمار تصادفات و تلفات جاده اي استان قم و مقايسه آن ها با 
مدت مشابه سال قبل، عدم توجه به جلو، عدم رعايت فاصله طولي و عدم توانايي در كنترل 
وسيله نقليه، خستگي و خواب آلودگي و نيز عجله و شتاب بي مورد را از مهم ترين دلايل 

وقوع تصادفات در محورهاي مواصلاتي استان برشمرد.

فرمانده انتظامي شهرستان قم  اعلام کرد:

رد رشوه 20 میلیون ریالي  
توسط ماموران کلانتري 20قم 

فرمانده انتظامي شهرستان قم از رد رشوه 20 میلیون ریالي ماموران کلانتري 
20قم در قبال آزادي متهم خبر داد.

سرهنگ هادي ديده ور گفت: ماموران كلانتري 20، پس از شناسايي و توقيف مقدار 
قابل توجهي كالاي قاچاق ممنوعه، متهم اصلي پرونده را نيز دستگير كردند.

 اين مقام انتظامي افزود: متهم براي رهايي خود مبلغ 20ميليون ريال رشوه يه ماموران 
پيشنهاد كرده و با جملات فريبنده سعي در اغفال آنان داشته است كه ماموران با عزت 
نفس و صحت عمل از قبول رشوه امتناع ورزيده و آن را صورتجلسه كردند.فرمانده انتظامي 
شهرستان قم در پايان با تقدير از ماموران اين كلانتري گفت:  تقدير اصلي را در خير و 
بركتي كه خداوند به زندگي اين ماموران صالح مي دهد مي توان ديد و بحمدا... شهرستان 

قم از اين نظر مفتخر به وجود كاركنان مومن، معتقد، خدمتگزار و ولايت مدار است. 

هشدار پلیس فتا قم پیرامون اعتیاد 
به شبکه هاي اجتماعي

رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص اعتیاد به استفاده از شبکه هاي 
اجتماعي موبایل هشدار داد. 

به گزارش پايگاه خبري پليس، سرهنگ علي موالي گفت: شبكه هاي اجتماعي موبايل به 
سرعت تبديل به نوعي اعتياد ميان بسياري از نوجوانان و جوانان شده و برخي از آسيب هاي 
اجتماعي را تشديد كرده است.رئيس پليس فتا استان قم ايجاد روابط نامناسب اخلاقي بين 
كاربران ، انتشار تصاوير، ويدئوها و اطلاعات خصوصي افراد و سرقت هويت، ازجمله آسيب 
هاي اعتياد جوانان به شبكه هاي اجتماعي دانست و در اين باره از شهروندان به خصوص 
والدين درخواست كرد: با حفظ هوشياري و رعايت هشدارهاي ارائه شده از سوي پليس، بر 
استفاده فرزندانشان از فضاي مجازي نظارت لازم را داشته و قبل از استفاده از آسيب هاي 

اين حوزه و راه هاي كاهش اين آسيب ها آگاهي كافي داشته باشند.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد:

توقیف پراید با ۱۱ میلیون ریال خلافي
رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم از توقیف یك 

دستگاه پراید با چندین مورد تخلف و ۱۱ میلیون ریال خلافي خبر داد.
به گزارش پايگاه خبري پليس، سرهنگ سيد كرم ا... حسيني درتشريح اين خبر گفت: 
ماموران پليس راهور اين فرماندهي يك دستگاه خودرو پرايد را به علت تخطي از قانوني 
توقيف كرده و پس از بررسي به عمل آمده مشخص شد اين خودرو داراي چندين مورد 
تخلف و 11 ميليون ريال خلافي است كه براي طي مراحل قانوني به پاركينگ منتقل شد.

رئيس پليس راهنمايي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم  با تاكيد بر رعايت قوانين 
راهنمايي و رانندگي و برخورد با متخلفان به خصوص افرادي كه با تخطي از قانون جان خود 
و مردم را به خطر مي اندازند، بيان داشت: قانون براي همه است و پليس با افرادي كه قصد 

برهم زدن نظم و امنيت اجتماعي را دارند، برخورد قاطع خواهد كرد.

معاون عملیات سپاه امام علي بن ابیطالب )ع(: 

بسیج در ماموریت ها همواره 
در کنار سپاه و نیروي انتظامي است

معاون عملیات سپاه امام علي بن ابیطالب )ع(، در همایش ارتقاء امنیت 
اجتماعي، گفت: بسیج در ماموریت ها همواره در کنار سپاه و نیروي انتظامي 

است و متعهدانه و خالصانه به اجراي ماموریت مي پردازد.
سرهنگ  ظهرابي در اين همايش كه با حضور روساي پليس هاي تخصصي فرماندهي 
انتظامي استان قم و روساي حوزه هاي بسيج نواحي مقاومت سپاه استان در سالن اصناف 
برگزار شد، اظهارداشت: آنچه كه مي تواند در ماموريت هاي نيروهاي مسلح محور و مبنا 

قرار گيرد و نيز چگونگي برگزاري اين ماموريت ها را مشخص كند، گفتمان ولايت است.
وي افزود: همه ماموريت هاي نيروهاي مسلح اعم از سپاه، بسيج و نيروي انتظامي 
براساس تدابير مقام معظم رهبري )مد ظله العالي( شكل مي گيرد، معظم له نسبت به 
ماموريت هاي اجتماعي حساسيت ويژه اي دارند و اين ماموريت ها بايد با دقت و به شكل 

صحيح انجام شود.
معاون عمليات سپاه امام علي بن ابيطالب )ع( با اشاره به اينكه انقلاب اسلامي شكل 
گرفته و اكنون در مسير تحقق جامعه اسلامي و دولت اسلامي به معناي عام هستيم، عنوان 
داشت: قسمت اعظم تحقق اين دو  مي تواند توسط نيروهاي مسلح و به ويژه سپاه، بسيج 
و نيروي انتظامي شكل گيرد، چون نيروهاي مسلح نظام جمهوري اسلامي ايران، قوانين 

اسلام را در جامعه جاري مي كنند.
سرهنگ ظهرابي بر توجه به ماموريت ها از منظر گفتمان ولايت تاكيد و بيان كرد: اگر 
از اين منظر ماموريت ها را اجرا كنيم، اين ماموريت ها،  عمليات ها و رزمايش ها با جديت 
بهتري انجام مي شود و در انجام دوباره اين ماموريت ها بايد تلاش كنيم تا اگر نقصي در 

عمليات هاي گذشته وجود داشته است، برطرف شود.
وي در ادامه بر درك مشترك كاركنان ناجا و پاسداران سپاه از يكديگر در اجراي 
ماموريت هاي مشترك تاكيد كرد و گفت: در ماموريت ها بايستي ضعف هاي يكديگر را 
پوشانده و علاوه بر آن يكديگر را تقويت كنيم، همچنين در عمليات ها و رزمايش هاي 

مشترك بايد درك مشتركي با نيروي مردمي بسيج داشته باشيم.
معاون عمليات سپاه استان قم تصريح كرد: بسيج در ماموريت ها همواره در كنار سپاه 
و نيروي انتظامي است و به عنوان يك نيروي مطيع و مخلص بدون هيچ چشم داشتي به 

اجراي ماموريت مي پردازد.
سرهنگ ظهرابي در پايان خاطرنشان كرد: امروز سرمايه اي مردمي مانند بسيج را در 
اختيار داريم و هنر مجموعه نيروي انتظامي و سپاه در اين است كه بهترين بهره برداري را از 

اين نيرو داشته تا امنيت اجتماعي در سطح استان بهتر از گذشته محقق شود.
رئيس پليس امنيت عمومي فرماندهي انتظامي استان قم نيز در ادامه اين همايش با 
اشاره به برگزاري جلسات متعدد پليس و سپاه استان در راستاي ارتقاي امنيت اجتماعي 
در سطح جامعه ، بر اهتمام هرچه بيشتر اين دو نهاد نسبت به عملياتي كردن دستورات و 

رهنمودهاي مقام معظم رهبري )مد ظله العالي( در سطح اجتماع تأكيد كرد.
وي با اشاره به نقش تعيين كننده نيروي مردمي و داوطلب بسيج در ماموريت ها، 
تصريح كرد: بايستي برنامه ريزي ها و تعاملات سازنده پليس با سپاه و بسيج در محورهاي 

كاري و حوزه هاي اجتماعي و عملياتي انجام تا يك توان مضاعفي ايجاد شود.
سرهنگ "جواد قنبري" به فرمايشي از مقام معظم رهبري )مد ظله العالي( اشاره و 
خاطرنشان كرد: ايشان ايجاد امنيت اجتماعي، اخلاقي و روحي و رواني جامعه را از مهمترين 
مسئوليت هاي نيروي انتظامي عنوان كرده اند كه بايد با توجه و اهتمام به تدابير ايشان، 

امنيت اجتماعي را به بهترين شكل در جامعه به نمايش بگذاريم.

منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
قم با بیان اینکه ریزگردهای نمکین 
که در این استان وجود دارد می تواند 
برداشت  گفت:  باشد،  بیماری  ناقل 
قم  زیرزمینی،  از سفره های  بی رویه 
را در آینده غیرقابل سکونت می کند.

به  اشاره  با  حسينی  حاج  احمد 
برداشت  كه  محيطی  زيست  مشكلات 
بی رويه از منابع آبی در استان قم ايجاد 
كرده اظهار داشت: در حال حاضر همين 
برداشت  آثار  از  يكی  ريزگردها  موضوع 
كه  چرا  است  آبی  سفره های  از  بی رويه 
برداشت بی رويه از سفره های زير زمينی 
و  شده  خاك  رطوبت  كاهش  موجب 
ورزش بادها روی چنين خاكی ريزگردها 

را ايجاد می كند. 
وی افزود: اگر بی توجهی ها به مسئله 
برداشت بی رويه ادامه پيدا كند، در آينده 
استان قم از لحاظ زيست محيطی قابل 

سكونت نخواهد بود.

مديرعامل شركت آب منطقه ای استان 
قم با بيان اينكه مسئله ريزگردها وقتی 
جدی تر می شود كه بدانيم در استان قم 
هستيم،  روبه رو  نمكين  ريزگردهای  با 
دليل  به  ريزگردها  اين  داشت:  ابراز 
می توانند  شيميايی  و  فيزيكی  خواص 
ناقل باكتری ها و بيماری های مختلف نيز 

باشند.
جز  نداريم  چاره ای  كرد:  اضافه  وی 
كشاورزی،  مختلف  بخش های  در  اينكه 
صنعت و شرب الگوی مصرف را اصلاح 
كرده و ميان منابع و مصارف تعادل ايجاد 

كنيم.
کاهش 90 درصدی روان آب ها

شرب  بخش  در  گفت:  حاج حسينی 
در حال حاضر الگوی مصرفی قم مشابه 
درحالی  اين  است  اروپا  مصرف  الگوی 
است كه ما در استانی زندگی می كنيم 
كه سرانه منابع آبی تجديدپذير زير هزار 

متر مكعب است. 

وی با اشاره به اينكه متوسط بارندگی 
در  ليتر  ميلی   160 هم  ما  استان  در 
سال است، افزود: البته بايد اين موضوع 
بارندگی  را در نظر داشت كه در زمينه 
تنها ميزان بارش مهم نيست بلكه روان 
آب ها مهم است. گاهی بارش وجود دارد 
اما زمان و شدت آن به گونه ای است كه 
موجب ايجاد روان آب ها نمی شود كه اين 
نوع بارش برای ما سودی نخواهد داشت. 
منطقه ای  آب  شركت  مديرعامل 
امسال  همين  داشت:  اظهار  قم  استان 
بارندگی 20 درصد كمتر از ميانگين بوده 
در حالی كه روان آب ها حدود ۹0 درصد 
كاهش پيدا كرده اند و اين به اين خاطر 
بارندگی  توزيع و شدت  است كه زمان، 
مفيد  بارندگی  نتيجه  در  نبوده  مناسب 

نداشته ايم.
نصب کنتور هوشمند روی چاه ها

سال  هر  دشت ها  در  كرد:  بيان  وی 
يك متر نشست زمين به دليل جايگزين 

نشدن منابع آبی زيرزمينی داريم.
حاج حسينی با اشاره به راه حل هايی 
كه می تواند كمی اين فضا را تغيير دهد، 
گفت: عملياتی ترين كاری كه در شرايط 
كنونی می توانيم انجام دهيم اين است كه 
ميزان برداشت از سفرهای  آب زيرزمينی 
را در مرحله اول حداقل 50 درصد كاهش 

دهيم.
وی با اشاره به اينكه اجرای اين طرح  
اولين و ضروری ترين قدم است ادامه داد: 
ميزان  كنيم  تلاش  بايد  بعد  مرحله  در 
برداشت از سفره ها به حد استاندارد برسد؛ 
تا شرايط  يعنی يك سوم حالت كنونی 
آينده زيست محيطی در استان قم بدتر 

از امروز نباشد.
آب  شركت  مديرعامل  گفته  به 
منطقه ای استان قم اين سازمان طرحی 
را در دستور كار دارد كه با نصب كنتور 
هوشمند روی چاه ها بهره برداری بی رويه 

از سفره های زيرزمينی را كاهش دهد.  

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال 
احمر استان قم از اهدای ۱4 جهیزیه به 
نوعروسان نیازمند در دهه کرامت با 

حفظ کرامت انسانی افراد خبر داد.
اميرحسين عليمردانی با بيان اين مطلب، 
افزود: اين جهيزيه ها با حفظ كرامت افراد 
از  نيز  داماد  خانواده  حتی  كه  شكلی  به 
اين فرايند اطلاعی پيدا نمی كنند، تحويل 

خانواده عروس می شود.
وی به نحوه انتخاب اين خانواده ها اشاره 

كرد و گفت: افراد يا از طريق معرفی از برخی 
يا به صورت خود معرف  از سازمان ها و 
انتخاب شده و پس از تشكيل پرونده و اخذ 
استعلام از برخی نهادهايی كه در اين امر 
فعاليت می كنند و پس از گزارش مددكاری 
در صورت تاييد صلاحيت، جهيزيه به آنان 

اهدا می شود.
وی افزود: ارزش هر جهيزيه 20 ميليون 
و  اساسی  كالاهای  از  برخی  شامل  ريال، 
وسايل مورد نياز افراد می باشد. عليمردانی 

با اشاره به اينكه برخی از اين عروسان جزء 
بيماران تحت پوشش و يا از خانواده بيماران 
صعب الاعلاج تحت پوشش هلال احمر 
هستند، بيان كرد: با توجه به نياز مبرم برخی 
از خانواده ها و جهت تسهيل در اين امر 
خداپسندانه كه به عنوان سنت رسول اكرم 
)ص( مطرح است، خيرين و داوطلبان می 
توانند كمكهای غيرنقدی و كالايی خودشان 
را به امور داوطلبان جمعيت هلال احمر 
استان قم واقع در خيايان ساحلی تحويل 

دهند، همچنين كمكهای نقدی را نيز می 
توانند به شماره حساب ۴۹786۴۴020 با 
شناسه 3500080531610 نزد بانك ملت 
واريز كنند.  وی در پايان خاطرنشان كرد: در 
اهدای اين جهيزيه ها هيچ كمك سازمانی 
و دولتی وجود ندارد و هر گونه اقدام توسط 
خيرين و داوطلبان انجام می شود و هر چه 
مشاركت خيرين در اين امر بيشتر باشد، می 
توانيم در طول سال اين كار خدا پسندانه را 

انجام دهيم.

 مدیر عامل شرکت تعاونی کشاورزی مرغداران گوشتی قم، گفت: قیمت کنونی 
مرغ در بازار کاملا به نفع مصرف کننده است و سودی برای تولید کننده به همراه 

ندارد. 
محسن روشن در گفتگو با خبرنگار مهر، به بازار مرغ در قم اشاره كرد و با بيان اينكه قيمت 
كنونی مرغ در بازار گران نيست، گفت: اين قيمت كاملا به سود مصرف كننده است و می توان 

گفت مصرف كنندگان به راحتی پروتئين ارزان و رايگان خريداری می كنند.
وی در ادامه قيمت كنونی اين كالا در بازار را برای توليدكننده بدون سود دانست و گفت: 
در حال حاضر قيمت مرغ بين 6 تا 6 هزار و 200 تومان است كه اين قيمت هيچ سودی 

برای توليد كننده ندارد.

مدير عامل شركت تعاونی كشاورزی مرغداران گوشتی قم ادامه داد: قيمت كنونی مرغ در 
بازار با قيمتی كه اين كالا در ده سال پيش عرضه می شد برابری می كند.

وی تأكيد كرد: سود برای توليد كننده در حالی رقم می خورد كه قيمت كنونی در بازار 
برای هر كيلو مرغ به 7 هزار و 500 تومان برسد.

روشن به اشباع بازار از مرغ اشاره كرد و گفت: گرچه صادرات به برخی از كشورها مانند 
آذربايجان، عراق، افغانستان، روسيه انجام می  شود اما رقم صادرات در مقابل ميزان توليدی كه 
در بازار وجود دارد ناچيز است. وی با بيان اينكه ادامه اين روند برای توليدكنندگان خوشايند 
نيست، گفت: اگر روند قيمت ها و بازار به شكل كنونی باشد احتمال اينكه توليد كنندگان توليد 

را كاهش دهند زياد است.

باید  شهردار  گفت:  قم  شهردار 
کلیددار شهر باشد که متأسفانه امروز 
در مدیریت شهری  ارگان  حدود 2۵ 
دخالت می کنند که سبب ناهماهنگی 
در اداره شهر و به هدر رفتن بودجه 

کشور می شود.
در  ديروز  ظهر  نژاد،  سقائيان  مرتضی 
بيت آيت ا... گرامی با وی ديدار كرد و با ابراز 
تأسف از اين كه شهرداری ها بی سروسامان 
است و درآمد پايداری ندارد، گفت: روزانه در 
شهرداری حدود سه تا چهار ميليارد تومان 
وارد می شود و همين مقدار هزينه می شود. 
وی بابيان اين كه درآمد شهرداری از طريق 
فروش تراكم به دست می آيد، افزود: به دليل 
عدم وجود درآمد پايدار، در شرايط ركود 
درآمد شهرداری به شدت كاهش می يابد و 
باعث بروز مشكلاتی در اداره شهر می شود 
خطر  به  مردم  آسايش  ديگر  طرف  از  و 
می افتد و پروژه های مهم به خاطر كمبود 
نژاد  می ماند. سقائيان  زمين  روی  بودجه 
مشكل ديگر شهرداری را تداخل مديريتی 
بايد  شهردار  داشت:  اظهار  و  كرد  عنوان 

كليددار شهر باشد كه متأسفانه امروز حدود 
استانداری،  فرمانداری،  ازجمله  ارگان   25
در  اجرايی  ارگان های  ديگر  و  شهرداری 
مديريت شهری دخالت می كنند كه سبب 
ناهماهنگی در اداره شهر و به هدر رفتن 

بودجه كشور می شود. 
مدیریت یکپارچه و هماهنگ 

باید در شهر قم باشد
به گزارش رسا، وی با اشاره به اين كه 

ارگان ها حاضر نيستند قدرت خود را واگذار 
شيعه  واتيكان  به منزله  قم  افزود:  كنند، 
مطرح است و بايد توجه ويژه به آن بشود 
مديريت  بايد يك  بهتر  مديريت  برای  و 
يكپارچه و هماهنگ در شهر باشد كه با 
همكاری رئيس مجلس لايحه ای به مجلس 
ارائه شده است كه از قدرت ارگان های ديگر 
كاسته شود كه اگر تصويب شود سبب حل 
بسياری از مشكلات خواهد شد. شهردار 

قم با اشاره به اين كه شهرداری هم اكنون 
1500 ميليارد تومان به بانك ها بدهكار 
مبلغ  اين  از  نيمی  حدود  گفت:  است، 
بدهی حقيقی است و مابقی سود ديركرد 
آن است كه به دليل مشكلات اقتصادی 
شهرداری قادر به پرداخت آن نبوده است 
و با كمك مراجع به دنبال اين هستيم كه 

اين سود را كمتر كنيم.
 بلوار پیامبر اعظم باید به یك 

بلوار تمدنی تبدیل شود
وی در ادامه در رابطه با بلوار پيامبر اعظم 
)ص(، گفت: اين بلوار حدفاصل حرم حضرت 
معصومه )س( و جمكران است و نبايد مانند 
صفاييه به بازار تبديل بشود؛ بلكه بايد با 
اجرای معماری اسلامی ايرانی در كيفيت 
ساخت خانه ها توجه شود تا به يك بلوار 
تمدنی تبديل شود. شهردار قم همچنين از 
اتمام پروژه غيره مسطح 15 خرداد تا پايان 
سال جاری خبر داد و گفت: پروژه بزرگ 
مرجعيت نيز با سرعت قابل قبولی در حال 
پيشرفت است و فاز اول و دوم آن امسال به 

بهره برداری می رسد.

هشدارمدیرعامل آب منطقه قم نسبت به برداشت های بی رویه آب:

بی توجهی کنیم؛ قم غیر قابل سکونت می شود

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

اهدای ۱4 جهیزیه به نوعروسان نیازمند قمی در دهه کرامت

مدیر عامل شرکت تعاونی کشاورزی مرغداران گوشتی قم:

قیمت کنونی مرغ به سود تولید کننده نیست

»سقائیان نژاد« در دیدار با آیت ا... گرامی عنوان کرد:

دخالت 25 ارگان در مدیریت شهری

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم با 
اشاره به در پیش بودن هفته دولت به عنوان فرصتي 
براي آشنایي مردم با خدمات دولت، خواستار تلاش 
جدي روابط عمومي هاي دستگاه هاي دولتي براي 

تحقق این مهم شد.
سيد حسن رضوي در جلسه شوراي هماهنگي روابط 
عمومي هاي استان قم كه به مناسبت هفته دولت و در تالار 
امام رضا)ع( استانداري برگزار شد طي سخناني با تبريك دهه 
كرامت و تقارن آن با ايام هفته دولت اظهار كرد: اميدوارم به 
بركت اين ايام فرخنده، بتوانيم خدمتگزار شايسته اي براي 

مردم در مقطع حساس كنوني باشيم.
وي با اشاره به نقش مهم مجموعه هاي روابط عمومي 
در سازمان هاي دولتي، از روابط عمومي به عنوان پيشاني 
سازمان و بازوي مشورتي مديران ياد كرد و گفت: بايد از 
ظرفيت اين مجموعه ها براي تبيين شايسته خدمات نظام 

در عرصه هاي مختلف استفاده شود.
جانشين رئيس ستاد بزرگداشت هفته دولت استان قم با 
بيان اين كه اطلاع رساني مجموعه اقدامات و فعاليت هاي 
دولت تدبير و اميد نيازمند ظرافت و انگيزه هاي خاصي است، 
افزود: رسانه ها و روابط عمومي ها، دو بخش هاي كليدي 

سهيم در اين زمينه هستند كه بايد دستگاه ها در هفته دولت 
به خوبي از اين پتانسيل ها بهره برداري داشته باشند.

رضوي با اشاره به برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي 
معرفي عملكرد دستگاه هاي اجرايي استان در قالب نمايشگاه 
مجازي، اطلاع رساني در فضاي مجازي را تاثيرگذار تر از 
فضاي فيزيكي عنوان و خاطرنشان كرد: امسال براي اولين 
بار عملكرد دستگاه هاي دولتي استان در ايام هفته دولت به 
صورت غير حضوري و الكترونيكي به مردم عرضه خواهد شد.

رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان با تاكيد بر 
ضرورت تلاش جدي مديران روابط عمومي دستگاه ها براي 
تشريح خدمات و آشنا ساختن مردم با واقعيات دولت، آن را 
زمينه ساز افزايش همدلي و همكاري مردم و مسؤلان دانست 
و افزود: دولت برنامه هاي خوبي را براي گذر موفق از شرايط 
سخت مالي و اقتصادي فعلي و نيز شرايط بعد از توافق در 

دستور كار خود دارد.
برنامه هاي هفته دولت اثر بخش

 و متفاوت از قبل باشد
مديركل روابط عمومي استانداري قم نيز در اين نشست 
با تاكيد بر ضرورت نوآوري دستگاه ها در برنامه هاي هفته 
دولت گفت: برنامه هاي اين ايام بايد اثر بخش و متفاوت از 

قبل باشد.
سيد رضا طباطبايي بر ضرورت همكاري دستگاه ها در 

زمينه پاسداشت مناسبت هفته دولت تاكيد كرد.
وي با اشاره به برنامه هاي هفته دولت در سطح ملي، 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته در سطح استان را يادآور شد 
و گفت: بر اساس ابلاغيه شوراي اطلاع رساني دولت و وزارت 
كشور، برنامه هاي هفته دولت در الگوي استاني طراحي و 

اجرايي مي شوند.
دبير ستاد بزرگداشت هفته دولت در استان قم همچنين 
به برگزاري نمايشگاه مجازي هفته دولت، تجليل از خانواده 
هاي شهداي كارمند و ايثارگر دولت و حضور مسؤلان استان 
و وزراء و اعضاي كابينه در نماز جمعه و برنامه هاي مختلف 
صدا و سيماي مركز قم در ايام هفته دولت اشاره و تصريح 
كرد: برنامه هاي هفته دولت در استان، با رويكرد مردمي و 

با هدف افزايش اميد و نشاط اجتماعي برگزار خواهند شد.
طباطبايي با تاكيد بر ضرورت همكاري جدي دستگاه ها 
در زمينه برگزاري هر چه باشكوه تر برنامه هاي هفته دولت، 
از ارزيابي عملكرد اين ايام دستگاه ها خبر داد و گفت: برنامه 
هاي هفته دولت بايد جذاب، اثر بخش و متفاوت از قبل 

برگزار شوند.

معاون توان بخشی اداره کل بهزیستی استان قم 
گفت: بهزیستی استان قم ماهانه 600 میلیون تومان به 

مراکز توان بخشی استان قم پرداخت می کند.
مصطفی عليزاده ظهر چهارشنبه در حاشيه بازديد از 
مراكز بهزيستی در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به اينكه 
بهزيستی استان قم دو هزار نفر را به صورت روزانه و شبانه 
در مراكز توان بخشی خود نگهداری می كند، اظهار داشت: 
برای اين مراكز ماهانه 600 ميليون تومان هزينه می شود 
كه البته به دليل ناتوانی خانواده ها از پرداخت كمك هزينه 
هميشه به كمك خيران نيازمند هستيم. وی با اشاره به اينكه 
هزار و 200 نفر از معلولان و سالمندان به صورت روزانه از 
مراكز توان بخشی استفاده می كنند، اضافه كرد: 8۴۴ نفر 
هم در مراكز شبانه روزی نگهداری می شوند كه بيشتر آنها 

بی سرپرست و بد سرپرست هستند.
معاون توان بخشی اداره كل بهزيستی استان قم با اشاره 
به اينكه 70 درصد مددجويانی كه در مراكز شبانه روزی 
نگهداری می شوند قمی نيستند، گفت: يكی از مشكلات 
ما اين است كه معلولان و سالمندان از ديگر شهرها در قم 
رها می شوند و اين موجب شده بار مسئوليت بهزيستی قم 
بيشتر شده و نياز بيشتری به كمك خيران داشته باشد كه 
می كنند اما در حوزه خوراك و پوشاك به كمك بيشتری البته خيران همين الان هم كمك های خوبی به اين مراكز 

برای اين مراكز نياز داريم.
وی افزود: در استان قم 20 هزار پرونده توانبخشی وجود 
دارد و 376 نفر بيمار قطع نخاعی در اين استان تحت 

پوشش بهزيستی هستند.
شناسایی 2 هزار و 600 بیمار

 اعصاب و روان
عليزاده، نگهداری از معلولان و سالمندان در خانه را 
اولويت بهزيستی عنوان كرد و ابراز داشت: طرحی داريم 
به نام طرح ترخيص كه طی آن خانواده ها با مبلغ ماهيانه 
150 هزار تومان به علاوه حمايت های بيمه ای و كالايی به 

نگهداری از معلولان و سالمندان خود تشويق می شوند.
به گفته وی در استان قم 2 هزار و 600 بيمار اعصاب و 
روان شناسايی شده اند كه درجه بيماری آنها متفاوت است.

معاون توانبخشی اداره كل بهزيستی استان قم با تأكيد بر 
تشويق خانواده ها به نگهداری از اين بيماران اضافه كرد: هفت 
اكيپ روان درمانی از بيماران روانی كه در منزل نگهداری 
می شوند، مراقبت كرده و به صورت دوره ای آنها را معاينه 

می كنند.
وی با اشاره به افزايش آمار بيماران روانی در جامعه عنوان 
داشت: اين مسئله نياز به ايجاد زيرساخت هايی برای حمايت 

بيشتر از اين بيماران دارد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم :

روابط عمومي ها خدمات دولت تبیین  کنند

معاون توان بخشی اداره کل بهزیستی استان :

70 درصد مددجویان مراکز شبانه روزی قمی نیستند

سرمقاله
تکریم امامزادگان 

و چند نکته
برای همه ما اتفاق افتاده است، وقتی كه عرصه در زندگی 
برايمان آن قدر تنگ می شود كه ديگر تاب مقاومت نداريم. 
وقتی دلمان از زندگی دنيايی می گيرد، نامهربانی های اين 

روزگار خاطرمان را آزار می دهد، شايد اولين جايی كه برای آرامش به ذهن هر مسلمان و هر 
شيعه ای خطور می كند، اين است كه به زيارت امامزاده برود و با تمام وجود ياری طلب كند. 
در هنگام گرفتاری امامزادگان را پناهگاهی برای خود می دانيم، به صحن و سرای نورانی 
اين بزرگواران می رويم و به راز و نياز و عبادت می پردازيم و صدالبته يقين داريم كه حتماً 
دستمان را خواهند گرفت. در ايران امامزادگان بسيار مدفون هستند و استان قم نيز از اين 
قاعده مستثنا نيست و ۴۴۴ امامزاده در استان قم وجود دارد. اول تا يازدهم ذيقعده به عنوان 
دهه كرامت نام گذاری شده و در دل اين دهه يك مناسبتی است كه در روز پنجم ذيقعده 
واقع شده و آن هم روز تجليل از امامزادگان و بقاع متبركه است. تكريم امامزادگان ابراز محبت 
به پيامبر اكرم )ص( است چراكه احترام به فرزندان رسول اكرم سلام ا... عليها، احترام به خود 
پيامبر است. امامزادگان در پيشگاه خداوند به خاطر محبوبيت، تقوا و معنويت صاحب قرب 
و منزلت رفيعی بوده و از جايگاه بالايی برخوردارند. از ارج و منزلت اين بزرگواران هرچه 
بگوييم كم گفتيم؛ اما قصد داريم در اين نوشتار از يك زاويه ديگری به اين موضوع بپردازيم. 
۴۴۴ امامزاده در استان قم وجود دارد كه البته ۴۴ امامزاده از تعداد امامزادگان موجود 
در سطح استان، در محله  چهل اختران است. اين تعداد امامزاده می تواند يك ظرفيت 
بسيار مناسب برای جذب جوانان، فرهنگ سازی و پيشگيری از ناهنجاری های اجتماعی 
باشد. همان طور كه مقام معظم رهبری هم تأكيد داشتند مبنی بر اينكه »امامزادگان بايد 
به يك قطب فرهنگی تبديل شوند«. اگر در سيره عملی امامزادگان نيز نگاهی بيندازيم 
می توانيم شاخص های فرهنگ ساز را به وضوح می توانيم ببينيم. ترويج دانش دينی، 
مهاجرت برای تبليغ دين، صبر و ايستادگی، ايثار و گذشت از جان و مال برای تبليغ دين 
و ... ازجمله اين شاخص های فرهنگ ساز است؛ اما مفهوم اينكه امامزادگان بايد به يك قطب 
فرهنگی تبديل شوند، اين است كه علاوه بر نقش شاخص سازی امام زادگان در امر فرهنگ 
اين مراكز بايد در مقام عمل نيز در كانون توجّهات مردم قرار گيرند؛ به گونه ای كه بتوانند 
طيف وسيعی از نيازهای فرهنگی جامعه را تحت پوشش قرار داده و مديريت كنند؛ تنها در 
اين صورت است كه اين بقاع متبرّك به جايگاه واقعی خود دست يافته و می توانند به مثابه 
يك قطب فرهنگی عمل كنند. آنچه مورد تأكيد است »پوشش طيف وسيعی از نيازهای 
فرهنگی جامعه« است؛ يعنی اينكه بايد برنامه هايی در اين اماكن مقدس اجرا شود كه بتواند 
نياز فرهنگی اقشار مختلف جامعه را پاسخگو باشد. بی ترديد نيازهای فرهنگی از تنوع بالايی 
برخوردارند كه پاسخ به آن ها نيازمند مديريت هوشمند، دقيق و هنرمندانه است. اگر اين 
نيازسنجی به طور دقيق صورت پذيرد، به اهداف كوتاه مدت خود كه همان جذب حداكثری 
مردم است دست يافته و زمينه ای برای رسيدن به اهداف بلندمدت كه همان تبديل شدن 
به قطب فرهنگی است، فراهم شده است. قطب فرهنگی يعنی اينكه بتوانيم بقاع متبركه را 
با پاسخ گفتن به عمده ترين نيازهای فرهنگی جامعه به پايگاه اصلی فرهنگی تبديل نمائيم. 
برای تبديل بقاع متبرّكه به قطب فرهنگی علاوه بر تقويت و تعميق شناخت مردم نسبت به 
امام زادگان بايد به يك سری اقدام های عملی دست زد كه از آن جمله می توان به زيباسازی 
محيطی، استفاده از ابزار قدرتمند رسانه، استفاده از دست اندركاران خوش نام و خوش خلق، 
ايجاد شرايطی برای ثبت لحظه های ماندگار، ايجاد كانون برای آموزش های مهارت های 
زندگی، اطعام اكرام، مساعدت های اقتصادی و ... اشاره كرد. به هر ترتيب بايد تلاش كرد تا 
از اين ظرفيت بسيار بزرگ در استان قم برای جذب جوانان به بهترين نحو ممكن استفاده 

كنيم تا به دنبال آن بتوانيم از بروز ناهنجاری های اجتماعی جلوگيری نمائيم.

جواد قاسمی ورجانی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,982,000یک مثقال طلا

919,250یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,970,000سکه بهار آزاد ی

8,965,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 ۳2,400,000پژو 

SLX 405 ۳2,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 ۳9,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX ۳۳,000,000رانا 

TU5 ۳۳,۳00,000رانا 

LX ۳0,200,000سمند 

LX EF7 ۳۱,000,000سمند 

ELX ۳7,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 2۱,000,000سایپا 111

 20,۵00,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,۵00,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

يك كارشناس:

مسکن مهر پول می خواهد
رییس س�ابق کانون مهندسان معمار دانشگاه تهران می گوید من به عنوان 
کارشناس مسکن با افزایش وام مسکن مهر از 2۵ به ۳0 میلیون تومان موافقم 

اما درخصوص نحوه ی تامین مالی آن نظری ندارم. 
سيامك جولايی اظهار كرد: قطعا تكميل ساختمان های نيمه كاره مسكن مهر نيازمند 
پول است. حال اين مساله می خواهد از طريق چاپ اسكناس بی پشتوانه انجام شود يا 

هر طريق ديگری به خود مسوولان مربوط است. 
وی افزود: درخصوص مس��كن مهر كه از يك سو پای سرمايه دولت و از سوی ديگر 
سرمايه و منافع اقشار ضعيف درميان است بايد اقدام مقتضی صورت گيرد. لذا قطعا بايد 

وام ها افزايش پيدا كنند تا مردم اسكان يابند.
 اين كارشناس مسكن با بيان اين كه غالب متقاضيان مسكن مهر از تمكن مالی چندانی 
برخوردار نيس��تند، گفت: اين افراد كسانی هستند كه به دنبال سرپناه می گردند. لذا 

دولت بايد از هر طريقی شده به آنها برای خانه دار شدن كمك كند. 
به گفته جولايی، در حال حاضر با توجه به مصالح ساختمانی به كار رفته در مسكن 
مهر س��رمايه های كش��ور خوابيده اند و اگر فكری برای تكميل خانه ها نشود قطعا در 
س��ال های آينده بايد مجددا مرمت ش��وند و خرج مضاعف روی دس��ت دولت و ملت 

بگذارند. پس چه بهتر كه تا دير نشده مسكن مهر تكميل شود. 
وی در عين حال با انتقاد از نحوه ی اجرای مسكن مهر خاطرنشان كرد: سر قله قاف 
زمين گرفتند تا مسكن مهر بسازند. اوايل اجرای مسكن مهر گفتم اين اقدام خوبی است 
به شرطی كه زيرساخت های لازم همچون برق، آب، گاز و تلفن آن مهيا شود.ضمنا در 
صورتی به درد می خورد كه كسی حق خريد و فروش نداشته باشد. اما هيچ يك از اين 

صحبت ها جدی گرفته نشد. 

تاثیر افزایش تعرفه شکر وارداتی
 در تولید داخل 

با توجه به بالا بودن هزینه های جانبی در راستای حمایت از تولیدکنندگان باید 
تعرفه محصولات وارداتی مشابه داخل را افزایش دهیم تا زمینه را برای تولید 

داخل فراهم کنیم.
اراضی مس��تعد و مناس��ب توليد نيشكر در كش��ور وجود دارد كه متاسفانه عالی رغم 
سرمايه گذاری هنگفت در اين زمينه نتوانسته ايم بهره وری كامل از توليد شكر در داخل 
را داش��ته باشيم كه در نهايت اين امر مس��بب واردات بی رويه بيش از حد شكر و وجود 

واسطه گران و دلالان شده است.
 براس��اس اين گزارش؛ برداشت چغندر از 12 شهريور ماه آغاز می شود و درحالی كه از 
عرضه شكر به بازار حدود يك ماه می گذرد و از سويی پيش بينی ميزان توليد شكر در 
سال جاری با توجه به ريزش های جوی و كمبود آب در كشور نسبت به سال های گذشته 
زياد نيست اما می توانيم با تغيير سيستم های آبياری و بالابردن سطح زير كشت برداشت 

شكر در هكتار افزايش دهيم.
 طبق آمار وزارت جهاد كشاورزی برای تامين نياز داخل ذخاير استراتژيك به بيش از 600 
هزار تن واردات نياز داريم كه نيمی از آن توسط شركت بازرگانی دولتی ايران برای تامين 

نياز كشور وارد خواهد شد. 
در حالی كه درگذشته سالانه به طور متوسط حدود 2 ميليون و 200 تن به شكر نياز 
داشتيم كه براساس كاهش مصرف پيش بينی می شود كه امسال حدود 2 ميليون تن به 
شكر نياز داشته  باشيم از سويی قيمت تمام شده بسياری از كالاهای توليدی در داخل 
كشوراز جمله شكر و گندم به دليل تورم بالا در سال های اخير ازقيمت جهانی بالاتر است 
كه درحال حاضر هر  كيلوگرم شكر خام وارداتی پس از تصفيه و فرآوری در كارخانه های 
داخل 1600 تومان است در حالی كه پيش بينی ما از قيمت تمام شده هر كيلو گرم شكر 

داخل با توجه به هزينه چغدرقند حدود 2300الی ۴00 تومان است. 
ازسويی  شكر داخل مستلزم كيفيت اساندارد های و شرايط توليد است كه بعض كيفيت 
پايين شكر های وارداتی از جمله شكر بزيلی نسبت به تويلد داخل منجر به كاهش قيمت 
ش��ده كه به ش��دت مورد اعتراض مارخانه هايتوليد شكر قرار گرفته ايت زيرا با چينين 

وضعيتی آنها قادر به تولدی فراورده های شكرنيستد. 
در اين راس��تا علی ايرانپور عضو كميسيون كش��اورزی  در اين خصوص اظهارداشت: 
اراضی مستعد و مناسب توليد نيشكر در كشور وجود دارد كه متاسفانه علی رغم سرمايه 
گذاری های هنگفت در اين زمينه نتوانسته ايم بهره وری كامل از توليد شكر در داخل را 
داشته باشيم به گونه ای كه صنايع و به سبب عدم از حمايت از داخل با حداكثر ظرفيت 
خود كار نمی كنند كه اين امر مسبب وجود سود واسطه گران و وارات شكر بيش از نياز 

داخل شده است. 
وی افزوود: با وجود حمايت ازصنايع توليد شكر در استان های مختلف می توانيم به سمت 

تامين نياز خود در داخل پيش رويم 
ايرانپور در ادامه بيان كرد: بنابراين برای حمايت از توليدكنندگان بايد تعرفه محصولات 
وارداتی مشابه داخل را افزايش دهيم تا زمينه را برای افزايش توليد داخل فراهم كنيم زيرا 
بالا بودن هزينه های جانبی توليد شكر در داخل و فرسو ده  بودن ماشين آلات و صنايع، 
افزايش هزينه های دست مزد منجر به افزايش قيمت تمام شده محصول نسبت به واردات 
آن شده است.  عضو كميسيون كشاورزی تصريح كرد: عرضه ذخاير استراتژيك شكر در 
زمان برداشت كار درستی نيست و تنها در صورت جمع آوری شكر توليد داخل توسط 

دولت ميتوان اقدام به چنين كاری كرد.  
همچنين هدايت الله ميرمراد زهی عضو كميسيون كش��اورزی در ادامه اظهار داشت: 
تعدادی از كارخانه های شكر استان های اردبيل و آذربايجان براساس ظرفيت سطح زير 
كشت چغندر طراحی شده اند كه با افزايش هزينه های توليد، سربار، واردات بی رويه و عدم 
رقابت شكر داخلی با مشابه وارداتی آن مسبب ضرر توليدكننگان داخل و تعطيلی برخی 
از كارخانه ها شده است.  وی افزود: واردات شكر بدون بررسی كارشناسی شده عمل غير 
قابل قبولی است زيرا واردات بی رويه به توليد آسيب وارد می كند.  ميرمراد زهی تصريح 
كرد: كيفيت پايين ش��كر وارداتی نسبت به توليد داخل سبب كاهش قيمت و اعتراض 
كارخانه های توليد شكر قرار گرفته زيرا آنها با چنين وضعيتی قادر به توليد فرآورده های 
شكر نيستند.  براساس اين گزارش طبق امار برای تامين نياز داخل و ذخاير استراتژيك 
بيش از 600 هزار تن واردات شكر نياز داريم كه از سويی با حمايت از صنايع توليد شكر 
و افزايش تعرفه محصولات وارداتی مشابه توليد داخل می توان زمينه را برای افزاشی توليد 

كشور فراهم كرد.

آزادسازی قیمت لبنیات همراه با حمایت دولت 
مدیرعامل اتحادیه فرآورده های لبنی کشور بیان کرد: آزادسازی قیمت لبنیات 

همراه با حمایت دولت می تواند در تنظیم بازار لبنیات موثر باشد.
محمدرضا اسماعيلی مديرعامل اتحاديه شركت های تعاونی فرآورده های لبنی كشور در 
خصوص اينكه آيا حذف قيمت گذاری از س��وی دولت تنها راه تنظيم بازار لبنيات است 
اظهار داشت: صنعت لبنيات با عنوان صنعت استراتژيك كشور تعيين كننده 35 درصدی 
سفره های مردم است كه آزادسازی قيمت لبنيات همراه با حمايت های دولت می تواند در 
تنظيم بازار لبنيات موثر باشد.  وی افزود: در حال حاضر كارخانه ها به سبب عدم تقاضای 
بازار نتوانستند شير خام را به نرخ مصوب از دامداران خريداری كنند زيرا در بورس سود 
بهترين شركت های لبنی 1.5 الی 2 درصد اعلام شده كه اين امر بيانگر ضرر و زيان صنعت 
لبنيات است.  اسماعيلی در ادامه بيان كرد: با توجه به ظرفيت توليد صنايع لبنی دولت با 
اختصاص 10 الی 15 درصد از هزينه های پيشگيری و درمان به صنايع لبنی می تواند نقش 
بسزايی در حمايت از آنها داشته باشد.  مديرعامل اتحاديه در خصوص اجرايی شدن نرخ 
مصوب شير خام از اول شهريور ماه خاطرنشان كرد: در حال حاضر تحقق اين امر به صلاح 
دامدار و صنايع لبنی نيست زيرا بازار با ركود روزافزون مواجه است كه با حمايت و نظارت 
عاليه دولت و واگذاری اختيارات جزء به اتحاديه ها می تواند چرخه اين صنعت را به حركت 

دربياورد تا مصرف سرانه افزايش پيدا كند.

 مهلت صرافان غیرمجاز برای دریافت مجوز از بانك 
مرکزی براساس دستورالعمل جدید، امروز 28 مرداد 
ماه پایان می یابد و برهمین اساس طبق قانون صرافان 
غیرمجاز از فردا)پنجشنبه( امکان انجام معاملات ارزی 

را ندارند.
 مرداد ماه سال گذشته بود كه اسحاق جهانگيری معاون 
اول رئيس جمهور در ابلاغيه ای به بانك مركزی دستور 
ساماندهی صرافی ها را صادر كرد؛ صرافی هايی كه بدون 
هيچ ضابطه، قانون و يا هيچ مجوزی در بازار ارز كشور فعاليت 

می كنند، حال اين مهلت در روز جاری پايان يافته است.
در مرداد سال 13۹2 بانك مركزی با تغييرات محيطی، 
شرايط اقتصادی و نقش صرافی ها در نوسان نرخ ارز با ايجاد 
تقاضای كاذب و سفته بازی دستورالعمل تاسيس، فعاليت و 
نظارت بر صرافی ها مربوط به سال 138۹ را مورد اصلاح و 
بازنگری قرار داد كه البته در بخش هايی با موضع گيری 
صرافان و انتقاد آنها نسبت به تغييراتی كه آن را غيرمنطقی 
دستورالعمل  اين  براساس  زيرا  شد  مواجه  دانستند،  می 
صرافان موظف شدند سرمايه خود را به يكباره بين چهار تا 

16 ميليارد تومان افزايش دهند.
نوع  های  كه سرمايه صرافی  بود  آمده  مصوبه  اين  در 
يك)خريد و فروش ارز و مسكوك طلا و نقره(از حدود 200 
ميليون به پنج ميليارد تومان و برای نوع دو)خريد و فروش 
ارز، مسكوك طلا، نقره و نقل و انتقال ارز( از حدود چهار به 

20 ميليارد تومان تغيير كند.
اين مصوبه و دستورالعمل در نهايت اعتراضات صراف ها را 
به دنبال داشت كه البته اين امر همزمان با تغيير و روی كار 

آمدن دولت جديد شد. 
اعتراضات صرافان سبب شد تا اسحاق جهانگيری معاون 
اول رييس جمهور 28 مرداد سال ۹3 سال گذشته دستور 
ساماندهی صرافی ها را صادر كند و براساس همين دستور بود 

كه دستورالعمل كار صرافی ها بازنگری و ابلاغ شد. 
در دستورالعمل جديد نحوه فعاليت صرافان، تقسيم بندی 
صرافی ها به دو نوع اول و دوم حذف و قرار بر اين شد كه آنها 
برحسب توان و ظرفيت خود، نسبت به خريد و فروش نقدی 

ارز و انجام عمليات مربوط به حواله های ارزی اقدام كنند.
از سويی ديگر حداقل سرمايه اوليه تاسيس صرافی های 
متعلق به موسسات اعتباری)بانك ها و موسسات اعتباری 
غيربانكی(و نيز صرافی های هفت شهر تهران، كرج، اصفهان، 
شيراز، مشهد، اهواز و تبريز چهار ميليارد تومان و در ساير 
شهرها دو ميليارد تومان تعيين شد. همچنين صرافی ها 
موظف به ارائه ضمانت نامه بانكی بدون قيد و شرط حسن 
انجام تعهد به نفع بانك مركزی به ميزان 50 درصد آخرين 

سرمايه ثبتی شدند. 
برهمين اساس افزايش سرمايه صرافی های به ۴ ميليارد و 

2 ميليارد تومان مهمترين فراز اين بخشنامه بود. 
در پی اين ابلاغيه و پس از بررسی و ساماندهی حدود 
10 هزار تقاضا آغاز شد و بانك مركزی برای تعداد زيادی 
از صرافی ها نامه ارسال كرد و از آنها خواست كه خود را با 

شرايط جديد تطبيق دهند. 
در واقع در اين نامه ها از صراف ها خواسته شده بود كه 
خود را با دستورالعمل جديد تطبيق دهند، در غير اين صورت، 
نامشان به فهرست صرافی های غيرمجاز اضافه خواهد شد. 
آن روزها اعلام شد كه هر صراف متقاضی كه بتواند شرايط 
جديد را تامين كند، می تواند پس از طی مراحل مربوط مجوز 

خود را كسب كند. 
هم اكنون تعدادی از صرافی ها از خط كش بانك مركزی 
برای سنجش ميزان تطبيق آنها با دستورالعمل جديد عبور 
كرده اند اما تكليف بسياری با وجود پايان يافتن زمان مقرر 

هنوز مشخص نيست.
حميد تهرانفر معاون نظارتی بانك مركزی در همين ارتباط 
تأكيد كرده كه براساس قانون، فعاليت صرافان بدون مجوز 
مشمول ضوابط قانون مبارزه با قاچاق ارز می شود و پس از 

اتمام اين دوره )28 مرداد( خريد و فروش ارز توسط اين 
صرافی ها، كار غيرقانونی آشكار است.

اين مقام مسئول در بانك مركزی با اشاره به پايان مهلت 
صرافی ها برای دريافت مجوز از بانك مركزی اين را هم 
گفت كه بانك مركزی پس از پايان اين مهلت با صرافی های 
غيرمجاز برخورد خواهد كرد ضمن آنكه اين مهلت به هيچ 

عنوان ازسوی بانك مركزی تمديد نمی شود.
تهرانفر افزود: در دستورالعمل جديد بانك مركزی حداقل 
سرمايه مورد نياز برای فعاليت صرافی ها در نظر گرفته شده 

است. 
وی از پيوستن 2 هزار صرافی به جرگه صرافان كشور در 
آينده ای نزديك براساس دستورالعمل جديد خبر داد و افزود: 
روزانه به طور متوسط 30 تا ۴0 پرونده تاسيس صرافی جديد 

بررسی و پردازش می شود.
وی تاكيد كرد: در بانك مركزی به روی متقاضيان جديد 
تاسيس صرافی باز است و مهلت تعيين شده )28 مرداد( 
مربوط به صرافان قديم است و صرافانی را كه نخستين بار 

اقدام به فعاليت می كنند، شامل نمی شود.
معاون نظارتی بانك مركزی اين مهلت را غيرقابل تمديد 
دانست و افزود: انتظار می رفت صرافان در اولين فرصت 

تقاضای خود را برای تمديد مجوز اعلام كنند.
تهرانفر گفت: از 28 مرداد ۹3 كه دستورالعمل فعاليت 
صرافان به تصويب شورای پول و اعتبار رسيد، به صرافانی 
كه در آن زمان فعال بودند يكسال فرصت داده شد فعاليت 
خود را با مقررات شورای پول و اعتبار تطبيق دهند و مجوز 
لازم را از بانك مركزی دريافت كنند و امروز اين مهلت به 

پايان می رسد.
وی با تاكيد بر اينكه مقررات صرافی ها تسهيل شده است، 
گفت: براساس مقررات قبلی قرار بود صرافان با 20 ميليارد 
تومان سرمايه در كشور فعاليت كنند كه اين 20 ميليارد 
تومان در شهرهای بزرگ مانند تهران، مشهد و اصفهان به 
۴ ميليارد تومان و در ساير شهرها )غير از كلانشهرها(به دو 
ميليارد تومان كاهش يافته و اين تغيير بزرگی در مقررات 
صرافی ها در جهت تسهيل فعاليت و بهبود محيط كسب 

و كار بوده است.
معاون نظارتی بانك مركزی تاكيد كرد: صرافانی كه با 
بانك مركزی كار می كنند براساس صورت های مالی كه 
ارائه می دهند، ماليات پرداخت می كنند و فعاليت آنها شفاف 
است اما صرافی های غيرمجاز كه شفافيت كاری ندارند، 
زيرزمينی فعاليت می كنند، ماليات هم نمی پردازند و قانون 

گريزی می كنند.
تهرانفر درباره صرافی هايی كه پروانه خود را از اتحاديه 
صنف طلا و جواهر گرفته اند، گفت: در سال های اخير 
قانونگذار اجازه اين امر را به اتحاديه طلا وجواهر نداده و قرار 

است تمام صرافی ها از بانك مركزی مجوز بگيرند.
وی ادامه داد: مرجع تخصصی اعطای مجوز و نظارت بر 
صرافی ها بانك مركزی است و اتحاديه صرافان هم اعلام 
كرده صرافی هايی كه دارای پروانه از اتحاديه صنف طلا و 
جواهر هستند به بانك مركزی مراجعه كنند و از آنجا مجوز 
بگيرند كه خيلی ها مراجعه كردند و برخی هم كه مراجعه 
نكرده اند ديگر عذرشان پذيرفته نيست و اتمام حجت شده 

است.
معاون نظارتی بانك مركزی به قانون مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز اشاره و تصريح كرد: براساس اين قانون همه معاملات ارزی 
بايد از مبادی مجاز انجام شود؛ مبادی مجاز در مبادلات ارزی، 
شعب بانك های دارای مجوز از بانك مركزی و صرافی های 
دارای مجوز هستند و خريد و فروش ارز غير از اين مبادی 

مبنای قانونی ندارد.
تهرانفر همچنين از هموطنان خواست كه خريد و فروش 
ارز را از طريق كارگزاران مجاز انجام دهند و اضافه كرد: دلالان 
ارزی بسيار كارشان خطرناك است و به دفعات شكاياتی به 
بانك مركزی آمده كه نشان می دهد در پاره ای موارد ارزی 

كه دلالان به مردم داده اند، ارز تقلبی و جعلی بوده است.
وی به اقدامات بانك مركزی و نيروی انتظامی در برخورد با 
دلالان ارزی اشاره كرد و افزود: نيروی انتظامی با برنامه ريزی 
دقيق در بهمن و اسفند سال گذشته در چند نوبت بازار را 
از وجود دلالان پاك كرد و اين كار با برنامه ريزی منسجم 

همچنان ادامه دارد.
نيز  صرافان  مركزی  بانك  اولتيماتوم  با  همزمان  البته 
همچنان سعی به كرسی نشاندن خواسته های خود دارند 
و نسبت به اين مصوبه به دلايلی از جمله يكسان ديده شدن 
تمام صرافان برای پرداخت سرمايه و همچنين ضمانت نامه 
درخواست  همچنان  و  دارند  اعتراضاتی  شده  درخواست 

بازنگری در دستوالعمل جديد مطرح است. 
با اين وجود به نظر می رسد تمام صرافان هم عليرغم اعلام 
مقامات بانك مركزی مبنی بر ابراز تمايل اين صنف برای 
انطباق با دستورالعمل جديد راضی نشده و همچنان بر تغيير 
شرايط تاكيد دارند. به طوری كه حتی مجمع عمومی ساليانه 
كانون صرافان ايرانيان كه قرار بود در هفته های گذشته در 
موسسه عالی بانكداری برگزار شود به دليل به حد نصاب 

نرسيدن برگزار نشد. 
به هر حال با توجه به پايان مهلت صرافی ها برای دريافت 
نامه  تاديه ضمانت  و  سرمايه  افزايش  همچنين  و  مجوز 
درخواستی بايد منتظر واكنش طرفين بود؛ اوضاعی كه در 
صورت اجرای هشدارهای بانك مركزی برای ممانعت از 
فعاليت صرافی هايی كه مصوبه را اجرا نكرده اند از يكسو می 
تواند موجی از پلمپ صرافی ها و عكس العمل صرافان را به 

همراه داشته باشد. 

  دبیر کانون انبوه سازان کشور، پیشنهاد فروش اقساطی خانه توسط این کانون را 
در رونق بخشی مسکن موثر دانست. 

اول  معاون  تقديم  را  پيشنهادی  بسته  گذشته  سال  كرد:  اظهار  پورحاجت"  "فرشيد 
رييس جمهور كرديم و با توجه به محدوديت منابع بانكی، انبوه سازان پيشنهاد فروش اقساطی را 

ارايه دادند كه در حال حاضر در وزارت راه و شهرسازی در دست بررسی است. 
وی، پيشنهاد فروش اقساطی را در شرايط فعلی مناسب دانست و گفت: اين پيشنهاد فقط 
مناسب شرايط ركود فعلی است؛ چرا كه اگر بخش مسكن وارد رونق شود ممكن است خيلی 
از سازندگان حاضر نباشند واحدهای خود را اقساطی بفروشند اما در حال حاضر تمايل دارند. 
پورحاجت تاكيد كرد: قطعا فروش واحدها به صورت اقساطی و بازگشت پول به بخش 
خصوصی استارت جديدی برای ساخت و ساز خواهد بود. لذا ما انتظار داريم اين مساله در 
دستور كار دولت قرار گيرد. آقای آخوندی انصافا ما را حمايت كرد اما وزارتخانه به تنهايی 
نمی تواند مشكل مسكن را حل كند. به اعتقاد ما يك سری مشكلات از سوی بانك مركزی و 
تيم اقتصادی دولت بوده كه نتوانسته در بخش مسكن رونق ايجاد كند.  دبير كانون انبوه سازان 
كشور، در عين حال اقدام دولت در عدم ورود شتابزده به طرح ها و سياست های مسكنی را 
اقدام درستی دانست و گفت: توليد مسكن زمان بر است و اين كه بخواهيم سريعا مشكل مسكن 
را حل كنيم تفكر اشتباهی است. مسكن مثل خودرو نيست كه اگر با كمبود مواجه شد آن 

را وارد كنيم. 
وی با اشاره به ركود حاكم بر بخش مسكن افزود: دولت با توجه به مشكل اقتصاد و تورم 

يك باره در سال 13۹0 نتوانست كاری كند تا دهك های پايين جامعه خودشان را با قيمت 
مسكن وفق دهند. بنابراين تقاضاها ناگزير به سمت اجاره رفتند كه افزايش 12 تا 30 درصدی 
اجاره بها طی سال های اخير و هم چنين افزايش اجاره بهاء در تابستان امسال ناشی از همين 

مساله بود. 
پورحاجت، شناسايی بخش های سودده اقتصاد و انتقال سرمايه بانك ها به آن بخش ها را در 
ركود مسكن موثر دانست و گفت: شم اقتصادی مردم بالاست. وقتی بانك ها و موسسات مالی 
بابت سپرده های بانكی سود خوبی را به سپرده ها می دهند مردم هم اجاره نشينی را به خريد 

خانه ترجيح می دهند و پول خود را در بانك ها سپرده گذاری می كنند. 
دبير كانون انبوه سازان كشور ادامه داد: يكی از دلايل ركود عميق چند سال اخير صنعت 
ساختمان، همين رفتارهای بانكی است كه باعث شده صنعت ساختمان به حالت ركود برود. 
بالغ بر ۹7 درصد مصالح بخش ساخت و ساز مسكن در داخل كشور توليد می شود، لذا 
تحريم ها نمی توانست در ركود مسكن تاثيرگذار باشد و عامل ركود را بايد در درون كشور 
جست وجو كرد.  جمشيد برزگر رييس كانون انبوه سازان كشور طی روزهای گذشته پيشنهاد 
فروش اقساطی مسكن را مطرح و اظهار كرده است: در پيشنهادی كه به دولت ارائه شده 
خواستار پرداخت تسهيلات به انبوه سازان مسكن و سپس اجازه فروش اقساطی از سوی 
انبوه سازان شده ايم. مساله عدم فروش مسكن با توجه به فرايند عرضه و تقاضا به قدرت خريد 
متقاضيان بستگی دارد پس تا زمانی كه قدرت خريد تمام دهك ها به ايده آل خود نرسد با 

مشكل عدم فروش مواجه خواهيم بود. 

مهلت فعاليت صرافان غيرمجاز تمام شد؛

 برخوردها بزودی آغاز می شود

انبوه سازان خواهان بررسی دولت شدند؛

پیشنهاد فروش اقساطی خانه 

   مقامات وزارت کار می گویند با وجود جدی بودن مشکل 
بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی، اما بازار کار دیپلمه ها و 
تحصیلات پایین تر از آن خوب بوده و هم اکنون عرضه نیرو 

در این بخش از تقاضا پایین تر است. 
سال های زيادی است كه بازار كار از رمق افتاده و كارفرمايان ميلی 
به جذب نيروی كار جديد ندارند، آنها تلاش می كنند با كمترين تعداد 
نيروی كار اموراتشان را به سرانجام برسانند، از هزينه اضافه در بخش 
نيروی انسانی بپرهيزند و تا جايی كه ممكن است به سراغ نيروهای 

تازه وارد بازار كار نروند.
سياست های زيادی در طول يكی دو دهه اخير از سوی دولت ها برای 
ايجاد تحرك در بازار كار اتخاذ شده است كه می توان به طرح پرداخت 
وام های خوداشتغالی، اجرای طرح ايجاد و حمايت از بنگاه های كوچك 

و زودبازده، طرح مشاغل خانگی و مواردی از اين دست اشاره كرد.
دولت ها می خواستند در زمانی كه مسئوليت امور را در دست 
داشتند، ردی از خود در بازار كار ايران به جا بگذارند؛ غافل از اينكه 
اساسا سياست گذاری در بازار كار برای مقابله با بيكاری و حل معضل 
اشتغال به ويژه برای فارغ التحصيلان دانشگاهی، قطعا نمی تواند با 
دستور، ابلاغيه، اختصاص منابع بانكی و يا به صورت ضربتی شكل 

بگيرد.
حل بیکاری دستور بردار نیست

در واقع اشتغال ضربتی می تواند به همان سرعتی كه ايجاد می شود، 
نابود شود كه مانند آن را در زمان اجرای طرح مسكن مهر ديديم. 
دولت در آن سالها اعلام كرده بود 500 هزار شغل از طريق اجرای طرح 
مسكن مهر در كشور ايجاد شده است اما عمر اين مشاغل بسيار كوتاه 
بود و با اتمام و يا نيمه كاره ماندن طرح های ساخت مسكن، اشتغال در 

اين حوزه نيز به آسانی نابود شد.
به عقيده كارشناسان، اشتغال حاصل يك فرآيند حساب شده، دقيق 
و برنامه ای طولانی مدت است كه می تواند در بستر سرمايه گذاری 
مناسب، تحقق رشد مثبت اقتصادی و همچنين رونق فضای كسب 
و كار ايجاد شود. قطع به يقين تصميمات احساسی و خلق الساعه از 
سوی دولت ها هرگز نمی تواند راهگشای حل معضل بيكاری در بازار 

كار ايران باشد.

تصميم  وزرا  در حضور  بنشيند  دولت  داشت  انتظار  توان  نمی 
بگيرد كه تا فلان زمان بايد فلان مقدار اشتغال ايجاد شود، در واقع 
هدف گذاری بدون مهيا بودن ابزارهای آن، نتيجه ای جز شكست در 
بر نخواهد داشت؛ چنانچه در سال های اخير مشاهده شد كه آمارهای 
ميليونی اعلام شده در اشتغال زايی با گزارش های بيكاری مركز آمار، 
تفاوت فاحشی داشته است. كارشناسان می پرسيدند اگر چند ميليون 
شغل در كشور ايجاد شده چرا آثار آن در گزارش های فصلی و ساليانه 
بيكاری ارائه شده از سوی مركز آمار ايران ديده نشد؟ مگر خروجی 
عملكرد مثبت دولت در بازار كار نبايد در آمارها ديده شود؟ چگونه 
است كه ادعا می شد 7 ميليون فرصت شغلی در كشور ايجاد شده اما 

بيكاری همچنان دغدغه اول بسياری از خانواده ها است؟

چرا طرح های اشتغالی شکست می خورند؟ 
حالا شرايط تغيير كرده و دولت تدبير و اميد می گويد قصدی برای 
ارائه آمارهای جعلی در بازار كار ندارد و می خواهد برای حل معضل 
بيكاری جوانان كاری بكند؛ هرچند اين وعده مهم تاكنون چندان 
موفقيت آميز نبوده است اما انتظار می رود با فراهم شدن زيرساخت ها 
و ادامه روند رشد مثبت اقتصادی، بالاخره پس از سال ها، بازار كار كشور 
شاداب شود. هم اكنون از مسائل فعلی و جدی بازار كار ايران، بيكاری 
بالای فارغ التحصيلان دانشگاهی است كه به عنوان يك معضل مهم 
جويندگان شغل را می آزارد. تا همين يكی دو دهه پيش تصور اين بود 
كه اگر فردی بخواهد آسان تر و قوی تر وارد بازار كار شود و آينده شغلی 
روشن تری داشته باشد، قطعا بايد مسير دانشگاه ها را طی كند و حتما 

چند سالی را در كلاس های دانشگاه گذرانده باشد.
اما حالا اوضاع برعكس شده و بازار كار پاسخی به درخواست های 
شغلی صدها هزار فارغ التحصيل دانشگاهی و به روايت هايی تا يك 
ميليون و 200 هزار فارغ التحصيل جوان دانشگاهی نمی دهد و 
اغلب تقاضاهای شغلی اين گروه ها با جواب منفی كارفرمايان مواجه 

می شود.
محمد اكبرنيا مديركل دفتر هدايت نيروی كار و كاريابی های وزارت 
كار در اين باره گفت: از سياست های وزارتخانه ايجاد تعادل بين عرضه 
و تقاضای نيروی كار و برنامه ريزی در اين زمينه است. دولت به دنبال 
اين است كه راهكارهايی را اتخاذ كند كه نوعی تعادل در عرضه و 

تقاضای نيروی كار در كشور ايجاد شود.
سیاست های جدید دولت در بازار کار

اين مقام مسئول در وزارت كار اظهارداشت: عدم زمينه های ايجاد 
اشتغال در كشور و تشويق خانواده ها به ارتقای سطح تحصيلات 
تكميلی فرزندان باعث ايجاد خيل عظيمی از بيكاران فارغ التحصيل 

دانشگاهی در كشور شده است.
اكبرنيا با تاكيد بر اينكه با وجود اوضاع نابسامان اشتغال برای فارغ 
التحصيلان دانشگاهی، بازار كار ديپلمه ها و پايين تر از آن خوب است 
و معمولا اشتغال افراد در اين سطح، مشكل خاصی ندارد. شرايط به 
نحوی است كه هم اكنون به ويژه در شهرهای بزرگ و از سوی بنگاه ها 
تقاضا برای جذب نيروی ديپلمه و حتی فوق ديپلم وجود دارد، اما 

متقاضی به اندازه كافی در بازار نيست.
وی خاطرنشان كرد: اشتغال زايی برای فارغ التحصيلان دانشگاهی 
از  مهمی  بخش  و  است  خود  خاص  سياست گذاری های  نيازمند 
سرمايه  انجام  با  توان  می  را  جوان  كارجويان  بيكاری  مشكلات 
گذاری های مناسب حل كرد. دولت اين شرايط را در حال فراهم كردن 
است و اميدواريم توافق هسته ای به نتيجه نهايی برسد كه بتوان رونق 

و تحرك جديدی را در اقتصاد شاهد بود.
مديركل دفتر هدايت نيروی كار و كاريابی های وزارت كار تصريح 
كرد: از سويی دستگاه ها نيز بايد از سياست های بازار كار كشور حمايت 
كنند و برنامه در مسيری قرار بگيرد كه مقام معظم رهبری درباره 

اقتصاد مقاومتی مورد تاكيد قرار داده اند.

لبخند اشتغال به نيروهای فنی ؛

چه کسانی در لیست قرمز بازار کارند؟
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صبای قم � راه آهن

صبا به دنبال قطع نوار تساوی ها
گزارش/ حامد اسماعیلی 

تیم های فوتبال صبای قم و راه آهن یکی از بازی های هفته چهارم لیگ بر تر 
فوتبال کش�ور را در تهران برگزار می کنند و صبا در حالی به مصاف راه آهن 

می رود که به دنبال جبران ۳ تساوی متوالی در لیگ بر تر است.
 تيم فوتبال صبای قم كه در هفته سوم با تساوی برابر گسترش فولاد برای سومين بار 

در اين فصل مساوی كرد ميهمان تيمی است كه از 3 بازی اخير 2 امتياز گرفته است.
به بهانه ديدار عصر جمعه دو تيم نگاهی داريم بر سوابق رويارويی دو تيم در ادوار ليگ 
بر تر در ش��رايطی كه هر دو تيم اميدوارند با پيروزی در اين مسابقه وضعيت خود را در 

جدول بهبود بخشند.
تيم فوتبال صبای قم تا قبل از ليگ بر تر فوتبال در فصل 88-87 با نام صبا باتری تهران 
در مسابقات ليگ بر تر حاضر بود و به همين دليل مسابقات صبا تا پيش از اين تاريخ به 

دليل اينكه اين تيم هويت ديگری داشته است مورد بررسی قرار نمی گيرد.
صبا و راه آهن برای نخستين بار در تاريخ 30 مهر ماه 87 برابر هم قرار گرفتند كه در آن 

مسابقه كه در تهران برگزار شد دو تيم به تساوی رضايت دادند.
در روزی كه صبا از وجود بازيكنانی چون عادل كلاه كج و مرتضی اسدی استفاده می كرد 
توسط احمد تقوی دروازه خود را باز شده ديد اما غلامرضا رضايی بازيكن آن زمان صبا 

گل تساوی را به ثمر رساند.
در ديدار برگشت   همان فصل، نتيجه بازی رفت تكرار شد و صبا در خانه و در ورزشگاه 
يادگار امام برابر راه آهن به تساوی يك بر يك بسنده كرد در حالی كه محمد نوری برای 

صبا گلزنی كرد و راه آهن با يك پنالتی ديرهنگام بازی را به تساوی كشاند.
صبا و راه آهن روز 1۹ مهر ماه سال 88 بار ديگر در ليگ بر تر فوتبال برابر هم صف آرايی 

كردند كه اين بار صبا در شهر ری راه آهن را مغلوب كرد.
صبا در آن مسابقه موفق شد 3 بر يك راه آهن را شكست دهد در حالی كه اميرحسين 
فشنگچی در نيمه نخست و محمد نوری و محمد همرنگ در نيمه دوم برای صبا گلزنی 

كردند و صالح صدير در نيمه دوم تك گل راه آهن را به ثمر رساند.
راه آهن در بازی برگشت اين شكست را جبران كرد و در روزی كه ميهمان صبا بود با 
پنالتی ميلاد زنيد پور بازی را يك بر صفر از صبا برد البته صبا در آن مسابقه سيد مهدی 

واعظی را به دليل دريافت كارت قرمز از دست داده بود.
در فصل ۹0-8۹، صبا در بازی رفت در قم در تاريخ 22 مرداد 8۹ موفق به شكست راه 

آهن شد و با حساب 5 بر 2 اين تيم را از پيش رو برداشت.
محسن بياتی نيا مرد همه كاره آن مسابقه بود كه به تنهايی ۴ گل وارد دروازه راه آهن 
كرد و گلی كه هادی اصغری به ثمر رسانده بود كامل كرد و برای راه آهن نيز 2 برزيلی، 

ريكاردو ده سوزا و رودريگو لوپز گلزنی كردند.
حضور بازيكنانی چون حسن رودباريان، بهادر عبدی و كمال كاميابی نيا در تركيب راه 
آهن و سهراب بختياری زاده، عليرضا واحدی نيكبخت و مرتضی كاشی در تركيب صبا از 

نكات قابل توجه آن مسابقه بود.
در ششمين تقابل صبای قم و راه آهن، در فصل ۹0-8۹، صبا روز 16 بهمن 8۹ موفق 
شد راه آهن را به 2 گلی كه فرزاد حاتمی به ثمر رساند شكست دهد اما در مسابقه شماره 
7 دو تيم در 21 مرداد ۹0 اين نتيجه تكرار شد و صبا با گل های كريم اسلامی كه در حال 

حاضر نيز عضو صبا است و اكبر صادقی راه آهن را در تهران شكست داد.
اي��ن دو تي��م در تاريخ 25 دی ماه ۹0 در قم با هم مس��ابقه دادند كه اين بار نيز صبا 
برنده بازی بود و علی مولايی و رضا عنايتی برای صبای قم و اميد عاليشاه كه بعد ها به 

پرسپوليس پيوست برای راه آهن گلزنی كردند.
دومين پيروزی راه آهن در تاريخ ديدارهای صبا و راه آهن مربوط به بازی شماره ۹ دو 
تيم می شود كه راه آهن در ديدار رفت فصل ۹2-۹1 با تنها گل بهادر عبدی از سد صبا با 

رامين رضاييان و محسن خليلی گذشت و اين تيم را در قم شكست داد.
مصاف شماره 10 دو تيم در 15 ارديبهشت ۹2 برگزار شد كه صبا با گل نجات بخش 
ميلاد سليمان فلاح در تهران گل عليرضا عباسفرد را بی اثر كرد و صبا را از يك شكست 

ديگر برابر راه آهن رهانيد.
دو تيم سپس روز سه شنبه 2۹ مرداد ۹2 در ليگ بر تر ۹2-۹3 در قم با هم روبرو شدند 
كه صبای قم آن مسابقه را 2 بر يك با 2 گل از رضا عنايتی در برابر تك گل رضا خالقی 

فر كه بعد ها به پرسپوليس رفت به سود خود به پايان رساند.
دوازدهمين تقابل دو تيم نيز، روز جمعه 11 بهمن ۹2 انجام شد كه نبرد دو تيم در زمين 
راه آهن بدون رد و بدل شدن گلی به پايان رسيد اما در بازی شماره 13 دو تيم در فصل 
۹۴-۹3، صبا در تهران برابر راه آهن به تساوی2 بر 2 رسيد در حالی كه هادی شكوری 
و آمبونو آچيله برای صبا گلزنی كردند و محمد غلامی هر 2 گل راه آهن را به ثمر رساند.

آخرين رويارويی دو تيم در ليگ بر تر به فصل گذشته برمی گردد كه صبا با تك گل جواد 
كاظميان برابر راه آهن پيروز شد.

به عبارت ديگر مسابقه عصر جمعه دو تيم صبای قم و راه آهن، مسابقه شماره 15 دو 
تيم در تاريخ ليگ بر تر از زمان انتقال صبا به قم و گرفتن نام صبای قم به جای صبا باتری 
تهران است در حالی كه در تاريخ ديدارهای دو تيم، 7 پيروزی برای صبای قم، 2 پيروزی 

برای راه آهن و 5 تساوی در بازی اين دو تيم رقم خورده است.
سهم صبا از بازی های گذشته با راه آهن 22 گل و سهم حريف 12 گل بوده و راه آهن 
هرگز نتوانسته است صبا را با اختلاف بيش از يك گل شكست دهد ضمن اينكه از آخرين 

پيروزی راه آهن برابر صبا حدود 3 سال می گذرد.
ديدار تيم های فوتبال صبای و راه آهن در هفته چهارم پانزدهمين دوره ليگ بر تر فوتبال 

از ساعت 18 و 15 دقيقه روز جمعه 30 مرداد در تهران برگزار می شود.

 نايب رئيس هيئت بسكتبال قم:
نادرشیمی قم به صعود از

 لیگ بسکتبال بانوان کشور امیدوار شد 
نایب رئیس هیئت بسکتبال قم گفت: تیم بسکتبال نادرشیمی قم با برتری برابر 

نماینده همدان به صعود از لیگ بسکتبال بانوان کشور امیدوار شد.
الهام نادری صفا  اظهار داشت: تيم بسكتبال نادرشيمی قم كه امسال برای دومين سال پی 
در پی در مسابقات بسكتبال بانوان كشور شركت كرده روز گذشته در دومين بازی خود موفق 

به شكست نماينده استان همدان شد.
وی افزود: نادرشيمی قم كه در نخستين ديدار خود با حساب 7۹ بر ۴7 مغلوب تيم خراسان 
رضوی شده بود در دومين گام برابر تيم آرشيای همدان قرار گرفت و اين تيم را با نتيجه 73 
بر 58 از پيش رو برداشت.نايب رئيس هيئت بسكتبال قم گفت: در اين مسابقه نادر شيمی 
در كوار تر نخس��ت با نتيجه 1۹ بر 16 حريف خود را شكس��ت داد اما در كوار تر دوم با ارائه 

يك بازی بر تر از حريف خود فاصله گرفت و كوار تر دوم را با پيروزی ۴6 بر 2۴ به پايان برد.
نادری صفا بيان كرد: در كوار تر س��وم تيم آرش��يای همدان نتوانست امتيازات خود را به 
نادرشيمی نزديك كند و اين كوار تر با امتياز 65 بر 35 به سود نادرشيمی خاتمه يافت و در 
  نهايت در كوار تر پايانی برتری تيم نادرشيمی با نتيجه 73 بر 58 تثبيت شد.وی عنوان كرد: 
تيم بسكتبال نادر شيمی قم در گروه دوم ليگ بسكتبال بانوان با تيم های آرشيا همدان، 
هيئت بسكتبال خراس��ان رضوی، هيئت بسكتبال يزد، هيئت بسكتبال شيراز و هيئت 

بسكتبال جاجرم همگروه شده است و از اين گروه 2 تيم به مرحله بعد صعود می كنند.
نايب رئيس هيئت بسكتبال قم تصريح كرد: بهاره بنی طالب، ندا می رشكار، معصومه فرخی، 
سارا جعفری، محدثه فراتی، عطيه نادری، زينب واشيان، راضيه رحيمی، الهه جعفری، فائزه 
وفايی، مرجان هيربد و مليكا وكيلی بازيكنان تيم بسكتبال نادرشيمی قم را در اين مسابقات 
تشكيل می دهند.نادری صفا خاطرنشان كرد: هدايت اين تيم بر عهده فهيمه سعيدكيا است و 
نسيبه نظری به عنوان مربی، فاطمه ضرغام به عنوان مدير فنی و شهره حسينی فرد به عنوان 

آناليزور در كادر تيم بسكتبال نادرشيمی قم حضور دارند.

دبير هيئت بسكتبال قم عنوان كرد؛
نماینده بسکتبال قم در آستانه انصراف از

 لیگ دسته اول
دبیر هیئت بس�کتبال قم با بیان اینکه تیم بسکتبال جوانان قم به دلیل نبود 
بودجه راهی مسابقات کشوری نشد گفت: نماینده بسکتبال قم در آستانه انصراف 

از لیگ دسته اول کشور قرار دارد.
محسن نادری اظهار داشت: با توجه به عدم همكاری اداره كل ورزش و جوانان در زمينه 
حضور تيم بسكتبال قم در ليگ دسته اول مردان كشور، اين تيم در آستانه انصراف از حضور 
در ليگ دسته اول قرار دارد.وی افزود: حامی مالی تيم بسكتبال استان قم به دليل وجود 
برخی مشكلات بين هيئت بسكتبال و اداره كل ورزش و جوانان قم به طور علنی اعلام كرد 
كه قصد حمايت و تيمداری ندارد.دبير هيئت بسكتبال قم گفت: رئيس فدراسيون بسكتبال 
به اين دليل كه ما در انتخابات فدراسيون به وی رای نداديم نمی خواهد كادر فنی هيئت 
بس��كتبال به كار خود ادامه دهد و از طرف ديگر اداره كل ورزش و جوانان قم نيز با ادامه 
فعاليت هيئت فعلی تا برگزاری مجمع موافق است.نادری بيان كرد: مدير كل ورزش و جوانان 
اگر به كار هيئت بسكتبال و مديريت فعلی ايمان دارد بايد از هيئت بسكتبال حمايت كند 
و اگر اين اعتماد وجود ندارد بايد انتخابات هيئت جديد هر چه سريع تر برگزار شود و اين 

شرايط نامشخص سبب فراری شدن اسپانسر تيم بسكتبال قم در ليگ دسته اول می شود.
وی عنوان كرد: تيم بسكتبال جوانان قم سال گذشته مقام ششم كشور را كسب كرد اما 
امس��ال به دليل نبود بودجه راهی اين مسابقات نشد و ما در تيرماه برای اين مشكل نامه 
داده ايم اما به نامه ما پاسخی داده نشد.دبير هيئت بسكتبال قم تصريح كرد: از تغيير در هيئت 
بسكتبال استقبال می كنيم اما شرايط نبايد به گونه ای پيش برود كه بسكتبال قم ضرر كند و 

بسكتبال قم حاميان خود را از دست بدهد.

سرپرست هيئت كاراته قم؛ 
یک پیروزی و یک شکست 

برای تیم پولاد قم در لیگ کاراته کشور
 سرپرست هیئت کاراته قم گفت: تیم کاراته پولاد قم در لیگ کاراته جوانه های 

کشور در بخش کومیته به یك پیروزی و یك شکست دست یافت.
عليرضا برخورداری  اظهار داشت: مسابقات كاراته ليگ جوانه های كشور در بخش كوميته 
آغاز شد و تيم كاراته پولاد قم در مرحله نخست اين مسابقات يك پيروزی و يك شكست 
كسب كرد.وی افزود: در اين مسابقات كه در سالن شهيد كبكانيان تهران برگزار شد تيم پولاد 
قم در نخستين ديدار خود به مصاف تيم باشگاه امام رضا )ع( اراك رفت و در   نهايت برابر اين 
تيم با حساب 15 بر 6 مغلوب شد.سرپرست هيئت كاراته قم گفت: دومين ديدار تيم پولاد 
قم برابر تيم نوين ساخت همدان برگزار شد كه پولاد قم توانست در اين مسابقه با برتری 
قاطع 21 بر صفر به كار خود پايان دهد.برخورداری بيان كرد: در اين مسابقات تيم استقلال 
قم نيز در گروه يك با تيم های هيئت كاراته گيلان، هيئت كاراته آذربايجان غربی و هيئت 
كاراته فسا همگروه است و مسابقات خود را برگزار می كند.وی عنوان كرد: تيم آوای رزم قم 
نيز با تيم های سی شين كای قائم، آكادمی كمربند سياه تهران و شهرداری اراك در يك گروه 
قرار دارد و موبايل جهان قم نيز با تيم های ملی پوشان رفسنجان، باشگاه بارانی شهر قدس و 
وحدت همگروه است.سرپرست هيئت كاراته قم تصريح كرد: در هفته نخست اين مسابقات 
به دليل شركت برخی كاراته كا ها در مسابقات بين المللی تركيه مسابقات گروه های يك و 8 

برگزار نشد و اين مسابقات در زمان ديگری انجام می شود.

اعلام برنامه و گروه بندی ليگ جهانی 2016؛

ولاسکو با آرژانتین در راه تهران
لیگ جهانی والیبال در سال 20۱6 به شکلی متفاوت 
برگزار می شود و تیم ها به صورت دوره ای در سه کشور 
مختلف دور مقدماتی را برگزار می کنند که طی آن در 
هفته س�وم تیم آرژانتین با خولیو ولاس�کو به تهران 

می آید.
اج��لاس دپارتمان ليگ جهانی واليبال از روز سه ش��نبه در 
مقر فدراسيون جهانی واليبال )FIVB( در سوييس با حضور 
كشورهای شركت كننده و مقامات و مسئولان مربوطه برگزار 
ش��د و در نحوه برگزاری اين مسابقات در سال آينده بحث و 

بررسی كردند.
 در اين جلسه فرمول برگزاری مسابقات و گروه بندی جديد در 

ليگ جهانی 2016 تصويب شد.
پس از افزايش تيم های ش��ركت كننده از 28 به 32 تيم در 
سال گذشته، فدراسيون جهانی واليبال تصميم گرفت تا قالب 
جديدی از ليگ جهانی را در سال 2016 به نمايش بگذارد و 

با فشرده كردن برنامه به مسابقات هيجان بيشتری ببخشيد.
 اين قالب جديد تحت تاثير المپيك ريو 2016 برنامه ريزی 
ش��ده است تا تيم های شركت كننده در المپيك نيز بتوانند 

راحت تر خود را آماده كنند. اين قالب جديد شامل دو دسته 12 
تيمی است كه مسابقات تنها در 5 هفته از تاريخ 17 جون تا 
17 جولای )28 خرداد تا 27 تيرماه 13۹5( برگزار خواهد شد.

بر اساس تصميم اين دپارتمان، ليگ جهانی واليبال در سال 
آينده در سه سطح و با حضور 2۴ تيم در سطح يك و دو برگزار 
خواهد شد كه اسامی تيم های شركت كننده در هر سطح به 
قرار زير است: سطح يك: فرانسه، ايتاليا، استراليا، روسيه، آمريكا، 
برزيل، ايران، آرژانتين، صربستان، بلغارستان، بلژيك و لهستان 
سطح دو: هلند، پرتغال، تركيه، اسلواكی، ژاپن، كره جنوبی، 

فنلاند، كوبا، كانادا، چين، مصر و جمهوری چك
12 تيم سطح يك ليگ جهانی در سه هفته دور مقدماتی اين 
رقابتها به گروه های متفاوت تقسيم می شوند، به گونه ای كه تيم 
ملی واليبال ايران در هفته نخست با تيم های برزيل، آمريكا و 
آرژانتين همگروه است و در برزيل به مصاف اين تيم ها می رود.

ملی پوشان كش��ورمان در هفته دوم با تيم های صربستان، 
بلغارستان و برزيل همگروه هستند كه در صربستان به مصاف 
آنان می روند و ايران در هفته سوم اين رقابتها ميزبان است و 
واليبالست های كشورمان در تهران به مصاف تيم های ايتاليا، 

صربستان و آرژانتين می روند.
گروه بندی تيم ها و زمان برگزاری مسابقات سطح يك به شرح 

زير است: هفته نخست - 27 تا 2۹ خردادماه:
گروه A - ميزبان استراليا: استراليا، فرانسه، ايتاليا، بلژيك

گروه B - ميزبان برزيل: برزيل، ايران، آمريكا، آرژانتين
گروه C - ميزبان روس��يه: روس��يه، صربستان، بلغارستان، 

لهستان
هفته دوم- سوم تا پنجم تيرماه:

گروه D - ميزبان لهستان: لهستان، روسيه، آرژانتين، فرانسه
گروه E - ميزبان ايتاليا: ايتاليا، آمريكا، استراليا، بلژيك

گروه F - ميزبان صربستان: صربستان، ايران، بلغارستان، برزيل
هفته س��وم - 10 تا 12 تيرماه: گروه G - ميزبان فرانس��ه: 
فرانس��ه، بلژيك، برزيل، لهس��تان، گروه H - ميزبان آمريكا: 
امريكا، بلغارستان، روسيه، استراليا، گروه I - ميزبان ايران: ايران، 

ايتاليا، صربستان، آرژانتين
يك��ی از دلايل فدراس��يون جهان��ی واليبال ب��رای اينگونه 
برنامه ريزی ليگ جهانی در سال 2016 برگزاری المپيك سال 
2016 در برزيل است و FIVB تلاش دارد ليگ جهانی را در 
سال 2016 در كوتاه ترين فرصت ممكن به پايان برساند. ليگ 
جهانی 2016 در سه سطح برگزار می شود كه هنوز برای سطح 

سوم تصميم گيری نشده است.

هفته چهارم ليگ برتر؛

یحیی ناجی پرسپولیس می شود یا ذوب آهن

رقابت پرسپولیس با ذوب آهنی که هدایتش برعهده یحیی گل محمدی است، نبرد 
قهرمانان در اصفهان، رویارویی بالانشینان در اهواز و بازگشت خطیبی به تبریز از 

اتفاقات مهم ادامه هفته چهارم لیگ برتر است.
 روز دوم از هفته چهارم مسابقات فوتبال ليگ برتر باشگاه های كشور امروز با برگزاری چهار 
مسابقه پيگيری می شود كه تقابل پرسپوليس با ذوب آهن يكی از بازی های زيبای هفته را رقم 
خواهد زد. در اين بازی يحيی گل محمدی بعد از سال ها، با برانكو ايوانكويچ كه سرمربی اش در 

تيم ملی بود، در زمين مسابقه روبرو می شود.
همچنين بازی سپاهان با فولاد در اصفهان، بازگشت رسول خطيبی به تبريز در روزی كه بايد 
برابر گسترش فولاد تبريز قرار بگيرد و نبرد تيم های دوم و سوم جدول رده بندی در اهواز، 

رقابتهای جذاب ديگر اين هفته است كه در زير به آنها اشاره می شود:
گسترش فولاد تبریز - سیاه جامگان مشهد

ميزبان تبريزی كه تا به امروز طعم پيروزی در ليگ برتر را نچشيده، در هفته ای كه سرمربی 
اين تيم داغدار درگذشت پدرش است، از سياه جامگان مشهدی ميزبانی می كند، تيمی كه 

هفته پيش با پيروزی مقابل نفت تهران، از بحران نتيجه گيری تا حدودی فاصله گرفت.
گسترش فولادی ها كه با كسب 2 تساوی و يك باخت در بين دو تيم پائين جدول قرار دارند 
برای اينكه از ابتدای ليگ پانزده در بحران عدم نتيجه گيری قرار نگيرند، نياز به كسب امتياز 

كامل اين بازی دارند؛ سه امتيازی كه می تواند آنها را از جمع قعرنشينان نجات دهد.
اما ميهمان اين تيم تبريزی سياه جامگانی است كه پس از شروع ليگ با دو شكست در هفته 
پيش نفت تهران را در خانه مغلوب كرد و تا حدودی به آرامش رسيد. اين تيم مشهدی حالا با 

شرايط بهتر و روحيه بالاتر به تبريز آمده تا بدون امتياز اين شهر را ترك نكند.
نكته جالب اين بازی بازگشت رسول خطيبی به تبريز است، اين مربی كه دو فصل پيش 
سرمربی گسترش فولادتبريز بود و در فصل گذشته هم هدايت تراكتوری ها را برعهده داشت، 
فردا دوباره به اين شهر بازمی گردد تا برابر تيم و هواداران سابقش قرار بگيرد كه اين موضوع 

بر جذابيت ها اين بازی می افزايد.

سپاهان اصفهان - فولاد خوزستان
اين بازی نبرد قهرمان ليگ چهاردهم يعنی سپاهان و ليگ سيزدهم يعنی فولاد است؛ 
مسابقه ای كه باز هم زردپوشان اصفهانی بايد در خانه برگزار كنند و می توانند از امتياز ميزبانی 
برای رسيدن به چهارمين برد متوالی در ليگ پانزدهمين و حفظ صدرنشينی در پايان هفته 
چهارم استفاده كنند.سپاهانی ها كه به لطف قرعه بسيار خوب در 3 بازی نخست خود در ليگ 
پانزدهم را در ورزشگاه فولادشهر انجام دادند كه به نوعی برايشان بازی خانگی بود؛ يعنی علاوه 
بر ميزبانی از استقلال خوزستان و پرسپوليس دربی اصفهان را هم در اين ورزشگاه برگزار 
كردند تا در رقابتهای فصل جاری برای برگزاری هيچكدام از ديدارهای خود، شهر اصفهان را 
ترك نكنند.شاگردان حسين فركی به خوبی از اين فرصت استفاده كرده و توانسته اند با كسب 
۹ امتياز كامل اين ديدارها، به تنهايی صدرنشين ليگ لقب بگيرند و قصد دارند با بردن فولاد 

در خانه، اين جايگاه و شرايط بسيار خوبشان را حفظ كنند.
شرايط فولاد اما بسيار متفاوت است، تيمی كه پس از دو تساوی در ليگ، هفته پيش در 
دربی اهواز شكست خورد و حالا برای اعاده حيثيت بايد در اصفهان پيروز شود زيرا تساوی يا 
شكست، اين تيم را همچنان در مربع قعرنشينان نگه می دارد، اتفاقی كه برای قهرمان ليگ 

سيزدهم و هوادارانش تلخ و ناراحت كننده است.
در مجموع با توجه به شرايط دو تيم و نوع بازی اين بازی آنها، اين مسابقه می تواند يكی از 
زيباترين و جذاب ترين رقابتهای هفته چهارم لقب بگيرد و تيم پيروز آن سه امتياز بسيار 

شيرين كه ارزش شش امتياز را دارد، بدست خواهد آورد.
استقلال خوزستان - سایپا تهران

دو پيروزی برابر پرسپوليس و فولاد در دربی اهواز، باعث شد شاگردان جوان عبدالله ويسی 
شكست هفته نخست را فراموش كرده و امروز به لطف تفاضل گل بهتر در رده سوم جدول 
قرار بگيرند؛ اما آنها در اين هفته بايد در جنگ بالانشينان به مصاف سايپا بروند، مسابقه ای كه 

برنده آن جايگاه بهتری را نسبت به حريف بدست می آورد.
اين تيم اهوازی كه برخلاف انتظار تا به امروز نتايج خوبی را به دست آورده، در اين هفته 

ميزبان سايپای تهران تيم رده دوم جدول است و با پيروزی مقابل اين تيم شانس اين را دارد 
كه هفته چهارم با قرار گرفتن در رتبه بهتر از سومی به پايان برسد؛ اتفاقی كه شاگردان ويسی 

نمی خواهند رخ دادن آن در خانه را به راحتی از دست بدهند.
سايپا هم كه به لطف پيروزی هفته گذشته برابر پديده در رده دوم جدول قرار گرفت، اگر 
در اهواز امتيازی از دست بدهد اين رتبه ارزنده را از دست خواهد داد.  البته اين تيم در بازی 
اين هفته علاوه بر رقابت با آبی پوشان اهوازی بايد با گرمای شهر اهواز هم بجنگد كه اين امر، 

كارش را برای گرفتن امتياز و حفظ جايگاه ملی به مراتب سخت تر خواهد كرد.
پرسپولیس تهران - ذوب آهن اصفهان

قعرنشينی يك اتفاق تاريخی و البته تلخ برای پرسپوليس و هوادارانشان است؛ تيمی كه سال ها 
يكی از مدعيان قهرمانی بود اما در 3-۴ فصل اخير مانند مدعی ظاهر نشد و روزهای سخت 
و نااميد كننده ای را برای هوادارانش رقم زد. پرسپوليس ليگ پانزدهم را هم بسيار تلخ آغاز 
كرد، يك تساوی و دو شكست خارج از خانه باعث سقوط اين تيم به قعر جدول شد، اتفاقی 

كه در تاريخ اين باشگاه رخ نداده بود.
در اين وضعيت، پرسپوليس و برانكو روزهای سختی را سپری می كنند و در اين هفته اگر 
مقابل ذوب آهن نتيجه ای غير از پيروزی به دست آورند، محكوم به ماندن در قعر يا مثلث 
فانوس به دستان خواهند بود اتفاقی كه صبر هواداران اين تيم را لبريز كرده و شايد آنها را به 
سمت سر دادن شعارهای »حيا كن- رها كن« عليه مديريت و يا كادر فنی اين تيم سوق دهد.

هرچند پرسپوليس در اين فصل خوب بازی می كند اما تا حدودی بدشانس است زيرا دو بازی 
سخت و سنگين را در هفته های گذشته در خارج از خانه برگزار كرده و در اين هفته بايد به 
مصاف ذوب آهن برود. سپس اين تيم با فولاد، سايپا، تراكتورسازی و صبا بازی خواهد كرد 
كه اين نشان دهنده روزهای سخت برانكو و شاگردانش است. همچنين اين نكته را به آنها 
گوشزد می كند كه بايد برابر ذوب آهن در خانه پيروز شوند تا با شرايط بهتری خود را مهيای 

۴ بازی سخت آينده كنند.
حريف پرسپوليس، ذوب آهنی است كه هفته پيش استقلال تهران مدعی را در همين ورزشگاه 
آزادی با دو گل شكست داد؛ آن هم پس از دو شكست متوالی در ليگ. آن برد، تا حدودی 
ذوب آهن را از بحران نتيجه گيری در آغاز ليگ دور كرد اما يحيی گل محمدی و شاگردانش 
می دانند اگر مقابل پرسپوليس امتيازی از دست بدهند، باز هم شرايطشان سخت خواهد شد؛ 

هر چند گرفتن يك امتياز در تهران هم نتيجه خوبی در شرايط معمولی محسوب می شود.
بازگشت محسن بنگر به خط دفاع، هادی نوروزی به خط حمله و احتمالا سوشا مكانی به 
درون دروازه، شرايط پرسپوليس را در خط دفاعی و بخش هجومی بهتر كرده و شانس اين 
تيم را برای رسيدن به موفقيت بيشتر می كند.گل محمدی كه هفته پيش با پيروزی مقابل 
استقلال، ذوب آهن را از بحران خارج و پرسپوليس را قعرنشين كرد؛ مربی ای كه خودش 
پرپسوليسی است و انگيزه بازگشت دوباره به اين تيم را دارد، آيا در اين هفته پرسپوليس را از 

بحران خارج می كند و يا ذوب آهن را با كسب دومين برد متوالی مدعی خواهد كرد؟
در رقابت سرمربی و بازيكن تيم ملی در سال های 2000 و خصوصا جام ملت های 200۴ 
چين و جام جهانی 2006 آلمان، حالا شيشه عمر برانكو و پرسپوليس به دست شاگرد خلف 
اين مربی كروات است و هواداران منتظرند ببينند در اين بازی زيبا سرخپوشان، سربلند از 

زمين خارج می شوند و يا اين مربی جوان پرسپوليسی.
برنامه هفته چهارم از رقابتهای فوتبال ليگ برتر باشگاه های كشور به شرح زير است:

پنجشنبه - 29 مردادماه 94
* گسترش فولاد تبريز - سياه جامگان مشهد، ساعت 18:30، ورزشگاه اختصاصی گسترش 

تبريز* پرسپوليس تهران - ذوب آهن اصفهان، ساعت 1۹:15، ورزشگاه آزادی تهران
* سپاهان اصفهان - فولاد خوزستان، ساعت 1۹:15، ورزشگاه فولادشهر اصفهان

* استقلال خوزستان - سايپا تهران، ساعت 1۹:15، ورزشگاه غدير اهواز
جمعه - ۳0 مردادماه 94

* پديده مشهد - تراكتورسازی تبريز، ساعت 17:30، ورزشگاه ثامن مشهد
* راه آهن تهران - صبای قم، ساعت 18:15، ورزشگاه شهر قدس

* استقلال اهواز - استقلال تهران، ساعت 1۹:15، ورزشگاه غديراهواز

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید نگرانی منتقدان مرخصی اش اهمیتی ندارد و 
حتما آنها دل شان برای من تنگ شده است.

 كارلوس كی روش كه پس از مرخصی طولانی مدت خود طی روزهای آينده عازم ايران خواهد 
شد در مالزی در خصوص حضور مجدد در ايران و برنامه هايش در راستای آماده سازی تيم ملی 
برای حضور در رقابت های انتخابی جام جهانی گفت: همه چيز از قبل برنامه ريزی شده است و 

تمامی موارد در برنامه های ارائه شده ما وجود دارد.
 وی تصريح كرد: من در حال حاضر چيزی برای اضافه كردن ندارم زيرا همه چيز برنامه ريزی و 
به فدراسيون فوتبال ارائه شده است و اكنون بايد برنامه ريزی ها را به مرحله اجرا برسانيم. اميدواريم 

حمايت كافی را برای اجرای اين برنامه ها داشته باشيم.
 * برنامه ریزی من برای تیم ملی تمام شده است 

كی روش در خصوص اينكه آيا برنامه هايش برای تيم ملی به طور كامل اجرا خواهد شد يا نه، 
گفت: من نمی دانم. از نظر برنامه ريزی مسئوليت من تمام شده است و اگر حمايت شويم می توانيم 
اين برنامه ها را پياده كنيم. اكنون نمی توانم در خصوص اينكه حمايت می شويم يا نه نظر بدهم. در 
كمپ قبلی در تركمنستان شرايط دشواری داشتيم اما حالا بايد ببينيم كه وقتی به ايران بازگشتم 

فدراسيون فوتبال چه راهكارهايی برای حمايت از اردوهای بعدی خواهد داشت.
 * در میان 24 بازیکن همیشه تغییر وجود دارد 

وی در پاسخ به سوالی در خصوص اسامی نهايی بازيكنان برای ديدارهای پيش  وی تيم ملی و 
احتمال افزوده شدن نام های جديد به فهرست نهايی گفت: هر مسابقه ای ليست بازيكنان خاص 
خود را دارد. در حال حاضر در حال نظارت بر بازيكنان و عملكرد آنها هستيم و طی چند روز آينده 

ليست جديد برای مرحله بعدی را اعلام خواهيم كرد. 
وی افزود: تغييرات در ليست بستگی به بازيكنان دارد. در حال حاضر نمی توانم در اين خصوص 
اظهار نظر كنم. ما مدتی است كه با اين بازيكنان در حال كار كردن هستيم و شاكله اصلی تيم 

شكل گرفته است اما در ميان 2۴ بازيكن هميشه چند تغيير وجود خواهد داشت.
 *دستگردی بخشی از امکانات ما در راه آماده سازی است 

كی روش در خصوص برگزاری مسابقات تيم ملی فوتبال عراق در ورزشگاه شهيد دستگردی و 
تاثير آن بر روند آماده سازی تيم ملی گفت: تا جايی كه می دانم اين استاديوم بخشی از تاسيساتی 
اس��ت كه برای آماده سازی تيم ملی در نظر گرفته شده است. اگر اين خبر درست باشد جای 

تعجب نيست، چون هميشه از اين دست تغييرات داشته ايم.
 *منتقدانم حتما دلتنگم شده اند  

وی كه پس از پايان سمينار سه روزه كنفدراسيون فوتبال آسيا مستقيما به ايران پرواز خواهد 
كرد، در خصوص غيبت طولانی خود و انتقادها به اين موضوع اظهار كرد: من به انتقادها در اين 
خصوص اهميت نمی دهم. اگر آنها نگران غيبت من هستند حتما دلشان برايم تنگ شده است و 
اين خوب است. وقتی دوستانتان و منتقدان تان دل شان برايتان تنگ می شود خبر خوبی است و 
من از اين خبر خوشحال هستم. اگر منتقدان نگران اين هستند كه من از تعطيلاتم لذت می برم 

بايد قبل از امضای قرارداد موضوع را مطرح می كردند. 
وی تاكيد كرد كه در اين مدت به دقت اوضاع را تحت نظر داش��ته و هيچ موضوعی از نظر او 
پنهان نمانده است و او به طور مستقيم يا از طريق افراد مورد اعتمادش با بازيكنان و پرسنل تيم 

ملی ارتباط داشته و شرايط ليگ برتر و بازيكنان را بررسی كرده است.
 *از دلواپسان درباره حقوقم بپرسید! 

سرمربی پرتغالی تيم ملی در خصوص عدم پرداخت حقوقشش توسط فدراسيون فوتبال نيز 
گفت: من معمولا در خصوص اين موضوعات به طور عمومی اظهار نظر نمی كنم. بهتر است در 
اين خصوص از افرادی سوال كنيد كه نگران نبودن من در ايران هستند. اگر به هنگام نبودن من 
در ايران آنها از همه چيز من خبر داشتند حتما بايد در خصوص حقوق من هم خبر داشته باشند.

 * رییس فدراسیون به طور کامل از من حمایت می کند 
وی در خصوص حمايت های فدراس��يون از او و برنامه هايش تصريح كرد: من از طرف رئيس 
فدراسيون حمايت كامل می شوم. همچنين از طرف اعضای هيات رييسه، بازيكنان، كارمندان و 

طرفداران حمايت كامل می شوم و اين برای من كافی است. 
سرمربی تيم ملی در پاسخ به سوالی در خصوص گروه ايران در رقابت های مقدماتی جام جهانی 
اظهار كرد: گروه ها هميشه می توانند سخت باشند و اين بستگی به شما دارد. اگر شما آمادگی 
خوبی داشته باشيد آن گاه كاربرای موفقيت راحت تر است اما اگر آمادگی خوبی نداشته باشيد 
كار دش��واری پيش رو داريد و بايد برای صعود خوش شانس باشيد. اگر آمادگی خوبی نداشته 
باشيد، سخت تلاش نكنيد و كارها را جدی نگيريد فوتبال هميشه شما را تنبيه خواهد كرد. 
يك قانون مهم وجود دارد كه می گويد وقتی شما فوتبال را به بازی بگيريد، فوتبال نيز شما را به 

بازی خواهد گرفت.
 *نباید به فوتبال دروغ گفت 

كی روش در بخش ديگری از اظهاراتش به سمينار مربيان تيم های ملی كنفدراسيون فوتبال آسيا 
اشاره كرد و به ايسنا گفت: سمينارهای اين چنينی هميشه خوب هستند و اهميت بسيار زيادی 
دارند و بايد با ذهن باز در آنها شركت كرد. چيزی كه اهميت دارد اين است كه مربيان و افرادی كه 
در اينجا حضور دارند صادقانه حرف بزنند زيرا اگر شما به اينجا بيائيد و از قوه تخيل خود استفاده 

كنيد يا به اينجا بيائيد تا فقط حرف های قشنگ بزنيد تا ديگران را راضی كنيد، فايده ای ندارد.
 وی تاكيد كرد: در فوتبال يك نكته بسيار مهم وجود دارد. شما در فوتبال هر كاری می توانيد 
انجام دهيد اما اگر به فوتبال دروغ بگوئيد به هيچ كجا نخواهيد رسيد. برخی مواقع مردم دوست 
دارند دروغ بگويند زيرا كار راحتتری است. راحت است كه به اينجا بيائيد و آدم خوبی باشيد و 
فقط حرف های قشنگ بزنيد اما در آن صورت وقتی اينجا را ترك می كنيد هيچ پيشرفتی حاصل 

نشده است. 
وی افزود: اگر صادق باشيد و اهداف فوتبال را دنبال كنيد و در پی حل مشكلات آن باشيد آنگاه 
می توان با صداقت راهكارهای خوبی ارائه داد. من در سمينارها و كفرانس های بسياری شركت 

كرده ام. بارها و بارها ديده ام كه مردم به فوتبال دروغ می گويند زيرا كار راحتتری است.
 *سرحال تر از گذشته آماده  رویارویی با چالش ها هستم 

سرمربی تيم ملی در پايان سخنان خود گفت: من از نظر ذهنی و جسمانی سرحال تر شده ام و 
آماده هستم تا با چالش ها روبه رو شوم. همانطور كه می دانيد هر بازی می تواند سخت باشد. اين 
وظيفه ماست تا هر چيزی را راحت تر كنيم و برای راحتتر كردن شرايط بايد آمادگی خوبی كسب 
كنيم. هفته آينده بازيكنان را برای مرحله بعدی انتخاب می كنيم و اين در حالی است كه بازيكنان 
ما هميشه با تمام توان و اشتياق آماده كار كردن هستند. من هميشه از آنها راضی هستم و تلاش 

آنها را برای بهتر شدن دوست دارم. 
*ایران فقط در رده بندی فیفا اول آسیاست نه در واقعیت 

كی روش در حاشيه اين سمينار مصاحبه ای نيز با يك شبكه تلويزيونی آسيايی داشت و در 
جريان اين مصاحبه در خصوص ش��رايط خود در ايران گفت: من تا پايان جام جهانی 

سرمربی ايران بودم و پس از آن نيز قراردادم را تمديد كردم. جای نگرانی وجود ندارد و اولويت 
ما آماده سازی تيم برای رقابت هاست. می دانيد كه آماده سازی مهمترين ركن برای رسيدن به 
موفقيت است و ما بايد اطمينان حاصل كنيم كه بهترين راهكارها را برای بهبود عملكرد تيم در 

اختيار داريم.
 وی در پاسخ به سوالی در خصوص رده بندی فيفا و حضور ايران به عنوان تيم برتر آسيا، گفت: 
اين رتبه بندی واقعا نش��ان دهنده اين نيست كه كدام تيم ها از نظر بازيكنان، شرايط فوتبال، 
تاسيسات، آموزش و توسعه فوتبال بهتر است، بلكه اين رتبه بندی بر اساس نتايج نهايی بازی ها 
تهيه شده است. در واقع با توجه به شرايط فوتبال در آسيا ايران نمی تواند در جمع سه يا چهار 
تيم برتر اين قاره باشد زيرا هيچ شكی وجود ندارد كه شرايط دست كم تيم های فوتبال ژاپن، كره 

جنوبی و استراليا در اين زمينه بسيار بهتر است.
 * مردم با توافق هسته ای امیدوار و خوش بین شده اند

 كی روش همچنين در رابطه با توافق اخير ايران و آمريكا بر سر مسائل هسته ای و تاثير آن بر 
فوتبال گفت: من آدم سياسی نيستم و از اين موضوع اطلاعی ندارم. چيزی كه می دانم اين است 
كه مردم اميد زيادی پيدا كرده اند و نس��بت به آن بسيار خوش بين هستند اما ما می خواهيم 

فوتبال ببينيم. از نظر تئوری و بر اين خوش بينی را در زمين 
چيز خوب است.روی كاغ��ذ همه 

 ايران در رده بندی فيفا اول آسياست نه در واقعيت؛

 کی روش: نگرانی منتقدان مرخصی ام اهمیتی ندارد



علمی و سلامت

عطسه تان را بخورید، کر می شوید! 
قدیمی ها از واژه ی صبر امد در هنگام عطسه استفاده می کردند، خیلی هم 
بی دلیل نیست، چرا که بعد از عطسه کردن ریتم قلب تغییر می کند، و جریان 

خون به طور کلی موقتی منقیض می شود.
صبر آمد، واژه ای كاملاً حساب شده و به جايی است، كه در گذشته بسيار استفاده 
می شده است، زيرا محققان معتقدند در هنگام عطسه قفسه ی سينه منقبض می شود، و 
به طور موقتی رستم قلب تغيير می كند، البته از اين قبيل عبارات بسيار است، كه بيشتر 
آنان صرفاً جنبه ی خرافات دارند، جدا از اين حاشيه ها عطسه مكانيسم دفاعب بدن است، 
و به هيچ كدام از اين عوامل ربط چندانی ندارند.   اين واكنش بدنی به علت حضور 
ذراتی كه عصب داخل غشای مخاط بينی را تحريك می كنند، رخ می دهد، عطسه يك 
پديده ی  غيرقابل كنترل است، سلول های عصبی در مواجه با عناصر بيگانه در سطح 

مخاط بينی، قصد بيرون راندن آنها را از طريق عطسه می كنند. 
یکی از علل بروز عطسه، کم کاری تیروئید است

طوبی مؤمن استاديار دانشگاه علوم پزشكی اصفهان،  فوق تخصص آسم و آلرژی معتقد 
است، عوامل بروز عطسه می تواند آلرژيك و يا غير آلرژيك باشند، عطسه كه به علت 
؟؟؟ يا التهاب مخاط بينی رخ می دهد، اگر زمينه ی آلرژيك داشته باشد، به طور قطع 
با خارش بينی، آبريزش و گرفتگی آن همراه خواهد بود.  اما به گفته ی وی ، عطسه ای 
كه علت آلرژيك نداشته باشد، ممكن است، در اثر مصرف برخی داروها، مانند داروهايی 
كه برای پايين آوردن فشار خون استفاده می شوند، داروهای مسكن و داروهای حاوی 
استروژن و پروژسترون، بروز دهد، هم چنين علت های عطسه می تواند هورمونی باشد، 
و حتی كم كاری تيروئيد هم ممكن است، موجب بروز اين واكنش دفاعی شود، البته 
علت های مكانيكال در خود بينی، مانند پليپ يا تومور بينی نيز بهتر است، در نظر 

گرفته شوند.
  عطسه ی که فرد را را آزار می دهد باید درمان شود

همانطور كه گفته شد، عطسه واكنش طبيعی بدن است، و در اصل بروز آن به سلامتی 
فرد كمك می كند، اما اگر ادامه دار باشد، باعث اختلال در كارهای روزمره فرد می شود 

پس بايد عامل تحريك كننده، را شناسايی و ان را از بين ببريم. 
مؤمن با اشاره به اهميت درمان عطسه  ای كه بيمار را اذيت می كند، گفت: درمان ها 
به عوامل زمينه ای وابسته است، برخی درمان ها دارويی است، و برخی ممكن است، به 
صورت جراحی تاثير گذار باشند، در مواردی كه علت هايی از جمله دود سيگار و عطر و 

ادكلن و يا نورهای درخشان  باعث بروز عطسه شوند، نياز به درمان احساس نمی شود.
 اين مكانيسم دفاعی عوارض چندانی ندارد

زمانی كه عطسه رخ می دهد قفسه ی سينه به شدت منقبض می شود و اپی گلوت 
بسته می شود و تا قبل از بازشدن اپی گلوت هوا با فشار  زيادی در پشت آن جمع 

می شود.
 اين حالت انفجاری و پرفشار هوا مقدار زيادی از ترشحات و مواد خارجی را پاك 
می كند و ان را خارج می سازد، اگر چه اين مكانيسم دفاعی باعث گسترش بيماری 

می شود، البته با رعايت بهداشت اوليه می توان مانع از اين امر شد. 
به طور كلی عطسه جز انتشار آلودگی عوارض ديگری ندارند، اما مؤمن با نگاهی 
جزئی تر بيان كرد عطسه در ريمنيت ها موجب خشك شدن مخاط بينی و خونريزی 

بينی می شود، همچنين ممكن است، مايعی در گوش ميانی جمع شود.
  بينی تان را به حال خود بگذاريد

اما برخی افراد به علت موقعيت يا عادت اقدام به خوردن عطسه ی خود می ككند، طی 
پژوهشها و تحقيقاتی كه دانشمندان روی عطسه داشته اند، نشان دادند، كه قورت دادن 
عطسه می تواند عوارض جبران ناپذيری داشته باشد، ان ها بر اين باورند، كه جلوگيری از 
عطسه ای كهحدوداً دويست كيلومتر بر ساعت سرعت دارد، و صد هزار ميكروب را وارد 

هوا می كند ، می تواند به پرده ی گوش صدمه بزند، و حتی موجب ناشنوايی فرد شود.
 همچنين متخصصان گوش و حلق و بينی در آلمان معتقدند هنگام عطسه نبايد بينی 

را بسته نگه داشت، با بينی بازعطسه كردن سالم تر است.

با اطمینان خاطر شنا کنید 
شنا کردن در استخر آن هم در فصل گرما تنها زمانی لذت بخش است که با 

رعایت مسائل بهداشتی از بیماری های پوستی جلوگیری کنید.
عليرضا تقی زاده متخصص پوست و مو گفت: از شايع ترين بيماری هايی كه در استخر 
منتقل می شوند بيماری های پوستی، عفونت های پوستی، حساسيت ها و به ويژه قارچ های 
پوستی هستند. در واقع زمان نفوذ ويروس ها هنگامی است كه پوست خيس می شود و 
منافذ پوست باز می شوند عوامل قارچی از پوست افراد مبتلا در آب استخر جدا می شود و 

روی بدن افراد ديگر می نشيند.
 وی افزود: برخی افراد مستعد هستند و برخی افراد به طور ژنتيكی در برابر قارچ ها مقاوم 
هستند البته اشخاصی كه به بيماری های ضعيف كننده ی سيستم ايمنی مبتلا هستند 
مثل لوپوس، قند، كم خونی كه همراه است با مصرف داروهای كورتونی و.... به سادگی به 

اين عوامل قارچی مبتلا می شوند. 
شايع ترين قارچ پوستی كه از استخر با آب آلوده منتقل می شود قارچ تينا و رسيكولر است 
كه به صورت ضايعات سفيد، قهوه ای تيره، قهوه ای روشن وغيره ديده می شود هنگامی كه 

بدن تعرق می كند اين عارضه شديدتر می شود. 
قارچ ها عموما در نواحی چين و چروك خورده پوست مثل لای انگشتان پا، كشاله ران 

و زير بغل ايجاد می شود. 
وی افزود: البته قارچ های عامل كچلی كمتر از راه استخر شيوع پيدا می كنند . 

اين متخصص پوست افزود: بيماری های باكتريايی ناشی از آب استخرها، در روی پوست 
انسان نسبت به بيماری های قارچی و انگلی و ويروسی كمتر هستند .

 عوارضی که در بلند مدت  پوست را فرسوده می کنند
اين متخصص پوست در خصوص عوارضی كه در بلند مدت ايجاد می گردد، گفت: 
خشكی پوست در شناگرانی كه مدت زمان طولانی شنا می كنند ايجاد می گردد در ضمن 
آن دسته از افرادی كه بعد از حمام بدن خود را با صابون می شويند بيشتر در معرض اين 

عارضه هستند برای اين مشكل استفاده از روغن حمام پس از شنا توصيه می شود. 
برای برخی افراد نيز عكس اين موضوع اتفاق می افتد و يعنی دچار افزايش چربی در 
پوست می شوند در اين حالت استفاده از صابون های پاك كننده ی چربی در پوست مناسب 
نيست زيرا عارضه را تشديد می كند بلكه در اين مورد فرد بايد از كرم های آنتی بيوتيك 

استفاده كند. 
وی در پايان گفت: استفاده از كلاه شنا، عينك های شنای استاندارد، وسايل شخصی مايو 
و حوله تميز، استفاده از لوسيون های ضد آفتاب و كرم های آنتی بيوتيك و نيز استفاده از 

مجموعه های ورزشی مورد اعتماد از بروز اين مشكلات جلوگيری خواهد كرد.

کار زیاد با رایانه موجب 
ترک خوردن پوست می شود 

کار زیاد و بیش از اندازه با رایانه، مشکلات فراوانی برای پوست به وجود می آورد 
و در بسیاری از موارد می تواند موجب ترک خوردن پوست شود.

فرزادی نوری مقدم استاديار دانشگاه علوم پزشكی ايران افزود: متاسفانه اغلب افرادی كه 
از رايانه  يا همان كامپيوتر استفاده می كنند به مضرات استفاده از اين وسيله توجه ندارند و 
در صورتی كه شرايط ايجاب كند، ساعت ها پشت ميز رايانه می نشينند بدون اين كه حتی 

برای يك لحظه به بدن خود استراحت دهند.   
نوری مقدم گفت: به ازای هر نيم ساعت يا چهل دقيقه استفاده از رايانه، بايد از مقابل 
آن بلند شده و چند دقيقه ای قدم زد و در واقع به بدن خود به ويژه به چشم ها، عضلات و 
مفاصل استراحت داد.   وی با بيان اين كه يكی از عوارض مهم كار بيش از اندازه با رايانه 
عوارض پوستی آن است، تصريح كرد: كار زياد و بيش از اندازه با رايانه، مشكلات فراوانی 
برای پوست به ويژه در ناحيه دست و صورت به وجود می آورد و در بسياری از موارد می تواند 
موجب ترك خوردن پوست شود.    نوری مقدم اظهار داشت: البته مشكل ترك خوردن 
پوست دست و ساير عوارض پوستی بيشتر مربوط به انوع نمايشگر های قديمی است چرا 
كه اين نمايشگرها موجب توليد ميدان الكترواستاتيك و بارهای الكترويكی مثبت در سطح 
خارجی صفحه نمايش می شوند و افرادی كه حساسيت پوستی دارند در نتيجه جريان 
بارهای مثبت حاصل در اين ميدان دچار مشكلاتی نظير ترك خوردگی پوست می شوند.   
وی با اشاره به اين كه خطرات و عوارض چشمی از ديگر مضرات استفاده زياد از رايانه ها 
است، تاكيد كرد: درد، سرخی و سوزش چشم، آب ريزش چشم، دو بينی، احساس تاری 
ديد كه به كاهش قدرت بينايی، خستگی و درد چشم و سردرد منجر می شود، از مهمترين 

عوارض و مشكلات بينايی ناشی از كار مداوم و بيش از اندازه از رايانه است.   
نوری مقدم خاطر نشان كرد: درصد بالايی از كاربران رايانه كه در طی روز چند ساعت 
پشت ميز می نشينند نيز دچار عوارضی نظير درد و گرفتگی عضلات و مشكلات مفصلی به 

ويژه در ناحيه گردن، پشت، ساعدها، دست ها، بازوها و شانه هستند. 

از آفتاب سوختگی تا سرطان پوست 
افرادی که پوست سفید دارند باید بیشتر از دیگران خود را از قرار گرفتن در 

برابر آفتاب ایمن کنند.
محمدحسين عبدالرزاقی متخصص پوست و زيبايی گفت: تابش شديد آفتاب باعث ايجاد 
لك های پوستی، كهير و آفتاب سوختگی می شود اين آفتاب سوختگی ها می توانند در ادامه 

به تاول های پوستی، سوختگی های شديدتر و در نهايت منجر به سرطان پوست شوند. 
  وی اضافه كرد: گرما نيز خود به عنوان عامل كمكی می تواند اين مشكل را تشديد كند. 
  وی در ادامه گفت: برای جلوگيری از اين مشكلات لوسيون ها و كرم های ضد آفتاب، 
عينك آفتابی و كلاه های لبه دار بسيار مناسب هستند و مهم تر اين كه سفيد پوست ها 

پوست  حساس تری دارند و بايد بيشتر مراقب سلامتی پوست خود باشند. 

 رژیم غذایی نقش مهمی در ساختار دندان ها، انسجام لثه ها، استحکام استخوان و 
پیشگیری و کنترل بیماری های حفره  دهان بازی می کند. نوع، شکل و تناوب مصرف 
غذا و مایعات اثر مستقیمی روی PH و فعالیت میکروب های دهان دارد که می تواند 

پوسیدگی دندان ها را تسریع و یا کند نماید.  
رژيم غذايی بر سلامتی حفره دهان موثر است، گرچه برعكس آن نيز صادق است كه وضعيت 

دهانی می تواند در توانايی فرد در مصرف غذای كافی و دستيابی به تعادل تغذيه ای موثر باشد.
تغذیه و نمو دندان ها

نمو دندان های اوليه در 2 تا 3 ماهگی بارداری آغاز می شود. رسوب مواد معدنی تقريباً در ماه 
چهارم بارداری آغاز شده و تا سال های نوجوانی ادامه می يابد. بنابراين تغذيه مادر در تشكيل 
دندان هايی با ساختمان معدنی مناسب نقش دارد. در بخشی از دندان به نام دنتين، پروتئين 
كلاژن وجود دارد كه برای ساخته شدن به ويتامين C نياز دارد.  ويتامين D برای فرايند رسوب 
كلسيم و فسفر در كريستال های هيدروكسی آپاتيت، فرم طبيعی از كلسيم و فسفر كه دنتين 
و مينا را تشكيل می دهد، ضروری است. فلورايد به هيدروكسی آپاتيت اضافه شده و مقاومت 
منحصربه فردی در برابر پوسيدگی دندان ها در دوره  قبل از تولد و پس از آن فراهم می آورد. رژيم 
غذايی در تمامی مراحل نمو، جوانه زدن و نگهداری دندان ها حائز اهميت است. اثر موضعی رژيم، 
به ويژه مصرف مكرر كربوهيدرات های تخميرپذير بر توليد اسيدهای ارگانيك توسط باكتری های 

دهان و ميزان فساد دندانی اثر می گذارد. 
پوسیدگی دندان 

پوسيدگی دندان يكی از شايع ترين بيماری های عفونی محسوب می شود كه محصولات 
اسيدهای ارگانيك منجر به برداشت  تدريجی مواد از مينای دندان و سپس تخريب سريع 
پروتئين های ساختمان دندان می شود. پوسيدگی ها ممكن است در سطح هر دندانی اتفاق 

بيفتند. فاكتورهای متعددی سبب پوسيدگی های دندان می شوند كه عبارت اند از:
 * دندان آسیب پذیر 

گسترش پوسيدگی دندان ها نيازمند وجود دندانی می باشد كه، در برابر حمله آسيب پذير است. 
تركيب مينا و دنتين، مكان قرارگيری دندان ها، كيفيت و كميت بزاق، گسترش سوراخ شدگی 
و شيار در تاج دندان ها برخی از فاكتورهايی هستند كه آسيب پذيری يك دندان را مشخص 
می كنند. بزاق قليايی يك اثر محفاظتی داشته، درحالی كه بزاق اسيدی آسيب پذيری در برابر 

پوسيدگی را افزايش می دهد. 
پوسيدگی محسوب می شوند.  فرايند  در  باكتری ها يك جزء ضروری   : * میکروب ها 
استرپتوكوكوس موتانس بيشترين شيوع را دارد. اين ميكروب كربوهيدرات ها را در دهان تجزيه 
كرده و توليد محصول اسيدی می كند كه منجر به پوسيدگی می شود. تفاوت های ژنتيكی، نوع 
و ميزان باكتری های دهان ممكن است در برخی افراد سبب افزايش خطر پوسيدگی شوند، اما 

بهداشت دهان در خطر بيماری های عفونی دهان مستقيماً نقش دارد.
 * کربوهیدرات های تخمیرپذیر 

كربوهيدرات های تخميرپذير مواد مطلوبی برای باكتری ها محسوب می شوند. باكتری ها هميشه 
 PH حضور دارند و وقتی در معرض كربوهيدرات قابل تخمير قرار می گيرند شروع به كاهش
دهان می كنند. پوسيدگی زايی به خواص افزايش دهنده  پوسيدگی يك رژيم يا غذا اشاره دارد. 

پوسيدگی زايی يك غذا بسته به شكل غذا، محتوی مواد مغذی آن، وقتی 
همراه ساير غذاها و مايعات خورده شود، مدت زمان تماس با دندان، و 

تناوب خوردن آن، متفاوت است. كربوهيدرات های تخميرپذير در 3 
گروه از 5 گروه غذايی بشقاب من )الگوی جديد تغذيه صحيح( 
يافت می شوند: 1( حبوبات، 2( ميوه ها، 3( لبنيات.  اگرچه برخی 
سبزيجات ممكن است حاوی كربوهيدرات های تخميرپذير باشند، 

راجع به پوسيدگی زايی آن ها اطلاعات كمی گزارش شده است. 
از جمله حبوبات و مواد نشاسته ای كه به دليل محتوای طبيعی 
می شوند  محسوب  پوسيدگی زا  تخميرشان  قابل  كربوهيدراتی 

می توان به كراكرها، چيپس، چوب شور و نان ها اشاره كرد.
و  شده(  كنسرو  و  شده  خشك  )تازه،  ميوه ها  تمامی 
آب ميوه ها ممكن است پوسيدگی زا باشند. ميوه هايی كه  آب 
بيشتری دارند مانند هندوانه، نسبت به ساير ميوه هايی مانند 

موز و ميوه های خشك كمتر پوسيدگی زا هستند. آب ميوه ها، 
چای های يخی و ساير نوشيدنی های شيرين شده با شكر مانند 

دسرها، كلوچه ها، آب نبات ها و كيك ها ممكن است پوسيدگی زا 
باشند.  محصولات لبنی شيرين شده با فروكتوز و يا ساكاروز نيز به دليل 
شكر افزوده شده، می توانند پوسيدگی زا باشند. به هرحال، محصولات لبنی 
غنی از كلسيم بوده و ماهيت قليايی آن ها می تواند تأثير مثبت داشته و 
اثر پوسيدگی زايی غذاها را كاهش دهد. ارتباط سببی بين ساكاروز و 

پوسيدگی دندان ها اثبات شده است. تمامی اشكال شكر رژيمی، نظير عسل، شيره، شكر قهوه ای 
و شربت ذرت بالقوه پوسيدگی زا هستند.

 ارتباط پوسیدگی با مصرف مواد غذایی
در اين رابطه می توان غذاها را به سه دسته پوسيدگی زا، غذاهايی كه ارتباطی با پوسيدگی 

ندارند و مواد مقابله كننده با پوسيدگی تقسيم بندی نمود.
غذاهای پوسيدگی زا آن هايی هستند كه حاوی كربوهيدرات های تخميرپذير بوده و زمانی كه 
در تماس با ميكروب های دهان قرار می گيرند، می توانند سبب كاهش PH بزاق شده و فرايند 
پوسيدگی را تحريك كنند. غذاهای دسته دوم در پوسيدگی نقش ندارند، توسط ميكروب ها 
تخمير نشده و سبب كاهش PH بزاق نمی شوند. نمونه هايی از غذاهای اين گروه شامل غذاهای 
پروتئينی مانند تخم مرغ، ماهی، گوشت، و ماكيان، بيشتر سبزيجات، چربی ها و آدامس های بدون 
شكر هستند. آدامس های بدون شكر به دليل توانايی در افزايش ترشح بزاق و نيز به دليل عدم 

افزودن شيرين كننده های كربوهيدراتی به آن ها می توانند به كاهش پوسيدگی كمك می كند.
غذاهای ضدپوسيدگی غذاهايی هستند كه وقتی قبل از يك غذای اسيدزا مصرف شوند، از 
پلاك حاصل از غذاهای اسيدزا جلوگيری می كند. از جمله آن ها پنير است كه به دليل وجود 
كازئين، كلسيم و فسفات دارای اين خاصيت است. قندهايی مانند زايليتول ضدپوسيدگی زايی 

قابل توجه هستند زيرا باكتری ها نمی توانند آن را مانند گلوكز، ساكاروز و فروكتوز تخمير كنند.
 عوامل موثر بر پوسيدگی زايی غذاها

* شکل و غلظت مواد غذایی
شكل و غلظت غذا اثر قابل توجهی بر توان پوسيدگی زايی غذاها دارد مثلاً مايعات سريعاً از دهان 
پاك شده و توانايی كمی جهت نگهداری در دهان دارند. غذاهای جامد مانند كراكرها، چيپس، 
چوب شور و كلوچه ها می توانند به دندان ها چسبيده و مدت زيادی در دهان بمانند. غلظت نيز بر 
ماندگاری غذا در دهان تأثير می گذارد. مواد غذايی مانند عسل و شيره ها اگرچه حاوی محتوای 
شكر بالا هستند، توليد بزاق را تحريك و پتانسيل ماندگاری كمتری از غذاهای چسبنده و جامد 
مانند چوب شور، نان شيرينی يا موز دارند. غذاهای پرفيبر با كربوهيدرات های بدون قابليت تخمير 

يا كمتر تخميرپذير، مانند ذرت بوداده و سبزيجات خام تأثيری بر پوسيدگی ندارند.
* تماس

نشاسته های پيچيده تر در دهان بيشتر باقی مانده در نتيجه پوسيدگی زايی بيشتری دارند. وقتی 
ذرات غذا ميان دندان ها قرار می گيرند، نشاسته به قندهای ساده تجزيه می شود. اين فرايند باعث 
می شود نشاسته ها به سرعت تخمير شوند. آب نبات های حاوی شكر به سرعت سبب افزايش 
ميزان قند در دسترس باكتری ها جهت تجزيه در حفره دهان می شوند. خوردن آب نبات های 
سفت مانند آب نبات چوبی يا خوش بوكننده های تنفس شيرين شده، باعث طولانی شدن زمان 
تماس قند در دهان می شوند. دسرها و خوراك های حاوی كربوهيدرات های ساده )مانند 
چيپس سيب زمينی، چوب شور، كلوچه، كيك و شيرينی ها( سبب افزايش تدريجی و مدت زمان 
طولانی تر غلظت قند در دهان می شوند زيرا اين غذاها اغلب روی سطح دندان چسبيده و نسبت 

به آب نبات ها برای مدت طولانی تری باقی می مانند. 
 * ترکیب مواد مغذی:P تركيب مواد مغذی در فرايند پوسيدگی نقش دارند. محصولات 
لبنی به دليل داشتن كلسيم و فسفر، خواص پوسيدگی زايی كمی دارند. شواهد 
مطرح می كنند كه پنير و شير، زمانی كه با غذاهای پوسيدگی زا مصرف 
شوند، به بالا بردن PH اسيدی ناشی از غذاهای پوسيدگی زا 
كمك می كنند. به دليل خواص ضدپوسيدگی زايی پنير، 
مصرف پنير با كربوهيدرات های تخميرپذير مانند دسر در 
پايان يك وعده غذايی، می تواند پوسيدگی زايی غذا يا دسر 
را كاهش دهد. آجيل ها و مغزها كه مقادير قابل توجهی 
كربوهيدرات های تخميرپذير ندارند و غنی از چربی و فيبر 
رژيمی هستند و غذاهای پروتئينی مانند غذاهای دريايی، 
گوشت ها، تخم مرغ و ماكيان، همراه با ساير چربی ها مانند 

روغن ها، مارگارين، كره نيز تأثيری بر پوسيدگی ندارند.
 * تناوب خوردن: تناوب مصرف غذا يا نوشيدنی های 
پوسيدگی زا، تعداد دفعات توليد اسيد را مشخص 
می كند. هر زمان كه كربوهيدرات تخميرپذير مصرف 
می شود، كاهش PH در عرض 5 تا 15 دقيقه شروع 
شده، سبب افزايش فعاليت پوسيدگی می شود.  وعده های 
كوچك و مكرر و اسنك ها؛ اغلب محتوی كربوهيدرات های 
قابل تخمير بالايی بوده و سبب پوسيدگی می شود. خوردن 
چندين كلوچه در يك وعده و در پی آن مسواك زدن 
دندان ها يا شستن دهان با آب، در مقايسه با يك كلوچه 

چندين بار طی يك روز كمتر پوسيدگی زا است.

5

یك دانشمند آمریکایی فناوری جالبی را ارائه کرده که تصاویر ثابت را مجددا در 
یك بعد جدید یعنی سه بعدی به تصویر می کشد.

در حاليكه تصاوير روی نمايشگر، اجسام دو بعدی مسطحی هستند كه روی اجسام دوبعدی 
لايه گذاری شده اند، فناوری Mental Canvas كه به رهبری جولی دورسی، دانشمند رايانه 
دانشگاه ييل ساخته شده، طرح هايی را ايجاد می كند كه بطور سه بعدی قابل هدايت هستند.

با اين نرم افزار می توانيد درست مثل زمانی كه با يك خودكار و كاغذ كار می كنيد، شروع 
به طراحی كنيد و وقتی مداد را پايين می گذاريد، طرح شما از جهات مختلف قابل مشاهده و 

مثل اين است كه به هر زاويه ای از دوربين دسترسی داشته  باشيد.
 Mental Canvas دورسی اظهار كرد: اين كار مثل يك نوع طراحی فضايی است. فناوری
اساسا ايده طراحی معمولی را گسترش می دهد. اين نرم افزار می تواند روزی دانشمندان را قادر 
سازد كه از ساختارهای مولكولی خود نمونه های سه بعدی تهيه كنند. دانشجويان معماری 
می توانند با اين ابزار از طراحی های ساختمانی خود چشم اندازهای جديدی به دست بدهند. 
فيلم سازان نيز می توانند به راه های جديدی برای به تصوير كشيدن داستان های خود دست 
پيدا كنند. اين نرم افزار به نوعی تلفيق سرعت و آسانی طراحی دو بعدی با مدلسازی سه بعدی 

است كه كند بوده و به دقت هندسی زيادی نياز دارد. 

ساخت جدیدترین نانوساختارها برای سلول های خورشیدی

امکان پیش بینی دقیق تر اوتیسم و جنون در کودکان برای نخستین بار

سریع ترین دوچرخه جهان
تیمی ۱۳ نفره از محققان آمریکایی در شهر دی موین ایالت آیووا مدعی شده اند 

سریعترین دوچرخه جهان را ساخته اند.
 اتان ديويدسون، مدير ارشد عمليات كارخانه دوچرخه سازی Rüster Sports اظهار كرد: 
ما اين دوچرخه را در تونل باد آزمايش كرديم و در واقع داده هايی را بدست آورديم كه ثابت 

می كند اين دوچرخه چهار تا 28 درصد از ساير رقبای ما سريعتر است.
آرون راس مدير بخش فناوری و مكانيك زيستی آزمايشگاه Faster Speed، شركت دارنده 
تونل باد كه اين دوچرخه در آن آزمايش شده است، اين ادعا را تصديق كرده و اذعان داشت كه 

اين دوچرخه به مراتب سريعتر بوده و رقبای خود را مغلوب كرده است.
اين دوچرخه الماس )Dimond( نام دارد و نخستين بار در سال 2013 توسط تی جی 
تولاكسون ورزشكار حرفه ای مسابقات سه گانه، با همكاری دوست و مهندس دوچرخه 
سازی او، ديو مورس ساخته شد. اين ايده زمانی به ذهن تولاكسون خطور كرد كه متوجه 
شد دوچرخه قديمی اش كه در سال 2001 ساخته شده، از بسياری از دوچرخه های جديد 

سريع تر است.
ناميده  ميله ای  دوچرخه  كه  عادی  غير  طراحی  يك  از  تولاكسون  قديمی  دوچرخه 
می شود،بهره می برد كه در ساخت Dimond نيز همين طراحی به كار رفته است. در 
اسكلت ستونی، پايه نگهدارنده زين كه از زير آن تا پدال ها كشيده شده است و همچنين ميله 

متصل از زين به چرخ جلو حذف شده اند.
با حذف اين بخش های اسكلت، دوچرخه سبكتر و روان تر شده و مقاومت آن در برابر باد نيز 

كمتر می شود كه ويژكی آيروديناميك آن را افزايش می دهد.
 طراحی غير معمول ميله ای Dimond در دهه 1۹۹0 بسيار محبوب بود. تا اينكه در سال 
1۹۹۹ استفاده از دوچرخه های بدون ميله زين توسط اتحاديه بين المللی دوچرخه سواران 

برای بيش از يك دهه ممنوع شد.
اما اسكلت های ميله ای با افزايش محبوبيت مسابقات سه گانه دوباره به بازار آمده اند كه امكان 
طراحی های بيشتر دوچرخه را فراهم آورده است. در دو دهه گذشته، عضويت در مسابقات 
سه گانه آمريكا از 127 هزار و 82۴ عضو در سال 1۹۹۹ به ۴۹5 هزار و 330 عضو در سال 

2013 افزايش يافته است.

در ساخت دوچرخه های Dimond از فيبر كربن استفاده شده كه ماده ای بسيار مقاوم 
و سبك وزن است. برای ساخت هريك از قسمت های دوچرخه، ورقه های كربن به صورت 
لايه لايه بر روی يكديگر قرار می گيرند. با قرار گرفتن فيبرها در جهات مختلف، مقاومت سازه 
بالا می رود. به گفته سازندگان، نسبت مقاومت به وزن فيبر كربن بسيار بالاست كه اين امكان 
را به ما می دهد تا از ماده اوليه كمتری استفاده كرده و محصول سبكتری توليد كنيم. ما 
همچنين همه اشكال قابل تصور را بسازيم، در حاليكه با آهن و آلومينيوم سنتی، تنها شكل 
لوله ای قابل ساخت بود.  در ابتدا فيبر كربن به شكل قسمت های مورد نظر قالب گيری می شود. 
پس از انجام قالب گيری، سوراخ هايی روی آنها حفر شده و به يكديگر متصل و سپس برای 

رنگ آميزی فرستاده می شوند. 
دوچرخه سبك وزن Dimond به گونه ای طراحی شده كه به راحتی از هم باز می شود و 

داخل بسته بندی مخصوصی به نام Hen House قرار می گيرد. 
اين بسته به اندازه ی يك چمدان استاندارد كوچك بوده كه می توان آن را به داخل هواپيما 

نيز حمل نمود و در هزينه های بالای بسته های بزرگتر از اندازه استاندارد صرفه جويی كرد.
 سرعت بالا و استفاده چندگانه در قيمت اين دوچرخه ها لحاظ شده است. قيمت 
Dimond از 5۹50 دلار فقط برای اسكلت، شروع شده و تا 12 هزار و ۹۹7 دلار برای 

ساخت پيشرفته با تمام زنگ ها و بوق ها بالا می رود. 

عینکی برای کوررنگ ها
عینك  ابداعی شرکت امریکایی EnChroma به افراد دارای مشکلات کوررنگی 

امکان دیدن درست رنگ ها را می دهد.
انسان ها چون در چشمانشان دارای گيرنده هايی موسوم به مخروط هستند، می توانند رنگ ها 
را ببينند. اشخاص دارای توانايی ديدن رنگ عادی، از سه مجموعه از اين مخروط ها برخوردارند 

كه می توانند رنگدانه های قرمز، سبز و آبی را شكار كنند.
 بسياری از افراد دارای مشكل كوررنگی، در تشخيص دادن رنگ های قرمز و سبز با مشكل 
مواجه اند، زيرا مخروط چشمان آن ها رنگ هايی را شكار می كند كه دارای طيف همپوشان 

هستند. 
عينك های EnChroma در اصل برای محافظت كردن از چشم جراحان در طول عمل 
طراحی شده  بودند اما هم اكنون شركت سازنده آن ها را برای افراد مبتلا به كوررنگی بازاريابی 

می كند. 
اين عينك حاوی فيلتری است كه در جايی كه طيف های رنگ بيشترين همپوشانی را 
دارند، نور را جذب می كند و مولفه ای ويژه را بين فركانس های نوری كه دو مخروط شكار 

می كنند، قرار می دهد.
 نتيجه بدست آمده نوعی تقويت رنگ است كه به شخص كوررنگ امكان تشخيص شفاف تر 

رنگ ها را می دهد. 
كه  طور  همان   درست  نيست  كوررنگی  برای  درمانی  ابداعی  عينك  می شود  گفته 
عينك گذاشتن به معنای درمان نزديك بينی نيست؛ اما برای افراد مبتلا به كوررنگی داشتن اين 

عينك مزيت قابل توجهی دارد. 

 چشم اندازی جديد برای طراحان و فيلمسازان؛

 یک فناوری جالب برای تصویرسازی سه بعدی

محققان دانشگاه خوارزمی در طرحی تحقیقاتی 
موفق به ساخت نانوساختارهایی شده اند که از قابلیت 
نوری بسیار مطلوبی برخوردار است و می توان از این 
نانو ساختار ها در سلول های خورشیدی استفاده کرد.

مديريت و استفاده  بهينه از نور در تجهيزات الكترواپتيكی 
طراحی  لذا  است.  فوتونيك  حوزه   در  مهم  مسائل  از 
نانوساختارهايی با عملكرد بالای نوری از علاقه مندی های 

فعالان اين حوزه است. 
 دكتر محمدحسين مجلس آرا يكی از مجريان اين طرح 
گفت: از جمله اهداف اين تحقيق، دستيابی به ساختار جديدی 
است كه قابليت پراكندگی نوری منحصر به فردی داشته باشد. 
علاوه بر اين، روش سنتز به كار رفته در ساخت آن آسان و 
تكرارپذير باشد و قابليت كنترل آسان تر ضخامت مورد نياز را 
در اختيار قرار دهد. وی با بيان اينكه نانوساختار تهيه شده در 

اين طرح به صورت هسته- پوسته و از جنس سيليكا-تيتانيا 
است، افزود: كره های سيليكا-تيتانا در ابعاد طول موج مرئی 
با قطر سيليكای 350 نانومتر و ضخامت پوسته های مختلف 
20، ۴0، 55 و70 نانومتر ساخت و مورد بررسی قرار گرفتند. 
ضريب شكست بالا و پايداری تيتانا در كنار اندازه  يكنواخت 
ذرات و همينطور پراكندگی همزمان و مؤثرتر ساختار هسته-

پوسته، اين ذرات را گزينه  مناسبی جهت كاربرد در ادوات 
الكترواپتيكی و آزمايش های مربوط به ليزر می كند.به گفته 
وی، طبق نتايج حاصل از بررسی های انجام شده استفاده از 
اين ساختار در يك نمونه از سلول خورشيدی حساس شده 
با رنگدانه، افزايش 26 درصدی فوتوجريان و 18 درصدی 
بازده آن را فراهم آورده است. اين ساختار علاوه بر افزايش 
بازده و كارايی ادوات الكترواپتيكی و تجهيزات نوری، منجر به 
كاهش هزينه ی اين تجهيزات نيز خواهد شد.وی خاطر نشان 

كرد: اين ساختار جديد هسته-پوسته به دليل قابليت بالای 
نوری قادر است در جاهايی كه نياز به بازتاب بالای ناحيه  نور 
مرئی است به خوبی عمل كند. به عنوان مثال انواع مختلف 
سلول های خورشيدی، رندوم ليزر، صنعت خودرو و رنگ 
بخشی از كاربردهای متفاوت آن است.مجلس آرا عنوان كرد: 
در اين طرح قابليت پراكندگی نوری در ساختار هسته-پوسته 
از جنس سيليكا-تيتانا به صورت سيستماتيك مورد بررسی 
قرار گرفته است. برای اين منظور نانوساختاری از جنس تيتانيا 
به روش سنتز استابر )Stober( كه بسيار ساده و آسان است، 

تهيه شده اند.
بر اساس اعلام ستاد نانو، كاربرد اين نانوساختار در يك نمونه  
سلول خورشيدی مورد آزمايش، افزايش قابل توجه بازده آن 
را در پی داشته است. نانوساختار معرفی شده در مقياس 
آزمايشگاهی و به روشی ساده و قابل كنترل تهيه شده است.

محققان آمریکایی شیوه ای ابداع کرده اند که به پزشکان این امکان را می دهد 
در کودکان دارای اختلالات روانی، بروز بیماری هایی مانند اوتیسم یا جنون را 

پیش بینی کنند.
 دانشمندان می دانستند كودكانی كه حدود 60 ژن از يك كروموزوم مشخص را از دست 
داده اند، بيشتر در معرض خطر ابتلا به اختلالاتی در طيف اوتيسم يا جنون هستند كه 
شامل هر گونه اختلالات همراه با توهم و خيال پردازی مانند اسكيزوفرنی می شود. اما راهی 
برای پيش بينی اينكه كودكی با شرايط غيرطبيعی در معرض خطر ابتلا به كدام بيماری 

است، وجود نداشت.
محققان دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس و دانشگاه پيتسبورگ، برای نخستين بار 

توانسته اند راهی بالقوه برای تشخيص اين موضوع ارائه كنند.
آن ها تفاوت های خاص ژنتيكی در افراد مبتلا به سندروم دی جرج )DiGeorge( را از 

افراد مبتلا به اوتيسم يا جنون جدا كردند.
بين 30 تا ۴0 درصد افرادی كه مبتلا به سندروم دی جرج بودند، اختلالاتی در طيف 
اوتيسم، و در بين 25 تا 30 درصد آنها يك اختلال روان پريشی تشخيص داده شد. تعداد 

كمی از آنها دارای هر دو بيماری اوتيسم و جنون بودند.
از دانشگاه پيتسبورگ، نكته  اين تحقيق  به گفته ماريا ژابريكوفسكی، مولف ارشد 
اميدواركننده اين است كه محققان نهايتا توانسته اند از طريق آزمايش نمونه خون، افراد در 

معرض خطر ابتلا به هر يك از اختلالات راشناسايی كنند.
محققان در اين بررسی، نمونه خون ۴6 نفر از بيماران دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس 
را گرفتند. آنها همچنين خون 66 نفر از نمونه های كنترلی را گرفته و نمونه ها را با تكنيك 
جديد استيو هوروات، متخصص ژنتيك دانشگاه كاليفرنيا تحليل كردند. اين روش به 

محققان اجازه داد تا الگوهای ژن هايی را كه به يكديگر مرتبط هستند، پيدا كنند.
تحليل ها مشخص كردند كه كدام الگوهای ژنتيكی، بيماری های جنون يا اوتيسم را با 

خود همراه دارند.
به طور متوسط مبتلايان به سندروم دی جرج و جنون از 237 ژن برخوردار بودند كه 

الگوی متفاوتی نسبت به مبتلايان به دی جرج كه به جنون مبتلا نبودند، داشت.
در يك مرحله مجزا، محققان ژن های مرتبط با جنون در گروه بيماران سندروم دی جرج 
دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس را كه به جنون نيز مبتلا بودند، با يك نمونه 180 تايی از 
بيماران آلمانی مبتلا به اسكيزوفرنی كه به دی جرج مبتلا نبودند مقايسه كرده و متوجه 
هم پوشانی هفت ژن شدند. به گفته محققان، اين هفت ژن مشترك، نقشی اساسی در رشد 

مغز جنين ايفا می كنند، يعنی جنون ممكن است در مراحل اوليه رشد مغز شكل بگيرد.
در اين ميان، بيماران مبتلا به سندروم دی جرج همراه با اوتيسم، از همتايان فاقد 
اوتيسم خود در 86 ژن متفاوت بودند كه به احتمال زياد اين ژن ها در رشد سيستم ايمنی 

دخالت دارند. 

قابل توجه ورزشكاران؛

"انسولین" شاید به قیمت جان تان تمام شود 
گزارش/ فرزانه فدوی

آیا می دانید مصرف بی دلیل انسولین در نقش یك داروی عضله ساز چه 
خطراتی را برای سلامتی ورزشکاران پرورش اندام در پی دارد؟

تا سال ها پيش واژه ای به نام هورمون در پرورش اندام در ديد ورزشكاران مساوی با 
خودكشی بود، اما حالا كلمه هورمون در اين ورزش نه تنها واهمه ايجاد نمی كند بلكه 

طرفداران و مصرف كنندگان زيادی را به خود اختصاص داده است.
بدن انسان توانايی توليد هورمون های بسياری را دارد گرچه به همت داروسازان انواع 
دارويی آن ها نيز فروش می رسد! اما اين كه هدف از توليد اين دارو چه بوده شايد 
برای برخی جای سوال داشته باشد. علت اصلی توليد اين داروها فقط جهت درمان 
ناهنجاری های هورمونی است كه در بدن بيماران مختلف وجود دارد و برای مصرف 

ورزشكاران توليد نمی شود.
از جمله هورمون هايی كه علاوه بر ترشح در بدن انسان ها راه خودش را به دنيای پرورش 

اندام و ورزشكاران اين حوزه باز كرده، انسولين است.
ذخیره انسولین به شکل گلیکوژن منجر به عضله سازی می شود

دكتر جنيدی داروساز در خصوص تأثيرات داروی انسولين می گويد: انسولين باعث 
افزايش نفوذپذيری نسبت به ورود قند و اسيدهای آمينه می شود. علاوه بر آن، قند اضافی 

بدن را به صورت گليكوژن در كبد و عضلات بدن ذخيره می كند.
وی ادامه داد: ذخيره نشدن گليكوژن در بدن باعث تجمع آب در عضله ها و در نهايت 

افزايش حجم آن ها می شود.
عوارض مصرف بی دلیل انسولین

اين پزشك داروساز پيرامون عوارضی كه تزريق انسولين در پی خواهد داشت، تصريح 
كرد: كاهش ميزان قند خون، بروز واكنش های موضعی در محل تزريق و همچنين ايجاد 
آسيب در بافتی كه تزريق در آن انجام شده از جمله عوارضی هستند كه در اثر تزريق 

بی دليل انسولين بروز می يابد.
  احتمال خطر برای کبد و کلیه

وی با اشاره به اين كه عمل متابوليسم انسولين به صورت كبدی و كليوی انجام می شود، 
می تواند خطراتی را هم برای كبد و كليه به دنبال داشته باشد.

  نوجوانان انسولین تزریق نکنند
جنيدی به عوارض تزريق اين دارو توسط نوجوانان كه هنوز به سن بلوغ نرسيده اند 
اشاره كرد و گفت: در اين افراد احتمال خطر پايين آمدن قند خون بسيار حائز اهميت 
است. علاوه بر آن افرادی كه بدون دليل و همچنين بدون مشورت پزشك اقدام به تزريق 
انسولين می نمايند در برابر تهديدات مختلفی قرار خواهند گرفت. اين افراد دچار كاهش 

قند خون و در نتيجه وابستگی به اين داروها پيدا می كنند.

  مرگ ناگهانی و شوک مهم ترین عارضه انسولین زیاد
وی افزود: كاهش قند خون يكی از خطرناك ترين عوارض تزريق بی دليل انسولين است 
كه ممكن است منجر به ايجاد شوك در فرد شود و در اثر مصرف بی رويه نهايتاً مرگ فرد 

را در پی خواهد داشت.
جنيدی با اذعان به اين مطلب كه داروی انسولين دارای عوارض مختلف ديگری هم 
هست، افزود: بروز واكنش های موضعی، دستيروفی بافت چربی در محل تزريق و افزايش 

وزن نمونه هايی از اثرات منفی و بسيار شايع داروی انسولين هستند.

رشد طولی و عرضی اندام ها هدف اصلی ورزشکاران
وی گفت: هدف ورزشكاران حوزه پرورش اندام برخلاف بيماران ديابتی تنظيم ميزان 

قندخون نيست بلكه تحريك ترشح هورمون رشد و به طبع آن افزايش قد و وزن است.
اين پزشك داروساز پيرامون كاربردهای ديگر انسولين اظهار كرد: داروی انسولين علاوه 
بر موارد ذكر شده در ذخيره سازی چربی، انواع پروتئين ها و همچنين ميزان تبديل گلوكوز 

كبدی به كليگوژن را افزايش خواهد داد.

ورزشکاران مراقب باشند دیابت نگیرند
اين پزشك داروساز در پايان خاطرنشان كرد: تزريق انسولين در ورزشكاران به شدت 
نگران كننده و خطرآفرين است چرا كه تجويز اين دارو توسط مربيان كه فاقد اطلاعات 
پزشكی هستند، سلامت ورزشكاران را تهديد كرده و منجر به ابتلای بی دليل آن ها به 

بيماری ديابت خواهد شد.

توصیه های تغذیه ای برای سلامت دندان ها
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اجتماعی 6

نگاهی به سريال های تلويزيونی از دهه 60 تا دهه ۹0

خاطرات »هزاردستان« جذاب تر است یا 
»پایتخت«و»پژمان«؟ 

گزارش/ درنا حسین زاده

سریال های زیادی در سال های اخیر ساخته شده و روی آنتن رفته، اما با وجود 
این ها هنوز خاطرات بسیاری از سریال های قدیمی زنده است.

 سريال های بسياری در سال هايی كه از انقلاب می گذرد روی آنتن تلويزيون رفته است، از 
»سربداران«، »هزارداستان« و »سلطان و شبان« تا »همسران« و »در پناه تو«، سريال های 
۹0 شبی و »شب های برره« و »پاورچين« و سريال های مناسبتی چون »مرد هزار چهره«  

و »ميوه ممنوعه« و »پايتخت «.
رسيدن به اينكه كداميك از اين سريال ها در جلب نظر مخاطب موفق تر بوده اند كار 
دشواری است. هر كدام در زمانه خود و با توجه به ويژگی هايی كه داشتند، گاه موفق 

بوده اند و گاه نه موجب سربلندی كارگردان شدند نه افتخاری برای شبكه توليد كننده.
در مروری بر تغييرات حال و هوای سريال ها در سه چهار دهه اخير می توان به نكات قابل 
توجهی رسيد، از تاثيرات بدنه قوی تلويزيون و تئاتر در دهه 60 و تاثيرات آن بر سريال های 
توليدی تا ظهور و بروز شكل جديد زندگی مردم شهری در كارهای توليدی و همچنين 

تاثيرپذيری سازندگان سريال ها از توليدات خارجی.
دهه 60

كارگردانانی كه در دهه 60 با تلويزيون كار می كردند با مجموعه صداوسيمايی روبرو بودند 
كه بدنه ای قوی داشت. بدنه قوی آن حاصل سال ها كار پيش از انقلاب بود و بعد از انقلاب 
نيز امكانات ايجاد شده در آن مورد بهره بری هنرمندانی قرار گرفت كه گاه بعضی از آنان 

فعاليت هنری خود را پيش از انقلاب شروع كرده بودند.
علی حاتمی در دهه 60 بود كه »هزاردستان« را با تلاش خود در شهرك سينمايی غزالی 
ساخت، شهركی كه با همت اين كارگردان ساخته شد و همچنان سال های سال است 

مهمترين شهرك سينمايی كشور محسوب مي شود.
سریال »هزاردستان«

»سلطان و شبان« به كارگردانی رضا سبحانی يكی از نمونه آثار توليد شده در دهه 60 
است كه گرد هم آمدن يك گروه تئاتری شامل مهدی هاشمی، داريوش فرهنگ و گلاب 
آدينه و ديگر اعضای گروه نتيجه را به كاری رساند كه همچنان به عنوان مجموعه ای 

كمدی در ذهن ها باقی مانده است.
»سربداران« از سريال های تاريخی دهه 60 بود كه در سال 1363 و بر اساس قيام 
سربداران خراسان به رهبری شيخ حسن جوری عليه استيلای مغول بر ايران ساخته 
شد. كارگردان اين مجموعه محمدعلی نجفی بود. رويكرد تاريخی را می شد در ديگر 
مجموعه های اين دهه از جمله »سردار جنگل« به كارگردانی بهروز افخمی كه به زندگی 
ميرزا كوچك خان می پرداخت ديد. تصوير امين تارخ در قامت ابو علی سينا شخصيت 
يكی ديگر از مجموعه های دهه 60 را نمايش می دهد؛ مجموعه تاريخی ديگری با عنوان 
»بوعلی سينا« كه در بازپخش ها نيز با استقبال روبرو می شود. كيهان رهگذر نويسنده 
و كارگردان اين مجموعه بود. »مدرس« به كارگردانی هوشنگ توكلی و »اميركبير« 
به كارگردانی سعيد نيك پور ديگر مجموعه های تاريخی اين مقطع هستند. »مثل آباد« 
به كارگردانی رضا ژيان با نگاهی تاريخی به مثل های رايج در زبان فارسی می پرداخت. 

»گرگ ها« به كارگردانی داود ميرباقری هم قصه تاريخی يك شهر را روايت می كرد.
»باجناق ها« به كارگردانی داريوش مودبيان، »آينه عبرت« به كارگردانی علی نقی لو و 
محسن شاه محمدی و »آينه« به كارگردانی غلامحسين لطفی از ديگر مجموعه های دهه 
60 بودند كه با نگاهی اجتماعی روايتی از زندگی مردم در آن سال ها داشتند. موضوعاتی 
چون چشم و هم چشمی فاميلی و جنگ و اعتياد از مسائلی بودند كه در اين سريال ها 

مطرح شدند.
دهه 70

»گل پامچال« ساخته محمدعلی طالبی و »روزی روزگاری« به كارگردان امرلله احمدجو 
از نخستين مجموعه هايی بودند كه در دهه 70 روی آنتن رفتند، اما در ادامه سروشكل 
مجموعه سازی در اين دهه تغيير يافت. در همين سال ها بود كه »همسران« به كارگردانی 
بيژن بيرنگ و مسعود رسام از تلويزيون سردرآوردند و »در پناه تو« با روايت يك داستان 
عاشقانه از نسل جوان دانشجو روی آنتن رفت. اين ها نشان از تغيير رنگ سريال ها در 
دهه 70 داشت. حال و هوايی كه در مجموعه هايی چون »خانه سبز« به كارگردانی 
بيژن بيرنگ و مسعود رسام، »آپارتمان« ساخته اصغر هاشمی، سريال »كت جادويی« 
به كارگردانی محمدحسين لطيفی، »داستان يك شهر« به كارگردانی اصغر فرهادی، 
»هتل« ساخته مرضيه برومند، »آژانس دوستی« با كارگردانی گروهی نمود و بروز داشت.

 سریال »در پناه تو«
يكی از مهمترين مجموعه های تلويزيونی دهه 70 را می توان »امام علی)ع(« به كارگردانی 

داود ميرباقری دانست.
تب »پس از باران« به كارگردانی سعيد سلطانی در سال پايانی دهه 70 حسابی مردم 

را فراگرفته بود.
مجموعه های تلويزيونی دهه 70 شروعی بودند برای ورود تلويزيون به زندگی مردم، به 
زندگی و داستان هايی كه برای مخاطب قابل قبول تر باشد و در عين حال سريال های 

تاريخی كمرنگ تر شدند و دوربين كارگردانان بيشتر شهر و تهران را نمايش می داد.
دهه 80

حسن فتحی با ساخت »شب دهم« شروعی پرطرفدار در دهه 80 داشت، يك مجموعه 
مناسبتی كه فراتر از آنچه تصور می شد عمل كرد. قصه عاشقانه ای كه در بستری تاريخی 
روايت می شد و با ماجرای عزاداری برای قيام امام حسين )ع( در آميخته بود. اين دهه 
را می توان زمان اوج ساخت سريال های مناسبتی دانست. سريال هايی كه رضا عطاران 
ساخت و در ماه مبارك رمضان و عيد نوروز پخش شد چون »ترش و شيرين«، »بزنگاه«، 
»خانه به دوش« و »متهم گريخت«. مهران مديری هم در اين دهه سريال های »مرد 
هزار چهره« را برای نوروز ساخت. »ميوه ممنوعه« حسن فتحی هم از ديگر مجموعه های 
مناسبتی موفق دهه 80 بود. سريال های ۹0 شبی هم متولد اين دهه بودند، از جمله 
»شب های برره«، »پاورچين« مهران مديری تا »زير آسمان شهر« به كارگردانی مهران 

غفوريان و »كوچه اقاقيا« ساخته رضا عطاران.
سریال »روزگار قریب«

كيانوش عياری در اين سال ها »روزگار قريب« را روانه آنتن كرد كه با استقبال گسترده ای 
هم روبرو شد. »كيف انگليسی« ضيا الدين دری يكی از سريال های دهه 80 بود كه با 
تركيبی از نگاه تاريخی و سياسی ساخته شده بود. »زير تيغ« به كارگردانی محمدرضا 
هنرمند و »دوران سركشی« به كارگردانی كمال تبريزی دو مجموعه اين دهه بودند كه 

موضوعات اجتماعی روز را مورد توجه قرار دادند.
»مختارنامه« به كارگردانی داود ميرباقری هم كه داستانی تاريخی داشت، سال های پايانی 

دهه 80 روی آنتن رفت و تا مرداد سال ۹0 پخش آن ادامه داشت.
»يوسف پيامبر« به كارگردانی فرج الله سلحشور هم در سال های پايانی دهه 80 پخش 

شد.
دهه 90: سريال هايی كه در سال های گذشته از دهه ۹0 روی آنتن رفته اند نشان داده، 
در اين سال ها بيشتر سريال های مناسبتی در جلب نظر مخاطب موفق بوده اند، از 

»پايتخت « ها به كارگردانی سيروس مقدم.
 سریال »پایتخت«

»پژمان«، »ساختمان پزشكان« و »شمعدونی« از ساخته های سروش صحت از ديگر 
سريال های اين سال ها بودند كه به محبوبيت دست يافتند.

در ادامه ساخت ۹0 شبی هايی كه قصه ای اجتماعی مطرح می كنند، ساخت »ستايش2« 
بعد از پخش بخش نخست آن در دهه ۹0 هم ادامه پيدا كرد.

تاثیرات استرس بر فرآیند انتخاب فرد 
پژوهشگران در یك مطالعه جدید نشان داده اند که چگونه استرس می تواند 
نقاطی از مغز را که با توانایی کنترل شخص بر خود و تصمیم گیری ارتباط دارد، 

تحت تاثیر قرار دهد.
معمولا تصميمات مهم بايد در شرايط استرس زا اتخاذ شوند. گاهی اوقات، اين شرايط 
می تواند توانايی يك فرد در خويشتنداری را به خطر اندازد كه اين نيز به نوبه خود می تواند 
بر فرايند تصميم گيری تاثير بگذارد. با وجود اينكه چنين تصميماتی بسيار متداول است، 
باز هم شيوه ای كه در آن استرس روی فرآيندهای مغز تاثير می گذارد به طور كامل 
شناخته نشده است.  به منظور اين مطالعه محققان افرادی را كه در تلاش بودند تا يك 
زندگی سالم از نظر رژيم غذايی و ورزش داشته باشند را ارزيابی كرده و بررسی كردند كه 
چگونه استرس روی انتخاب های آنان در مورد مواد غذايی تاثير می گذارد.  در اين مطالعه 
در مجموع 2۹ شركت كننده مورد بررسی قرار گرفته و يكی از دست های خود را به مدت 
3 دقيقه در آب سرد قرار دادند تا سطح متوسط استرس در آنها تعيين شود.  پس از آن، 
از شركت كنندگان خواسته شد تا به يك صفحه نمايش نگاه كرده و از بين دو تصوير 
مواد غذايی كه به طور مكرر بر صفحه نمايش ظاهر می شد يكی را انتخاب كنند– يكی از 
تصاوير مربوط به غذای خوشمزه اما ناسالم و ديگری تصوير يك غذای سالم اما نه چندان 
خوشمزه بود- تا بعد از آزمايش آن را بخورند. تصاوير متناسب با هر شركت كننده در نظر 
گرفته شده بود.  از آنجا كه سليقه هر فرد در انتخاب غذای خوشمزه بسيار منحصربفرد 
است، پژوهشگران سعی كردند تا از قبل اولويت های سليقه ای هر شخص را از او سوال 
كرده و همان را به عنوان گزينه مورد نظر وی تهيه كنند.  اين آزمايش روی بيش از 22 
شركت كننده ديگر نيز انجام شد كه در آرامش كامل و بدون هيچ استرسی قرار داشتند. 
علاوه بر اين، همه افراد تحت تصويربرداری رزونانس مغناطيسی )fMRI( قرار گرفتند 
تا مشخص شود كه چگونه مغز آنها تحت تاثير شرايط قرار گرفته است.  پس از مقايسه 
تصميمات اين دو گروه، محققان دريافتند كه شركت كنندگان پراسترس، به احتمال زياد 
به مزه و طعم غذا بيشتر از سالم بودن آن بها می دهند. در حاليكه افراد بدون استرس 
غذاهای سالم تر را انتخاب می كنند.  اين يافته ها نشان داد كه استرس روی انتخاب افراد 

اثر گذاشته و قدرت خويشتنداری را در آنها كاهش می دهد.

کدام رنگ به شما انرژی مثبت میده؟ 
رنگ ها، روی سیستم عصبی، قدرت بینایی، سیستم گوارشی و تمام جسم، 
حتی حالات روحی و روانی و اخلاق فرد تاثیر مستقیمی دارند. نشاط اجتماعی 

و در نقطه مقابل آن، افسردگی هم به عنصر رنگ بستگی دارد.
 رنگ، عاملی است نيرومند كه می تواند احساسات و حالات درونی فرد را تحريك كرده يا 
تسكين داده، به هيجان آورده و آرامش بخشد و احساسی از گرمی و سردی و شادی و غم 
يا سرعت و سكون را ايجاد كند و حتی گرايش مادی يا معنوی پديد آورد. رنگ هم درست 
مثل موسيقی می تواند كاهش خوشايند و گاهی ناخوشايند باشد، آرامش يا هيجان ايجاد 
كند، مفيد يا مضر واقع شود.  همه ما معتقديم خداوند هرچيزی را بنا بر حكمتی آفريده 
است، اما متاسفانه درباره رنگ ها و فسلفه وجودی آن ها كمتر تحقيق و بررسی انجام شده 
است. از صاحب نظران مقوله »روان شناسی رنگ« می توان به افرادی مانند ماكس لوشر، 
ماكس فايفر، ای. آر. يانش و در كشورمان، مهندس ناظر فرزان، اشاره كرد.  از تركيب هفت 
رنگ تجزيه شده نور سفيد )كه نخستين بار نيوتن آن را كشف كرد( با رنگ های سياه و 
سفيد )خنثی( می تواند بيش از هفده ميليون رنگ شناخته شده پديد آورد كه هر يك از 
آن ها می توانند انرژی و قدرتی نهفته در خود داشته باشند و رازی را در خود جای دهند 

كه دانش امروز در پی شناخت آن هاست. 
كودكان از بدو تولد مورد تاثير مستقيم منفی يا مثبت رنگ ها قرار می گيرند.

رنگ، عنصری موثر است كه از سه ديدگاه قابل بررسی است:
1-    امپرسيون يا خاصيت بصری رنگ ها؛

2-    كنستراكسيون يا خاصيت مادی رنگ ها؛
3-    اكسپرسيون 

مورد سوم كه در مسائل عادی اجتماع و مردم نقش بيشتری دارد، متاسفانه اغلب مورد بی 
توجهی قرار گرفته و فراموش شده است. بسياری از افراد آگاهی چندانی درباره آن ندارند.

 با توجه به اهميت »رنگ ها« و نقش آن در زندگی ما، بد نيست در اين باره آگاهی 
بيشتری كسب كنيم. برای شروع مباحث رنگ ها بهتر است آن ها را به گروه های خاص 
و تفكيك شده تقسيم كنيم و به يك موضوع بپردازيم. موضوع اين مطلب »رابطه رنگ 
و لباس« به خصوص برای جوانان است.  رنگ ها، مانند يك آينه يا تابلو ظاهر و پوشش 
بيرونی ما را انعكاس می دهند، چهره و اندام ما را جذاب يا زشت، چاق تر يا لاغرتر و جوان 
تر يا مسن تر نشان می دهند. به متانت و وقار فرد می افزايند يا در وی نوعی ناپختگی 
ايجاد می كنند. رنگ ها به دو گروه »سرد« و »گرم« تقسيم می شوند. بيشتر رنگ های 

سرد، متمايل به مردان و بنگ های گرم، متمايل به زنان و دختران هستند. 
ولی اين موضوع قطعی نيست و می تواند به صورت عكس هم استفاده شود. رنگ های 
زرد، نارنجی روشن، ارغوانی، صورتی، سبز روشن، آبی آسمانی، گل بهی و مانند آن ها در 
كودكان تاثيرات مثبتی را ايجاد می كنند و تاثير آن ها در بزرگسالی افراد به خوبی نمايان 
است. رنگ ها روی بزرگسالان هم تاثيری مستقيم دارند. دختران دارای سنين 1۴ تا 25 
سال، اغلب به رنگ های قرمز، نارنجی، زرد، آبی، سبز روشن، سفيد و سياه گرايش خاصی 
دارند. اين رنگ ها تاثير مثبتی بر شادی و نشاط آن ها خواهندداشت. اين رنگ ها در 
مردان كمتر به چشم می خورد ولی اگر استفاده شوند، تاثيرات هيجانی و پرنشاطی را برای 
آقايان به ارمغان خواهدآورد.  گاهی محدوديت هايی كه خود انسان وضع می كند، كاربرد 
برخی عناصر مثبت و اثرگذار را در بين اجتماع به حداقل می رساند كه استفاده صحيح 
از رنگ در لباس نوعی از آن است. برای روشن تر شدن مطلب به چند مثال توجه كنيد.

 1.    كاربرد رنگ سبز و آبی در تقويت بينايی و تقويت سيستم تنفسی فرد است.
2. كاربرد رنگ بنفش در آرامش اعصاب و كنترل روحيات فرد است.

3. كاربرد رنگ قرمز و نارنجی در ايجاد نشاط و بالابردن فشار خون و ايجاد هيجانات و 
افزايش تحرك و قدرت است.

۴. كاربرد رنگ آبی آسمانی و سورمه ای در انسان، افزايش وقار، قدرت و اعتماد به نفس 
است.

5. كاربرد رنگ زرد در انسان ايجاد حس اصلاح طلبی، گرمی و لذت، نشاط و ميل به 
مطالعه، روشنفكری و تخيل است. 6. كاربرد رنگ نارنجی ايجاد ارتباط اجتماعی و جلب 
توجه است. نارنجی، رنگ شاد و هيجان آور بوده و شيرينی و لبخند را تداعی می كند.  از 
رنگ ها نبايد انتظار معجزه داشت چون در كوتاه مدت تاثير آن ها مشخص نمی شود، 
به كار بردن رنگ ها در محيط می تواند در درازمدت تاثير خود را نشان دهد.  رنگ 
ها می توانند غير از تاثير روان شناختی، تاثير ديداری قدرتمندی ايجاد كنند و ظاهر و 
پوسته اشيا و محيط را تغيير دهند. برنگ ها در تبليغات فروشگاه های لباس كاربرد دارند. 
لباس هايی با رنگ های تيره و سنگين می توانند در كوچك تر ظاهر شدن اندام افراد تاثير 
داشته باشند و برعكس رنگ های روشن مانند زرد، سفيد و نيلی، در درشت تر و چاق تر 
نشان دادن اندام تاثير دارند. ايجاد تنوع در رنگ ها، دست كم هفته ای يك بار، می تواند 
در خلق و خوی افراد تاثير بگذارد.   تغيير نگ پوشش بيرونی و لباس ها، می تواند از 
يكنواخت شدن رفتارها و گفتارها تا حد قابل توجهی جلوگيری كنيد، نشاط ايجادكرده و 
در جلب توجه ديگران بسيار موثر است. خستگی فرد نسبت به محيط و محيط نسبت به 
فرد و حتی خستگی های بی دليل را تا حد قابل توجهی كاهش می دهد.  همرازم، بياييد 
با توجه بيشتر به رنگ لباس و پوشش روزانه خود، علاوه بر ايجاد شادی و نشاط در خود، 

در شادكردن اطرافيانمان هم موثر باشيم.
هشدار های انتظامی

از پذیرش هر گونه درخواست افراد ناشناس
 به منظور استفاده از خدمات بانکی به واسطه کارت شما 

اکیدا خودداری شود.
معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم- اداره آموزش همگانی و مشارکت عمومی

اگر جیغ و گریه های فرزندتان تمامی ندارد ! 

  مهم نیست چه اتفاقی می افتد. هر مخالفت یا مقاومت 
کوچکی در برابر خواسته هایش می تواند اشك هایش را 
سرازیر کند و فرشته کوچك شما را به دیوی که جز 
جیغ زدن کاری ندارد، تبدیل کند. شاید تصور کنید 
مهربانی بیشتر می تواند به جیغ های او پایان دهد یا 
اینکه قهر و دعوا کردن های تان می تواند فرزند نق نقوی 
شما را آرام کند اما صبر کنید؛ رفتن از هر دوی این راه ها 
می تواند مشکل رفتاری کودک شما را به کلاف بی سر 

و تهی تبدیل کند که بازکردنش کار هر کسی نیست.
 اگر جيغ و گريه های فرزندتان تمامی ندارد، توصيه های دكتر  
اميری، فوق تخصص روانپزشكی كودكان را بخوانيد. او به شما 

برای رام كردن اسب سركش تان كمك می كند.
 از کجا یاد گرفته؟

ستاره هيچ خواسته ای را بدون جيغ زدن بيان نمی كند. 
از گرفتن يك شكلات گرفته تا ديدن برنامه تلويزيونی مورد 
علاقه، همه را با جيغ های ممتد طلب می كند و تا زمانی كه به 

خواسته اش نرسد، اين روند را ادامه می دهد. 
از شماست که بر شماست

به جای متهم كردن فرزندتان بهتر است نگاهی به رفتارهای 
خودتان بيندازيد؛ بدون شك فرزندتان از ابتدا اين گونه نبوده و 
اشتباه های رفتاری شما از او يك كودك نق نقو ساخته است. 
يادتان نرود محيط بر كوچك ترين رفتارها و عادات فرزندتان اثر 
می گذارد و هر رفتار يا واكنش كوچكی از سوی شما می تواند 
رفتارهايی را در فرزندتان ماندگار كند كه تغيير دادن شان كار 
ساده ای نيست. شايد در گذشته زمانی كه حال تان خوب بوده 
يا حوصله نق زدن های فرزندتان را نداشتيد به خواسته های 
او گوش داديد و اكنون او ياد گرفته می تواند با نق زدن به 

خواسته اش برسد.
  گذشته از اين، شايد مشاهده رفتار كودكان ديگر فرزندتان را 
به نق زدن ترغيب كرده باشد. بچه ها با ديدن كودكی كه با جيغ 
و داد به خواسته اش می رسد از اين شيوه الگوبرداری می كنند 
و با صدای بلند نيازهای شان را فرياد می زنند. كافی است در 
چنين شرايطی با ديدن گريه و شيون فرزندتان به خواسته 
او تن داده باشيد تا برای مدت ها از سلاح فرياد و جيغ برای 

رسيدن به خواسته هايش استفاده كند.
 تسلیم می شویم!

هيچ كسی حوصله شنيدن اين همه داد و بيداد را ندارد. به 
همين دليل نه تنها پدر و مادر، بلكه آشناهای دورتر هم ياد 
گرفته اند كه دربرابر اولين جيغ او تسليم شوند و آرامش شان را 

به خاطر چند خواسته كوچك به خطر نيندازند.
 شفاف باشید

برايش  است  زمانی كه حال جفت تان خوب  و  آرامش  با 
توضيح دهيد كه »از اين به بعد قوانين جديدی در خانه به 

وجود آمده و ديگر با داد و بيداد نمی توانی به خواسته هايت يا 
اسباب بازی دلخواهت برسی و اگر واقعا اسباب بازی می خواهی 
بايد رفتار خوبی داشته باشی.« ديگر زمان آن است تا شما 
با هوش و درايت خودتان هر رفتاری را كه می خواهيد در 
فرزندتان شكل دهيد و گاهی برايش شرط هايی بگذاريد كه 
به او در رسيدن به خواسته اش از راه منطقی كمك می كند.  
می توانيد اسباب بازی مورد نظر را مانند پاداش در قبال انجام 
رفتار های مناسب برايش قرار دهيد؛ مثلا به او بگوييد»اگر پنج 
شب پشت سرهم هر شب مسواك بزنی يك ستاره دريافت 
می كنی و بعد از سه ستاره ما به مغازه می رويم و اسباب بازی را 
كه دوست داری برايت می خريم.« اگر خيلی كم طاقت است، 

تعداد ستاره ها را كاهش دهيد.  
چاره ای نداریم!

به توصيه يكی از دوستان، مادر ستاره تصميم می گيرد در 
برابر خواسته های غيرمنطقی فرزندش بايستد و با جيغ زدن 
آنها را برآورده نكند اما اوضاع خيلی خوب پيش نمی رود. او 
آنقدر فرياد می زند كه پدر طاقتش را از دست می دهد و تسليم 

فرمان او می شود.
 طاقت بیاورید

صبور باشيد؛ زمانی كه به بازار می رويد قاعدتا او سعی خواهد 
كرد با گريه های بيشتر شما را مجبور به اطاعت از خودش 
كند. تسليم نشويد. نگران نگاه ها و افكار ديگران نباشيد زيرا 
چيزی كه اهميت دارد تربيت فرزندتان است. او فكر می كند 
اگر بلندتر گريه كند، حتما شما به حرفش گوش می دهيد اما 
بدون خشونت و با رفتار درست بايد نشان دهيد اين روش 
كارايی ندارد. اگر اجسام را پرت می كند او را مهار فيزيكی كرده 
يا محيط را ترك كنيد.  اين رفتارهای فرزندتان برای رسيدن به 
خواسته اش كاملا طبيعی است. با ديدن اين رفتارها بايد بدانيد 
راه را درست رفته ايد و فرزندتان سعی می كند شما را امتحان 
كند. حالا نوبت شماست تا با بی توجهی و بدون توضيح اضافه به 
او بفهمانيد كه جدی هستيد. يادتان باشد توضيح اضافه كارتان 
را خراب می كند. بعد از مدتی نتيجه می گيرد كه گريه اش ديگر 

كارساز نيست.    
 تهدید می کنیم!

مادر ستاره كه ديگر تحمل سال های قبل را ندارد، تصميم 
می گيرد به شيوه های قديمی تربيتی متوسل شود و هر بار 
دادهای فرزندش را می شنود با داد بلندتری به استقبالش برود 

يا او را به محروم شدن از برخی امكانات تهديد كند.
 گوش های تان را بگیرید

يكی از بهترين راه ها برای حل اين مسئله، پاك كردن صورت 
آن است. اگر خودتان را به نشنيدن بزنيد و به اين رفتارهای 
فرزندتان هيچ واكنش مثبت و حتی منفی نشان ندهيد تا اندازه 
زيادی برای حل مشكل قدم برداشته ايد. يادتان نرود حتی 

نشان دادن واكنش های منفی مثل اخم كردن، سرزنش و حتی 
كتك زدن كودك به او در تقويت اين رفتار انگيزه می دهد پس 

بی تفاوتی و ناديده گرفتن را جايگزين هر واكنشی كنيد.
 اما تنها زمانی سمت اين درمان برويد كه حال تان خوب 
باشد و توانايی كنترل خشم تان را در حالی كه جيغ و داد های 
گوشخراش او را می شنويد، داشته باشيد. ميزان گريه كودك تان 
بستگی به اين دارد كه چقدر به اين شيوه عادت كرده باشد. 
اگر در ميان راه از ادامه مسير منصرف شويد بايد خود را برای 
شنيدن صداهای بلندتر او آماده كنيد چون به او آموزش داده ايد 
تا با سطح گريه بالاتر به خواسته اش برسد. كنار آمدن با كودكان 
سخت دشوارتر است. والدين بايد با آگاهی از اخلاق فرزندشان 
صبوری بيشتری در درمان داشته باشند. كودكی كه به هر 
بهانه ای گريه می كند ممكن است دچار افسردگی كودكی شده 

باشد كه در اين صورت بهتر است به پزشك مراجعه شود.
 چند قدم که باید بردارید

برای پايان دادن به شيون های بی مورد فرزندتان، می توانيد 
اين شش راه ساده اما موثر را هم امتحان كنيد

 تنها خرید کنید
اگر می خواهيد با فرزندتان به يكی از مراكز خريد شلوغ برويد، 
بدانيد كه كودك تان طاقت شما را ندارد و بعد از مدتی خسته و 

بدخلق می شود و نق می زند.
 همه جا با هم نروید

اگر می خواهيد به مهمانی بزرگسالان برويد و می دانيد اين 
اتفاق برای فرزندتان جذابيتی ندارد، در صورت امكان كودك تان 

را نزد كسی كه با او احساس راحتی دارد، بگذاريد.
 باج ندهید

با پذيرفتن خواسته فرزندتان در زمانی كه غر می زند، به 
رفتارش مشروعيت ندهيد و با اين اشتباه رايج زمينه را برای 

گريه ها و غرولندهای بعدی فراهم نكنيد.
 همکلام باشید

برای گذاشتن بهترين تاثير روی فرزندتان، بايد با همسرتان 
همكلام شويد. هر كدام از شما نبايد شيوه تربيتی جداگانه ای 

داشته باشد و در مقابل كودك ديگری را رد كند.
 آموزش دهید

به فرزندتان تفاوت ميان رفتار خوب و بد را آموزش دهيد. 
اگر در اين كار موفق باشيد، او به جای تاثير گرفتن از بچه های 

ديگر، برای اصلاح شان تلاش می كند.
 نادیده بگیرید

فرزند شما با فرياد هايش می خواهد جلب توجه كند. اما 
شما می توانيد با ناديده گرفتن اين صداها و اشك ها، راهكار 
»خاموشی« را به كار ببنديد و به حذف اين عادت كمك كنيد.

     با  بچه های دیگر نمی سازد
درست است كه پدر و مادر او مشكلی با تحمل كردن كودك 
نق نقوی شان ندارند. اما هر روز كه می گذرد، اين رفتار ستاره را از 
بچه های ديگر دورتر می كند. كافی است در بازی ببازد يا چيزی  

مطابق ميلش نباشد تا با گريه مادرش را صدا كند.
 درگیر دعوای شان نشوید

يادتان نرود شما نبايد عنصر سوم دعواهای دو كودك باشيد. 
چالش های ارتباطی بچه ها مگر در موارد خاص تنها بايد توسط 
خودشان حل شود و دخالت های شما تنها می تواند مشكل را 
بيشتر كند. وقتی فرزندان تان با يكديگر دعوا می كنند، خودتان 
را درگير نكنيد و از در سرزنش يكی يا طرفداری از ديگری وارد 
نشويد. به آنان توضيح دهيد مشكلی با اينكه يكديگر را دوست 

ندارند، نداريد اما توقع داريد به يكديگر احترام بگذارند.
 هنگام دعوا هر دوی آنان را بسته به سن شان اما به شيوه 
مشابه تنبيه كنيد. شما با تنبيه فرزند مظلوم خود اين پيغام را 
به او بدهيد كه بايد از حقش به شيوه ای مطلوب دفاع كند. در 
مواقع خاص كه يكی از فرزندان تان سعی كرده از حقش دفاع 

كند اما موفق نشده و نزد شما آمده از او حمايت كنيد.

 گزارش/ زینب آخوندی

دستفروشی یکی از معضلات شهر قم است که به ویژه اطراف 
حرم مطهر شرایط بدی ایجاد کرده اما نه قانون به اندازه کافی 
از مقابله با این مسئله حمایت می کند و نه در مسئولان عزم 

راسخی دیده می شود. 
چند كارتن موز را كنار هم می گذارد و پارچه ای را با دقت روی آن 
می كشد. اجناسش را دانه دانه از كيسه سياهی كه به زحمت تا كنار 
ميدان آستانه با خودش آورده می چيند. دمپايی پلاستيكی... عروسك 

چينی... صلوات شمار...
لباس های دخترانه را هم يواش يواش و با حوصله از پلاستيك های 
سياه در می آورد و حواسش كاملاً جمع است كه مرتب چيده شوند. 

رديف اول، دوم، سوم و ...
كارشان همين است؛ دست فروشی در حاشيه خيابان. آن هم نه هر 
خيابانی. در حاشيه خيابان ارم و دقيقاً روبه روی درب اصلی صحن 
اتابكی. گاهی هم كه فشار نيروهای سد معبر شهرداری بيشتر 
می شود، بساطشان را جمع می كنند و كنار پل بازارچه يا ابتدای 

ميدان بزرگ امام خمينی)ره( پهن می كنند.
كل مغازه شان يك پارچه چند در چند متر است و چند كارتن موز 
و سقف مغازه شان هم، آسمان خدا. از ساعت 11 كم كم سروكله شان 

پيدا می شود. زمانی نمی گذرد كه زائران دورشان حلقه می زنند.
ديگر اطرافشان جای سوزن انداختن نيست. كسی هم بخواهد رد 
بشود بايد از كنارشان عبور كند؛ حالا عرض معبر كافی نيست برای 
اين همه عبور و مرور و اين همه توقف؛ مشكل هر كه باشد، دغدغه 

دست فروشان نيست.
مردم  لحظه ای می گذرد.  آنها،  فروش  تا  وسايل  از چيدن  گاهی 
دسته دسته دور يك فروشنده را گرفته اند. گويی به وجودشان خو 
گرفته اند و برای حضورشان لحظه شماری می كردند؛ فروشنده هايی 

يكدست مردانه، با مشتری های يكدست زنانه.
 در اين بازار خيابانی هر كس متاعی می فروشد. يكی لباس بچه گانه، 
ديگری روسری و آن يكی رنده همه كاره آشپزخانه. همه جنس های 
هم چينی است و بی كيفيت. با اين حال زائری كه مسيرش به درب 
هتل تا صحن حرم محدود می شود، گاهی همين ها را غنيمت می داند 

و كلی خريد می كند.
خودش را حميد معرفی می كند. هنوز موهای صورتش كاملاً سبز 
نشده و تيرگی پوست و ته لهجه اش به جنوبی ها می خورد. از بقيه 
جوان تر است. بيشتر هم داد می زند. همان جا كنار درب ورودی 
حرم و به صدای بلند  »روسری نصف قيمت مغازه ... روسری رو 
گرون نخری ... نصف قيمت مغازه ... « كنار دستی اش مسن تر است. 
حدوداً چهل ساله. اهل ساوه است. قبلاً كارگری می كرده در يك 
كارخانه كوچك. كارخانه كه تعطيل شده و برادرش معتاد، راهی به 

جز دستفروشی برای امرار معاش برايش نمانده است.
كمی بالاتر، در مسير ميدان مطهری، چند دستفروش ديگر در ورودی 
ميدان بزرگ امام خمينی)ره( بساط كرده اند. علی، 27 ساله مجرد 
است. سرپرست خانواده هم نيست. كار می كند تا پول دربياورد و 

خانه بخرد تا بعد بتواند زن بگيرد. در جواب اينكه چرا دستفروشی 
را انتخاب كردی؟ با تعجب نگاهی می كند و می گويد: خب چه كار 
می كردم؟ ... مادرش با سه خواهر در يكی از شهرستان های كرمانشاه 
زندگی می كند. خودشان كار می كنند. قالی می بافند. خانه اين و آن 

كار می كنند اما علی نتوانسته آنجا كاری پيدا كند.
از كسب و كارش كم و بيش راضی است. می گويد روزی صد هزار 
تومان درآمد دارد اما چه فايده؛ شهرداری هر چند وقت يك بار می آيد 
و همه بارش را می برد و ديگر پس نمی دهد. می گويد يكی هست كه 
وقتی مأمور سد معبر شهرداری سر و كله اش پيدا می شود به ما خبر 

بدهد اما هميشه هم نيست و گاهی گير می افتيم.
آن طرف تر پيرمردی چند جفت دمپايی پلاستيكی كنار هم چيده 
و كنارش روی زمين چمباتمه زده است. بی حال است. نه حال داد 
زدن دارد نه دنبال مشتری اين طرف و آن طرف می رود. با نگاهش 
زائرانی كه اين طرف و آن طرف می روند را دنبال می كند، شايد يكی 

چيزی هم از او بخرد.
 قانون حمایت نمی کند؛ نیروی انتظامی عقب کشیده

رسول يك مأمور سد معبر شهرداری است. او يكی از همان هايی است 
كه حميد و علی و ديگران از او می ترسند و شايد چندی باری هم با 
او دست به يقه شده باشند. صحنه دعوای نيروهای سد معبر با دست 

فروشان اطراف حرم حضرت معصومه)ص( برای هر كدام از ما يك 
صحنه تكراری است.

رسول می گويد از اين كار خسته شده است. می داند كه با اين كار 
می خواهد چهره هسته مركزی شهر را از آسيب های اجتماعی پاكيزه 
نگه دارد اما وقتی قانون هيچ حمايتی از نيروی سد معبر نمی كند و 
نيروی انتظامی پايش را از اين موضوع به كلی كنار كشيده چه بايد 
كرد؟ او می گويد حقوقش يك سوم دست فروش ها هم نيست اما يك 
عمر است به خاطر درگيری هايی كه موقع اجرای قانون با آنها پيدا 
كرده، آسايش ندارد. غلامرضا همكارش است. سنی ندارد اما موهای 
سفيد روی شقيقه هايش خودنمايی می كند. يك بسته قرص قلب 
از جيبش درمی آورد و نشان می دهد: »نهايت كار همه مان همين 

است.«
تبصره يك ماده 55 قانون شهرداری ها، سد معابر عمومی و اشغال 
پياده روها و استفاده غيرمجاز آنها و ميدان ها و پارك ها و باغ های 
عمومی برای كسب يا سكنی يا هر عنوان ديگری را ممنوع اعلام كرده 

و گفته كه شهرداری مكلف است از آن جلوگيری كند.
مشكل اول از همين قانون شروع می شود. محمدرضا خداشناس كه 
يك كارشناس حقوقی است در اين رابطه می گويد: نقص قانون مذكور 
اين است كه ضمانت اجرايی ندارد يعنی اينكه شهرداری نمی تواند از 

كسی كه ايجاد سد معبر كرده به دادگستری شكايت كند چون 
اصطلاحاً در اين قانون هيچ عنوان مجرمانه ای به سد معبر داده نشده 

و حتی از آن با عنوان تخلف هم ياد نشده است.
طرح جدیدی در راه است

سابقه قانون شهرداری ها به سال 133۴ برمی گردد و شكی نيست 
كه اين قانون امروز جوابگوی بسياری از مشكلات شهرداری ها نيست. 
وزارت كشور لايحه ای را به هيئت دولت تقديم كرده كه در صورت 
تصويب در اين هيئت و در مجلس شورای اسلامی، اوضاع تا حد 
زيادی تغيير خواهد كرد. در اين قانون نهادی به نام پليس شهرداری 
پيش بينی شده كه اختيارات قانونی خوبی برای مقابله با مسائلی از 

جمله سد معبر دارد اما تصويب اين قانون هم زمان می خواهد.
عليرضا اقباليان، سرپرست شهرداری منطقه يك قم می گويد طرحی 
اخيراً با همكاری نيروی انتظامی اطراف حرم مطهر آغاز شده تا سد 

معبر و ديگر معضلات اجتماعی اطراف حرم مطهر به حداقل برسد.
اين طرح هم شامل جمع آوری دستفروشان شده و همه موجب 
اعمال بند 20 ماده 55 قانون شهرداری ها برای كسبه ای می شود كه 
در معابر اطراف حرم ايجاد سد معبر می كنند. اقباليان اميدوار است 
شروع اين همكاری شهرداری و نيروی انتظامی زمينه ای برای شود 

برای حل مشكلات اطراف حرم.

گزارشی از يك معضل شهری در قم؛

پای لنگ قانون در برخورد با سد معبر
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شورای  مجلس  که  این  بیان  با  جمهوری  رییس 
اسلامی آینده متعلق به یك حزب و جناح نخواهد 
بود، گفت: این نظر مقام معظم رهبری و گفته قانون 

اساسی ما است.
حجت الاسلام والمسلمين حسن روحانی روز چهارشنبه 
در نشست مشترك هيات دولت و استانداران سراسر كشور 
افزود: مگر می شود جناحی بگويد كه من يك خم رنگرزی 
پيدا كرده ام كه می توانم آنجا را به هر رنگی كه بخواهم 

درآورم؛ اين گونه نيست.
وی در توضيح الزامات فضای مناسب اجتماعی و سياسی 
برای پيشرفت سريع كشور تاكيد كرد: هيچ حزب، جناح و 

گروه قانونی در كشور نبايد احساس ياس كنند.
روحانی با بيان اين كه اين جا جمهوری اسلامی ايران 
است و قانون اساسی در آن حاكم است، اظهار داشت: ما 
جايی را در كشور نداريم كه بخواهد افراد صالح و دلسوز را كه 
می خواهند با استفاده از تجربياتشان به كشور خدمت كنند 
حالا از هر جناحی كه باشند رد صلاحيت كند. تمام گروه 
ها و دسته جات سياسی قانونی مورد احترام هستند. رييس 
جمهوری تصريح كرد: همه از نظر دولت برابرند و آن جايی 
كه بايد بگويد فردی برای شركت در انتخابات صالح است يا 
نه، هيات های اجرايی هستند و ما هيات اجرايی نداريم كه 
يك جناح را تاييد صلاحيت كند و يك جناح ديگر را تاييد 

صلاحيت نكند.
رييس جمهوری تاكيد كرد: شورای محترم نگهبان ناظر است 
نه مجری. مجری انتخابات دولت است. دولت مسوول برگزاری 
انتخابات است و دستگاهی هم پيش بينی شده كه نظارت كند تا 
خلاف قانون صورت نگيرد. شورای نگهبان چشم است و چشم نمی 
تواند كار دست را بكند، نظارت و اجرا نبايد مخلوط شوند؛ بايد به 

قانون اساسی كاملا توجه كرده و عمل كنيم.

پیروزی هسته ای آغازی برای پیروزی های همه جانبه
روحانی تصريح كرد: پيروزی هسته ای برای اين نبود كه ما در 
عرصه هسته ای پيروز شويم و در بقيه عرصه ها پيروزی بدست 
نياوريم. پيروزی هسته ای آغازی برای پيروزی های همه جانبه و 
پی در پی بود و انتخابات مجلس شورای اسلامی بايد انتخاباتی با 

شور و شكوه باشد كه همه مردم در آن شركت كنند.
رييس جمهوری با اشاره به اين كه همزمان با انتخابات مجلس، 
انتخابات خبرگان نيز برگزار می شود كه برای ما بسيار مهم است، 
اضافه كرد: اگر همه به اين باور مهم برسيم كه تصميم گير برای اين 
كشور ملت ايران هستند، مشكل حل خواهد شد و اگر كسی غير 
از اين، تفكر ديگری داشته باشد تيشه بر ريشه جمهوری اسلامی 

زده است.
روحانی با اشاره به اين كه امام راحل معتقد بود ميزان رای ملت 
است، اظهار داشت: ما فقط بايد زمينه را برای برگزاری يك انتخابات 
سالم و باشكوه آماده كنيم. مگر مجلس اول پس از انقلاب اسلامی 
كه در آن زمان حتی شورای نگهبان نيز وجود نداشت و همه حتی 
گروهك های مخرب در آن حضور داشتند، بهترين مجلس تاريخ 
اين كشور نبود؟ ملت ايران ملتی بالغ، باتجربه و بزرگ است كه به 

خوبی برای آينده خود تصميم می گيرد.

باید یك حرکت بزرگ اقتصادی انجام شود
رييس جمهوری خطاب به حاضرين گفت: در دوران پساتحريم 
شما علاوه بر تامين امنيت به عنوان يك اصل مهم كه بيش از همه 
مسووليت آن بر عهده وزارت كشور و استان های مرزی است، دو 
وظيفه مهم و سنگين ديگر نيز بر عهده داريد. اول يك حركت 
بزرگ اقتصادی، جذب سرمايه و تكنولوژی و دوم برگزاری باشكوه، 
دقيق و سالم انتخاباتی كه همه در آن مشاركت كرده و به آن 

افتخار كنيم.
روحانی اظهار داشت: همان گونه كه دنيا پس از به نتيجه 
رسيدن مذاكرات هسته ای با ديده احترام به ايران نگاه می كند 
بايد انتخاباتی برگزار كنيم كه دنيا با افتخار و احترام به آن نگاه كند.

بروکراسی پیچیده مانع ورود سرمایه و تکنولوژی نشود
روحانی با اشاره به بهانه جويی های برخی بدخواهان كه همواره 
می گفتند توافق در مساله هسته ای ممكن نيست، گفت: همين 
افراد امروز كه توافق حاصل شده می گويند كسی حاضر نيست 
به ايران آمده و سرمايه و تكنولوژی با خود بياورد اما مطمئنم كه 
سرمايه و تكنولوژی خيلی زودتر از آنچه در مخيله اين بدخواهان 
است، مسير خود را برای ورود به كشور پيدا می كند و البته ما بايد 
اراده خودمان را برای تعامل با جهان همچون گذشته به خوبی 

حفظ كرده و به دنيا نشان دهيم.
رييس جمهوری اضافه كرد: نبايد اجازه دهيم بروكراسی پيچيده 
مانع ورود سرمايه و تكنولوژی به كشور شود و در اين بين وزارتخانه 
هايی كه در اولويت جذب سرمايه و تكنولوژی هستند بايد موانع 
را برطرف كرده و به خصوص شركت های دانش بنيان در عرصه 
های مختلف برای جذب همكارانشان در دنيا تلاش كنند و البته 
استعداد، ظرفيت و توانايی در هر نقطه از كشور از ديده پنهان نماند.

شرایط برای تحول بزرگ در کشور آماده است
روحانی با اشاره به اين كه در جريان سفرهايم به استان های 
مختلف و به ويژه در جلسات توسعه استان ها آمادگی سرمايه 

گذاران داخلی و خارجی را آشكارا ديده ام و معتقدم شرايط برای 
يك تحول بزرگ در كشور آماده است، اظهار داشت: دولت كاملا 
آماده است تا اختيارات لازم را برای جذب سرمايه و تكنولوژی و 
توليد مشترك به استان ها بدهد و موانع پيش روی سرمايه گذاران 

داخلی را به سرعت برطرف كند.
وی تصريح كرد: همه به اين مساله باور داشته باشند كه هر 
قدمی برای پيشرفت كشور حتی اگر يك روز زودتر برداشته شود 

به اندازه خود برای كشور مهم است.
رييس جمهوری با بيان اين كه هدف ما در نهايت تحقق اقتصاد 
مقاومتی است، تصريح كرد: قطعا شرايط پساتحريم برای تحقق 
اقتصاد مقاومتی بهتر از قبل است و در كنار اين شرايط جديد بايد 

فضای مناسب اجتماعی و سياسی را نيز فراهم كنيم.

 به هیچ وجه از اصول خود کوتاه نیامدیم
رييس جمهوری در بخش ديگری از سخنان خود مذاكره را يك 
دانش، فن و هنر دانست و با تاكيد بر اين كه دولت تدبير و اميد 
با رويكرد تعامل سازنده وارد عرصه مذاكرات هسته ای شد، گفت: 
ايران اسلامی در مذاكرات هسته ای به هيچ وجه از اصول و اهداف 

اصلی خود كوتاه نيامد.
روحانی با اشاره به اين كه معنای مذاكره واقعی تعامل و بده 
بستان است، افزود: حفظ غنی سازی و حق تحقيق و توسعه برای 
مراحل پيشرفته تر اين دانش و برخورداری از مكانی برای اين 
فعاليت ها كه برای ما دارای تضمين باشد، اهداف اصلی بود كه 

توانستيم آنها را به خوبی تثبيت كنيم.

شرایط ویژه و جدیدی برای ایران به وجود آمده است
روحانی در ادامه با بيان اين كه وضعيت فعلی موضوع هسته 
ای شرايط ويژه و جديدی را برای كشور، منطقه و جهان پديد 
آورده است، گفت: اساس توفيق بزرگی كه تا اين مرحله در موضوع 
هسته ای به دست آمده مربوط به ايستادگی و مقاومت مردم، لطف 
خداوند، حمايت ها و هدايت های رهبر معظم انقلاب است. اما اگر 
مجموعه رفتار دولت كه چراغ سبز لازم را مبنی بر تمايل به حل و 
فصل واقعی اين موضوع به افكار عمومی دنيا نشان داد نبود، حل و 

فصل اين پرونده محال بود.
رييس شورای عالی امنيت ملی اضافه كرد: آن چه بسيار اهميت 
دارد اين بود كه مجموعه رفتار دولت تدبير و اميد علامتی را به 
دنيا نشان داد مبنی بر اين كه ما مصمم به تعامل سازنده هستيم 
و دنيا اين علامت را دريافت كرد. صدور اين نشانه و علامت با زبان 
و بيانيه خواندن مقدور نبود بلكه اين اتفاق در مقام تصميم، عمل 

و اجرا روی داد.

ما نیاز به مذاکره واقعی داشتیم
رييس جمهوری با بيان اين كه تا اين چراغ سبز به دنيا نشان 
داده نمی شد قدرت های بزرگ حاضر به نشستن پشت ميز مذاكره 
نبودند، اظهارداشت: آنچه گاهی پيش از اين انجام می شد صرفاً 
نشستن پشت ميز و بيانيه خواندن بود و مذاكره ای انجام نمی شد 

در حالی كه ما نياز به مذاكره واقعی داشتيم.
روحانی تصريح كرد: مذاكره واقعی يعنی آنكه ما حرف طرف 
مذاكره را بفهميم و حرف و منظور خودمان را نيز به او بفهمانيم 

و در اين بين راه ميانه ای را برای رسيدن به توافق كشف كنيم.
رييس جمهوری با تاكيد بر اينكه توان مذاكره از ملزومات اوليه 
و بديهی مذاكره است، خاطرنشان كرد: متاسفانه برخی فكر می 
كنند با شعار و درشت گويی می شود عالم بشريت را تسليم كرد اما 
مذاكره روال ديگری دارد. در مذاكره بايد هر يك از طرفين مذاكره، 
طرف مقابل خود را به نقطه ای اميدوار كند و اساسا مذاكره بايد بر 

ايجاد نقطه اميد بنا شود.
روحانی ادامه داد: مذاكره يعنی اين كه طرف مقابل اگر احساس 
می كند كه نمی تواند به صد در صد اهداف خود برسد - كه اساسا 

چنين چيزی در مذاكره معنا و مفهوم هم ندارد - اما دو طرف 
مذاكره اهداف حداقلی را برای خود در نظر بگيرند تا فضايی برای 
گفت وگو ايجاد شود و در اين ميان فرصتی برای چانه زنی وجود 

داشته باشد.
رييس شورای عالی امنيت ملی ادامه داد: هر مذاكره از يك 
نقطه عزيمتی شروع می شود تا طرفين پس از مذاكره به يك نقطه 
تلاقی برسند و طبيعی است كه هر يك از طرفين، اين نقطه تلاقی 
را جايی در ميدان طرف مقابل خود ترسيم كند اما در نهايت بايد 

در ميانه ميدان به تفاهم برسند.
با صدور قطعنامه  اين كه كشورهای بزرگ  بيان  با  روحانی 
1۹2۹ كشور ما را به آستانه جنگ برده بودند، اضافه كرد: اين 
قطعنامه به كشورهای ديگر اجازه می داد هر زمانی كه احساس نياز 
كردند محموله های ما را مورد بازرسی قرار دهند و اين به معنای 
جريان مستمر مواجهه و مقابله بود كه هر لحظه می توانست، جنگ 

ايجاد كند.
وی ادامه داد: بر اساس قطعنامه هايی كه شورای امنيت سازمان 
ملل عليه ما صادر كرده بود ايران ذيل فصل هفت منشور ملل 
متحد قرار گرفته بود كه كشورمان و فعاليت های هسته ای ايران 
را تهديدی برای صلح و امنيت بين المللی معرفی می كرد و با 
استفاده از همين اهرم بر اساس ماده ۴1 اين فصل از منشور ملل 
متحد، تحريم های ظالمانه ای را عليه ايران وضع كرده بودند كه 
وضعيت بی سابقه ای را پس از انقلاب اسلامی برای كشور به وجود 

آورده بود.

نمی خواهم شرایط سخت مرداد 92 را تشریح کنم
وی با بيان اين كه نمی خواهم شرايط سخت مرداد سال ۹2 
مصادف با آغاز به كار دولت را تشريح كنم، تصريح كرد: دولت 
تدبير و اميد رويكرد تعامل سازنده را برگزيد و وارد عرصه مذاكرات 
هسته ای شد. مذاكره يك دانش، فن و هنر است و نيازمند تسلط 
به مبانی مذاكره و خواندن ذهن طرف مقابل است. معنای مذاكره 

واقعی تعامل و بده بستان است.
رييس جمهوری با اشاره به اين كه در مذاكره تلاش بر آن است 
كه اهداف و دستاوردهای اصلی حفظ شده و درباره آنچه در كوتاه 
مدت قابل جبران است، مذاكره انجام شود، گفت: طبيعی است كه 
طرف مذاكره ما هم از ورود به مذاكره اهدافی دارد. برخی فكر می 
كنند در مذاكره ما بايد به صد درصد به اهداف خود دست يابيم 
و طرف مقابل دستاوردش از مذاكرات صفر باشد و به ما اعتراض 
می كنند كه مثلاً چرا طرف مذاكرات ما نيز به يك سری اهدافش 

دست يافته است.
رييس شورای عالی امنيت ملی با اشاره به اين كه قدرت های 
جهانی طرف مذاكره با جمهوری اسلامی در اين مذاكرات به خوبی 
دريافتند كه فعاليت های صلح آميز هسته ای ايران به هيچ وجه 
و هيچ وقت متوقف نخواهد شد، ادامه داد: به جز يك كشور كه 
شرايط متفاوتی پيدا كرد، هر كشور ديگری در دنيا به دنبال غنی 
سازی رفت و بنا به هر دليلی دنيا با آن مخالفت كرد در نهايت 
مجبور شد به طور كامل دست از فعاليت های هسته ای خود 
بكشد و اين تنها جمهوری اسلامی ايران بود كه توانست در اين 

كارزار مهم، اهداف اصلی و بزرگ خود را محقق كند.

لغو کامل و یکجای تحریم ها، دستاورد بزرگ است
روحانی رفع همه تحريم های ظالمانه در زمينه های مالی، 
بانكی، حمل و نقل و ساير عرصه های اقتصادی را هدف مهم ديگر 
دولت از ورود به عرصه مذاكره ذكر كرد و اظهارداشت: اين هدف نيز 
به خوبی محقق شد و مقرر شده است كه طرف مقابل، در آستانه 
آغاز اجرای توافقات صراحتاً لغو تحريم ها را اعلام كند و با توجه 
به اينكه آنها ابتدا فقط به تعليق و سپس لغو تدريجی تحريم ها 
اصرار می ورزيدند، لغو كامل و يكجای تحريم های اقتصادی برای 

ما دستاورد بزرگی است.

امنيت  شورای  های  قعطنامه  لغو  جمهوری،  رييس 
سازمان ملل متحد عليه كشورمان را به طور يكجا و در 
يك نشست رسمی، دستاورد بسيار مهم سياسی مذاكرات 
هسته ای برشمرد و تصريح كرد: اينكه كشوری بتواند طی 
يك قطعنامه 6 قطعنامه ديگر شورای امنيت سازمان ملل 
متحد عليه خود را لغو كرده و ضمن آن »برجام« به عنوان 
توافقنامه هسته ای را به تاييد اين شورا برساند كه متضمن 
حفظ حق غنی سازی، تحقيق و توسعه و رفع همه تحريم ها 
است و در ادامه نيز از حق تجاری سازی فعاليت های هسته 
ای اش برخوردار شود و به همكاری هسته ای با كشورهای 

ديگر دنيا بپردازد، دستاوردی بزرگ و بی مثال است.

پیروزی هسته ای را باید با صدای بلند بیان کرد
روحانی با طرح اين سؤال كه كجا در تاريخ سراغ داريد 
كه ايران در يك موضوع بين المللی مربوط به حقوقش در 
برابر 6 قدرت دنيا بنشيند و به تمام اهداف اصلی اش برسد؟ 
افزود: پيروزی هسته ای در تاريخ كشورمان بی سابقه بود و 
نمی دانم چرا عده ای اين افتخار را كه متعلق به يك ملت 
بزرگ در برابر قدرت های جهان است، زير لب ذكر می 
كنند. اين افتخار تنها متعلق به دولت نيست بلكه متعلق به 
همه ملت و حتی همه كشورهای در حال توسعه و راهنمای 
آنها به سمت احقاق حقوقشان است و بايد آن را با صدای 

بلند بيان كرد.
رييس جمهوری در ادامه سخنان خود با بيان اين كه برای 
حركت موفق به سمت آينده نياز به اميد، اعتماد، اتحاد و اراده ملی 
داريم گفت: وقتی ملتی به آينده خودش، نظامش و دولتش اعتماد 
داشته باشد سرمايه اجتماعی به وجود می آيد و ملت با اراده محكم 
در صحنه حاضر می شود و در سايه اين اعتماد و اميد ملی حاصل 

از آن می توان بر هر مشكلی فائق آمد.

هنر دولت مدیریت صحیح منابع محدود است
روحانی با اشاره به اين كه »با توجه به ادامه تحريم ها تا پيش 
از آغاز اجرای برجام و قيمت فعلی نفت و مشكلات ديگری مثل 
خشكسالی مستمر و ادامه دار، با محدوديت منابع مواجه هستيم«، 
افزود: البته اين ها بدان معنا نيست كه نمی توان بر مشكلات غلبه 
كرد و اساسا هنر دولت اين است كه در شرايط سخت، منابع 
محدود را به شكل صحيح مديريت كند و البته در اين مسير بايد 
از همراهی و حمايت مردم و همه قوا بهره مند شود. چنان كه 
توفيقات ما در عرصه هسته ای نيز مرهون همين همدلی، انسجام 

و همكاری همگانی بود.
رييس جمهوری دستيابی به اجماع ملی را مهمترين مقدمه 
در رسيدن به توفيقات هسته ای برشمرد و اظهار داشت: اين كار 
بزرگ و هنر عظيمی بود كه به سمتی حركت كرديم كه دولت 
در كنار قوای ديگر، رهبر معظم انقلاب و برخورداری از پشتيبانی 
عمومی ملت، حركت صحيحی را بنيان گذاشته و به پيش برد تا 

اين پيروزی بزرگ نصيب ملت شد.

نیازمند تداوم اجماع ملی هستیم 
روحانی اضافه كرد: امروز و در نتيجه حصول توافق يك فضای 
آرام و مناسب در داخل كشور، منطقه و عرصه بين المللی پيش 
روی ما ايجاد شده كه برای استفاده صحيح از آن نيازمند حفظ 
همان اجماع ملی هستيم كه منجر به توافق هسته ای شد. رويكرد 
ما همچنان تعامل سازنده و تلاش برای گسترش صلح و پرهيز از 
ظلم و تجاوز به ديگران است و البته كشوری هستيم كه ثابت كرده 

ايم ظلم و زور و تجاوز را هرگز نمی پذيريم.

اگر راه خرداد 92 را ادامه ندهیم 
چه بسا توافق پایدار نباشد

رييس جمهوری با تاكيد بر اينكه رويكرد جمهوری اسلامی 
ايران پافشاری بر حل و فصل همه معضلات جهان از طريق مذاكره 
و گفت و گو است، اظهار داشت: نبايد فكر كنيم پس از حصول 
توافق می توانيم هر طور كه بخواهيم حرف بزنيم و عمل كنيم 
و ديگران در برابر اين تغيير رفتار ما واكنشی نخواهند داشت. بايد 
همان مسير سازنده را به درستی به پيش ببريم، همان راهی را كه 
مردم در خرداد ۹2 به آن اقبال كردند و عامل اين توفيق بود كه اگر 

آن راه را ادامه ندهيم چه بسا توافق نيز پايدار نباشد.
روحانی با بيان اين كه بايد همه توان و استعدادهای خود را در 
شرايط جديدی كه پيش روی ما قرار گرفته به كار بگيريم، تصريح 
كرد: وزرا، استانداران و همه مسئولان دولتی امروز بايد احساس 
كنند كه سنگينی بار مسئوليت شان دو چندان شده است به 
خصوص آن كه اگر كسی تا ديروز دنبال بهانه بود كه بگويد تحريم 
ها نمی گذارند كار كنيم، امروز در برابر مطالبات و خواست های 

مردم اين بهانه نيز از اعتبار ساقط شده است.
رييس جمهوری با اشاره به اين كه البته مردم ما به خوبی 
توجه دارند كه با رفع تحريم ها همه مشكلات يكروزه سامان 
نمی يابد، خاطرنشان ساخت: اين نكته مهمی است اما از آن 
مهمتر اميدی است كه در جامعه ايجاد شده و مردم می بينند كه 
نظام مقتدری دارند كه بزرگترين معضل سياسی بين المللی را با 
انگشت تدبير خود حل و فصل می كند و برای موفقيت در آينده 
بايد اين اميد، تدبير، اعتماد و تلاش متقابل بين مردم و دولت و 

حاكميت، تداوم يابد.

قبل  دولت  آقایان  گفت:  اعتمادملی  حزب  قائم  مقام   
بهتر است سراغ اموری بروند که در شان خودشان است 
تخلفات  پرونده   جوابگوی  امام شناسی  ادعای  به جای  و 

خودشان باشند.
به  به ضرورت رسيدگی جدی تر  اشاره  با  منتجب نيا  رسول 
تخلفات دولت گذشته عنوان كرد: متاسفانه برخی گمان می كنند 
نقاط ضعف به خصوص سوءاستفاده های برخی مسئولان نبايد 
رسانه ای شود؛ چراكه افشای آن موجب بی اعتمادی مردم به نظام 
خواهد شد؛ لذا شاهد هستيم بسياری از تخلفات در دستگاه های 

مختلف كتمان می شود.
برخی مسئولان افشای اختلاس های گذشته را 

به مصلحت نمی دانند
وی افزود: در مورد تخلفات دولت قبل هم خيلی ها معتقدند اگر 
تخلفات هر دولتی پيگيری و افشا شود، روی اعتماد مردم تاثيرگذار 
خواهد بود. برخی مسئولان را سراغ دارم كه به خودم می گفتند در 
برخی دستگاه ها و نهادها اختلاس های بزرگی صورت گرفته است، 

اما افشا و پيگيری آن را به مصلحت نمی دانيم.
چنين  كرد:  خاطرنشان  اصلاح طلب  سياسی  فعال  اين 
مصلحت نگری هايی دو ايراد دارد؛ اول اينكه اصلا منطقی نيست 
بگوييم اگر مسئولی تخلف كرد به دليل مسئوليتی كه دارد خطای 
او را ناديده بگيريم و حاضر شويم بيت المال و حقوق مردم تلف 
شود. اگر نگاهی به نهج البلاغه بيندازيم می بينيم كه امام علی)ع( 
در موارد متعددی با مشاهده تخلف، بدون درنگ با متخلف برخورد 
می كردند در حاليكه اين نوع برخورد هم هيچ گاه باعث تضعيف 

اسلام و حكومت حضرت علی)ع( نشد.
کسی صرف حمایت اولیه از یك دولت
 سرنوشت خود را به متخلفان گره نزند

منتجب نيا ادامه داد: از نظر شرعی هم اين حرف درست نيست 
كه بگوييم نبايد با كسی كه تخلف كرده يا حداقل با سوءمديريت 
خود اجازه داده در دولتش اختلاس های گسترده ای انجام شود، 
برخورد نكنيم. ممكن است برخی بگويند چون در ابتدا از اين دولت 
حمايت كردند، هرگونه پيگيری تخلفات آن باعث تضعيف خودشان 

می شود. كه اين تفكر هم از ريشه غلط است.
وی گفت: هيچ فردی نبايد صرف حمايت اوليه از يك دولت  
سرنوشت خود را به متخلفان گره بزند. حاميان اوليه دولت قبل 
می توانند با شهامت اعلام كنند زمانی كه فكر می كردند دولت های 
نهم و دهم ارزشی است از آن حمايت كردند، اما وقتی متوجه شدند 
مسئولان دولت قبل مرتكب چه تخلفاتی شدند، مخالفت های و 

پيگيری های لازم را انجام دادند.
تنها چیزی که مردم می شنوند:  "این پرونده ها هنوز در 

حال بررسی است"
قائم  مقام حزب اعتماد ملی خاطرنشان كرد: حاميان اصولگرای 
دولت های نهم و دهم اگر فكر می كنند حمايتشان از اين دولت ها 
دلسوزانه بوده است، بايد امروز هم در مبارزه با مفاسد دولت قبل 
پيشتاز باشند و داوطلبانه از قوه قضاييه بخواهند هرچه زودتر به اين 

تخلفات رسيدگی شود.
وی افزود: تعجب من از برخی سياسيون اين است كه گمان 
می كنند اگر موردی را افشا نكنند، از ديد مردم پنهان می ماند. در 
حاليكه در دنيای امروز هيچ خبری قابل كتمان نيست، بلكه عدم 

پيگيری آن باعث بدبينی و بی اعتمادی مردم خواهد شد.
منتجب نيا تاكيد كرد: متاسفانه مردم تنها چيزی كه در طول 
اين مدت در مورد تخلفات دولت قبل می شنوند اين است كه »اين 
پرونده ها هنوز در حال بررسی است« در حالی كه اين بررسی ها 
حتی بعد از پايان رسيدگی ها هم شفاف سازی نمی شود. درخواست 
مردم اين است كه به شكل روشن در اين موارد توضيح داده شود و 
اگر آنها واقعا پاكدست بوده اند تبرئه شوند و اگر هم تخلفی صورت 

گرفته محاكمه شوند و دلايل و اتهام های آنها برای مردم بازگو شود. 
اين چيزی است كه باعث افزايش اعتماد مردم به نظام می شود، نه 

كتمان كردن تخلفات مسئولان.
نحوه برخورد قوه قضاییه با تخلفات دولت قبل 

در انتخابات مجلس موثر است
دولت  مسئولان  برخی  اخير  شكايت های  به  اشاره  با  وی 
احمدی نژاد عليه دولت يازدهم عنوان كرد: از گذشته گفته اند »دزد 
نگرفته پادشاه است«، وقتی با تخلفات آقايان برخورد نشده و برای 
مردم و افكار عمومی سطح اين تخلفات شفاف سازی نشده است، 
طبيعی است آنها امروز در مقام طلبكار چنان جسور می شوند كه 

برای مسئولان دولت فعلی فضاسازی می كنند.
اين فعال سياسی اصلاح طلب خاطرنشان كرد: وقتی برخوردی 
برابر  بايد  يا  هم،  فعلی  دولت  نمی شود،  گذشته  متخلفان  با 
تخلف های دولت گذشته اغماض كند يا اگر آنها را بازگو كند، بايد 
منتظر عواقب فضاسازی های آنها نيز باشد. آقای جهانگيری عنوان 
كرده آنچه تاكنون بيان شده تنها 5درصد تخلفات دولت قبل بوده 
است، بنابراين قوه قضاييه بايد به شكل پيگيری با سرعت مدارك 
و مستندات اين تخلفات را جمع آوری كند و آن را در يك دادگاه 

منصف و صالحه رسيدگی كند و منتظر شكايت ديگران نباشد.
قبل  دولت  تخلفات  با  قضاييه  قوه  برخورد  نحوه  افزود:  وی 
نيز موثر باشد، اگر در اين  انتخابات آينده مجلس  می تواند در 
رابطه اقدامی انجام نشود بايد بدانيم كسانی كه امروز متهم به انواع 
تخلف ها هستند، می خواهند كانديداهايی را برای انتخابات مجلس 
دهم معرفی كنند و عدم برخورد با تخلف ها آنها باعث شده كه 
چنين جسارتی را پيدا كنند بار ديگر فرصت دسترسی به اموال 

عمومی را برای خود مهيا بدانند.
کسانی که فرسنگ ها با تفکر امام  فاصله دارند 

امروز مدعی امام شناسی شدند
منتجب نيا با بيان اينكه قوه قضاييه و ساير دستگاه های نظارتی 
بايد پيش از داغ شدن تنور انتخابات اين تخلفات را مورد رسيدگی 
سريع و قاطع قرار دهند، گفت: اين افراد با جسارت تمام امروز 
مدعی امام شناسی شده اند. جای تعجب و البته تاسف است كسانی 
كه فرسنگ ها با تفكر و راه امام خمينی )ره( فاصله دارند و غالب 
آنها نه در انقلاب و نه در دفاع مقدس حضور نداشتند امروز ادعای 
تبيين انديشه های امام را دارند. احتمالا آنها امام و راه او را در خواب 

و سحر و جادوهای خودشان می بينند.
شاید منظور آنها از امام شناسی ادامه تفکر حجتیه

 در مورد امام زمان)ع( است
وی افزود: البته شايد منظور آنها همان ادامه تفكر حجتيه در 
مورد امام زمان)ع( است، در حاليكه شان امام كجا و آنها كجا. بهتر 
است آنها سراغ اموری كه در شان خودشان است بروند و به جای 

ادعای امام شناسی جوابگوی پرونده  تخلفات خودشان باشند.
دستور احمدی نژاد به وزرای دولت سابق

به خوبی  امروز همه  يادآور شد:  اعتمادملی  قائم  مقام حزب 
می دانند كه اين آقايان با اين بهانه ها خود را برای ورود در انتخابات 
آماده می كنند به برخی وزرا و مسئولان اجرايی دولت سابق دستور 
داده اند كه در شهرستان ها كانديدا شوند و ليست بدهند با امكانات 
مالی فراوانی هم كه دارند فكر می كنند می توانند مردم را فريب 

دهند، اما مردم هنوز تخلفات 8ساله آنها را فراموش نكرده اند.
همه بهانه های مسئولان دولت گذشته 

برای رسیدن به قدرت است
مسئولان  بهانه های  همه  اينكه  بر  تاكيد  با  منتجب نيا 
دولت گذشته تنها برای رسيدن به قدرت است، گفت: آنها جز 
خرافه گرايی و فال گيری و خواب ديدن از امام چيزی نمی دانند، 
بايد بدانند دستشان برای مردم رو شده است و بيش از نمی توانند 
با هزينه كردن از نام امام از پاسخ گويی به تخلفات خود فرار كنند.

نکته

اخبار

لیست مشترک فراکسیون ها جواب نداد 

کمیسیون ویژه » برجام« 
در اختیار منتقدان ظریف؟

عبدا... احمدی: پس از توافق ايران و گروه 1+5 در هتل كوبورگ وين، هنوز پاي تيم 
مذاكراه كننده به كشور نرسيده بود كه بحث ورود مجلس به موضوع بررسي متن اين توافق 

بالا گرفت و هر روز با اظهار نظرهاي مختلف نمايندگان داغ تر مي شد.
مجلسي ها كه چند روز پيش از اعلام اين توافق، طرح الزام دولت به حفظ حقوق و 
دستاوردهاي هسته اي را در به تصويب رسانده بودند، تيم مذاكرات را ملزم كردند كه هر 
نوع توافق صورت گرفته با 1+5 را به نظر مجلس و شوراي عالي امنيت ملي رسانده و تائيد 
آن ها را نيز بگيرند. اگر چه كليات و جزئيات اين طرح پيش از توافق با راي بالاي نمايندگان 
تصويب شد اما پس از انجام توافق برخي نمايندگان اين سئوال را مطرح كردند كه اصولا آيا 

مجلس مي تواند اين توافق را كه "برجام" نام گرفته بود را بررسي كند؟
با اين حال با پيشنهاد تعدادي از نمايندگان و با مخالفت برخي ديگر از آن ها قرار شد 
براي بررسي "برجام" در مجلس كميسيون ويژه تشكيل شود و روزي كه محمد جواد 
ظريف، وزير خارجه گزارش خود از روند مذاكرات را در بهارستان قرائت مي كرد نمايندگان 
به تشكيل اين كميسيون راي مثبت دادند و با حمايت خود از تيم مذاكره كننده اعلام 
كردند كه نگاه كلی مجلس همراهی با تيم هسته اي دولت در سال همدلی و همزبانی 
است. هر چند كه برخي از نمايندگان نيز تشكيل كميسيون ويژه براي بررسي برجام را 
ضروري ندانسته و بررسي اين توافق در كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي را كافي 
مي دانستند، اما از آنجايي كه نمايندگان با 136 راي موافق به تشكيل كميسيون ويژه راي 
داده بودند ديگر راه برگشتي وجود نداشت. در آن جلسه كه سي تيرماه برگزار شد، احمد 
اميرآبادی نماينده مردم قم به عنوان يكی از متقاضيان تشكيل كميسيون ويژه گفت: ما در 
بحث موافقتنامه مواردی را داريم كه به نظر می آيد بايد مورد توجه قرار گيرد، در همين 
راستا ما و جمعی از نمايندگان پيشنهاد تشكيل كميسيون ويژه را داديم. وی با قرائت اسامی 
درخواست كنندگان تشكيل كميسيون ويژه گفت افراد با علايق و سلايق سياسی مختلف 
اين درخواست را امضا كردند. پس از اتمام اظهارات اميرآبادی، لاريجانی رئيس مجلس نيز 
تاكيد كرد: در آئين نامه داخلي مجلس، پيرامون تشكيل كميسيون ويژه بحثی به نام مخالف 
و موافق نداريم و به همين دليل رای گيری انجام می شود وپيرامون اينكه چه كسانی نيز در 

كميسيون حضور داشته باشند در جلسات بعدی تصميم گيری خواهد شد.
در همين حال و پس از گذشت يك ماه از راي نمايندگان به تشكيل اين كميسيون، 
امروز پس از ساعت ها رايزني و جلسات مختلف اعضاي اين كميسيون انتخاب شدند تا گام 
بعدي اجراي توافق هسته اي ايران و غرب كه بررسي در پارلمان و ارائه گزارش به صحن 
علني است است، برداشته شود. نكته اي كه حائز اهميت است آنكه با وجود توافق هر دو 
فراكسيون اصولگرايان و رهروان ولايت براي ارائه فهرست مشترك 15 نفره، اين تصميم 
در عمل اتفاق نيفتاد و اكثريت اعضاي كميسيون ويژه را كساني تشكيل مي دهند كه جز 

منتقدان توافق هسته اي و تيم مذاكره كننده هسته اي بوده اند.
اين در حالي است كه فهرستي كه ديروز صبح به عنوان فهرست مشترك هر دو 
فراكسيون اصلي مجلس منتشر شد عبارت بود از محمدحسن ابوترابی فرد،علاءالدين 
بروجردی، مهرداد بذرپاش،مسعود پزشكيان،غلامرضا تاجگردون، جواد جهانگيرزاده، منصور 
حقيقت پور،عليرضا زاكانی،محمد مهدی زاهدی، ابراهيم كارخانه ای، اسماعيل كوثري، 
محمود نبويان، حسين نجابت،سيد حسين نقوی حسينی وعباسعلی منصوری آرانی كه 
هشت نفر از اين افراد را اعضاي فراكسيون رهروان ولايت يا همفكر با اين فراكسيون تشكيل 
مي داد اما آنچيزي كه در نهايت در مجلس به تصويب رسيد با حذف جواد جهانگيرزاده و 
جايگزين شدن وحيد احمدي كه مواضع او با وجود عضويت در فراكسيون رهروان ولايت 

شبيه به مواضع اعضاي فراكسيون اصولگرايان است.
حال بايد منتظر ماند و ديد كه اين نمايندگان با تشكيل كميسيون ويژه چه تصميمی 

برای توافق هسته ای ايران با گروه 1+5 دارند؟

 وکیل  خانواده روح الامینی: حکم مرتضوی در پرونده کهریزک قطعی نیست

 اعتراض می کنیم
وکیل  خانواده روح الامینی گفت: مجازات مرتضوی در پرونده تامین اجتماعی 

به صورت حبس تعلیقی است که عملا تاثیر زیادی ندارد.
ميرمجيد طاهری  با اعلام اين خبر كه حكم تبرعه مرتضوی در پرونده كهريزك ديروز 
به ما ابلاغ شد، عنوان كرد: اين حكم هنوز قطعی نيست. قطعا ما در فرصت قانونی اعتراض 

خود را كتبا به حكم صادر شده اعلام خواهيم كرد. 
وی افزود: تا جايی كه برای ما امكان پيگيری قانونی در مورد اتهام های مرتضوی 
در پرونده كهريزك وجود داشته باشد همه راه های قانونی را دنبال می كنيم و از همه 

فرصت های قانونی خود استفاده می كنيم.
وكيل روح الامينی در پاسخ به اين سوال كه آيا به نتيجه اعتراض خود اميدوار هستيد، 
گفت: اين پرونده از زمانی كه در دادسرای نظامی مطرح شد و بسياری از درجه دارها و 
نظاميان برای ارائه توضيحاتی در اين دادسرا حضور پيدا كردند، تا امروز فراز و نشيب های 
زيادی را سپری كرده است بنابراين اگر اميدی به احقاق حقمان نداشتيم اين همه فراز و 

نشيب را طی نمی كرديم.
وی با تاكيد بر اينكه اعتراض خود را در چارچوب قانون پيگيری می كنيم، گفت: انتظار 

داريم به اعتراض ما هم در چارچوب قانون و احقاق حق رسيدگی شود.
طاهری گفت: البته اطلاع دارم كه مجازات مرتضوی در اين قسمت پرونده تامين اجتماعی 

كه تاكنون رسيدگی شده به صورت حبس تعليقی است كه عملا تاثير زيادی ندارد.
سعيد مرتضوی نيز در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به اينكه هنوز حكم خود را دريافت 
نكرده است، گفت: من تنها از طريق رسانه ها مطلع شدم كه قاضی كشكولی اعلام كرده 
از اتهامات كهريزك تبرئه شدم و رد مال و حبس مربوط به حقوق 6 ماه سرپرستی ام در 

تامين اجتماعی است.

رئیس کمیته پیگیری پرونده بابك زنجانی در مجلس:

شرط اژه ای برای صدور اجازه دیدار با زنجانی 
یك »نه« محترمانه است

رئیس کمیته پیگیری پرونده بابك زنجانی در مجلس گفت: لزومی نمی بینیم 
در جلسه با آقای محسنی اژه ای شرکت کنیم و یك نه محترمانه و بزرگ دیگر 

بشنویم. چراکه این اتفاق در شان نمایندگان مجلس نیست.
اميرعباس سلطانی با اعلام منتفی شدن ملاقات ۴ نماينده مجلس با بابك زنجانی اعلام 
كرد: در نامه ای كه پيش از اين به آقای محسنی اژه ای ارسال كرديم، قيد شده  بود بنابر 
بندهای 7۴، 76 و 86 قانون اساسی، خواستار ديدار با بابك زنجانی هستيم، اما سخنگوی 
قوه قضاييه اصرار داشت، ابتدا بايد حتماً با ايشان ديدار كنيم.وی افزود: باتوجه به اينكه 
بررسی پرونده بابك زنجانی در بدو امر در كميسيون انرژی مجلس مطرح شد و در پی 

رسيدگی نمايندگان در اين كميسيون، موجبات دستگيری بابك زنجانی فراهم شد.
سلطانی اضافه كرد: متاسفانه سخنگوی قوه قضاييه بی توجه به اين مهم، شرط برای 
ما شرط گذاشته اند كه ما ابتدا در جلسه ای نكات و صحبت هايی كه قصد داريم با بابك 
زنجانی مطرح كنيم را به ايشان بگوييم و سپس در صورت صلاحديد ايشان با بابك زنجانی 
ديدار كنيم كه اين مسئله در حكم نوعی نه محترمانه به نمايندگان مجلس است. عضو 
كميسيون انرژی مجلس خاطرنشان كرد: متاسفانه عزيزان قوه قضاييه توجهی به حقوق 
نمايندگان مردم ندارند و عليرغم اينكه 3 بار از ايشان برای حضور درجلسات دعوت شده، 
حتی نماينده ای هم به جای خودشان نفرستادند. به گزارش ايلنا، سلطانی در پايان تصريح 
كرد: با توجه به اين شرايط ما لزومی نمی بينيم در جلسه با آقای اژه ای شركت كنيم و يك 
»نه« محترمانه و بزرگ ديگر بشنويم، چراكه اين اتفاق در شان نمايندگان مجلس نيست.

عارف در همایش اصلاحات و اعتدال هشدار داد:

اتاق فکر جریان رقیب 
در پی شکاف میان اصلاح طلبان

رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه اصلاح طلبان خود را جریان اصلی 
انقلاب می دانند گفت: اتاق فکر جریان رقیب اصلاحات به دنبال شکاف در 
خانواده اصلاحات است و اصلاح طلبان مراقب باشند بهانه به دست رقیب ندهند.

محمدرضا عارف در همايش »اصلاحات و اعتدال« كه در شهريار برگزار شد ضمن 
گراميداشت دهه كرامت و سالروز ورود آزادگان به ميهن، با بيان اينكه تفكر اصلاح طلبی 
ريشه در انقلاب و برخواسته از اسلام ناب و انديشه های رهبر فقيد انقلاب است، گفت: 
روندی كه در خرداد سال۹2 پشت سر گذاشته شد با درايت مقام معظم رهبری و حضور 
پرشور مردم در انتخابات رياست جمهوری تحقق يافت و باعث قرار گرفتن ايران اسلامی در 
مسير پيشرفت و تعالی شد. وی افزود: اين مسير بايد استمرار پيدا كند و با توجه به شرايط 
خاص كشور بيش از هر زمان ديگری نيازمند اتحاد، همبستگی و يكپارچگی هستيم.عارف 
گفت: گروه ها و جريانات سياسی از هرگونه رو در رويی و موضع گيری عليه يكديگر پرهيز 

كنند و اصل را بر وحدت و همدلی قرار دهند.
اصلاح طلبان خود را جریان اصلی انقلاب می دانند

وی با بيان اينكه اصلاح طلبان خود را جريان اصلی انقلاب می دانند، بر ضرورت اجرايی 
شدن همه اصول قانون اساسی تاكيد كرد و گفت: راهبرد عمومی در چارچوب مشاركت 
حداكثری پيگيری شود و همانطور كه در سال ۹2 و در آن شرايط خاص به پيروزی 
رسيديم در انتخابات پيش رو نيز می توان به چنين موفقيتی نائل شد.رئيس بنياد اميد 
ايرانيان با تاكيد بر اينكه جريان اصلاحات هيچ راهی جز پيروزی در انتخابات مجلس ندارد، 
خاطرنشان كرد: راه استمرار انقلاب، اعتقاد به رقابت جدی و  قانونی گروه های اصلاح طلب 
و اصولگرا است و از نظر ما بايد در فصل انتخابات با جديت رقابت كرد و پس از انتخابات 
رقابت ها به رفاقت مبدل شود. عارف تاكيد كرد: با رعايت اخلاق و قانون بايد مبارزات 
انتخاباتی به صورت جبهه ای دنبال و در داخل جبهه نيز تقويت انسجام درونی پيگيری شود.

رئیس جمهور در نشست مشترک هیات دولت و استانداران: 

مجلس آینده متعلق به یک حزب و جناح نخواهد بود

منتخب نیا خبر داد:

دستور احمدی نژاد به وزرای دولت سابق
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انسان صبور و شكيبا 
پيروزى را از دست نمى دهد، 
اگر چه زمان آن طولانى شود.

پنجشنبه - بیست و نهم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3796 روزنامه

 خبرگان در »برجام« ورود نمی کند
گفته می شود: آيت ا... سيد احمد خاتمی در پايان گردهمايی فعالان امور مساجد در شهركرد در پاسخ 
به سووال ايرنا،كه آيا مجلس خبرگان رهبری به مساله بررسی متن برجام، ورود می كند يا خير، افزود: اين 
مجلس به برنامه جامع اقدام مشترك ورود پيدا نمی كند. به گفته وی، در اين حد كه اطلاعات داشته باشند، 
اطلاعات داده می شود، اما ورود اجرايی پيدا نمی كند. آيت ا... خاتمی درباره اجلاسيه آينده مجلس خبرگان 

رهبری نيز گفت: اين اجلاسيه بزودی برگزار خواهد شد.

رد مال ۴۶ میلیون تومانی برای مرتضوی
گفته می شود: يك منبع آگاه در گفت وگو با فارس ،  درخصوص جزييات حكم صادره برای سعيد 
مرتضوی گفت: وی در بحث معاونت در قتل تبرئه شده است. اين منبع آگاه ادامه داد: بر اساس حكم بدوی 
دادگاه، سعيد مرتضوی به پرداخت ۴6 ميليون تومان رد مال و يك سال حبس محكوم شده است. وی افزود: 
از اين يك سال حبس 6 ماه آن تعزيری و 6 ماه ديگر تعليقی است يعنی در صورتی كه متهم تكرار جرم 
داشته باشد 6 ماه حبس تعليقی نيز اعمال خواهد شد. اين منبع  آگاه با بيان اينكه روح الامينی شاكی پرونده 
كهريزك حكم را دريافت كرده است گفت: ظاهرا هنوز حكم به سعيد مرتضوی ابلاغ نشده است. وی تأكيد 
كرد: در صورتی كه روز شنبه مرتضوی جهت دريافت حكم به دادگاه بيايد فرصت 20 روزه جهت اعتراض از 
همان روز شنبه آغاز می شود. در غير اين صورت حدود 10 روز طول می كشد تا حكم از سوی دادگاه برای 

متهم يا وكلای وی ارسال شود.

آمریکا از محل اختفای البغدادی اطلاع دارد
گفته می شود: رييس پليس سابق دبی با بيان اينكه آمريكا از محل پنهان شدن ابوبكر البغدادی اطلاع 
دارد، از ناتوانی نظاميان غربی و عربی در دستگيری وی ابراز شگفتی كرد. به گزارش ايرنا به نقل از خبرگزاری 
آزاد فلسطين، ضاحی خلفان در صفحه توييتر خود نوشت: برخی از سازمانهای اطلاعاتی قدرتهای بزرگ و 
حداقل سيا، از محل پنهان شدن البغدادی اطلاع دارند، ولی نمی خواهند وی را دستگير كنند، زيرا مايل به 
ادامه جنگ و عملی شدن نقشه های ويرانگر خود در منطقه هستند. وی در توييتهای خود مدعی شد كه گروه 
تروريستی داعش در منطقه از حمايت مالی و نظامی و اطلاعاتی يك طرف قدرتمند در خاورميانه برخوردار 
است. وی اسراييل و رهبران اين رژيم را حامی اصلی اين گروه تروريستی معرفی كرد. وی گفت: تشكيلاتی 
اين گونه كه بتواند موجب حيرت جهانيان شود، بعيد است ساخته دست اعراب باشد، اين يك تشكيلات 
پيچيده يهودی است، زيرا يهوديان در مكر و حيله استاد هستند و در اين كار خبره شده اند. آمريكا هم می 
داند كه رهبری واقعی داعش در دست اسراييل است، به همين دليل تلاش می كند، تصوير عمومی اين گروه 

همچنان مبهم باشد، زيرا نمی تواند اين راز را آشكار كند.

تصویب طرح ممنوعیت به کارگیري بازنشستگان
گفته می شود: نمايندگان با كليات طرح ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان در دستگاه هاي اجرايي با 
171 راي موافق، 26 راي مخالف و 5 راي ممتنع از 228 نماينده حاضر موافقت كردند. عباس قائد رحمت 
سخنگوي كميسيون اجتماعي مجلس در اين راستا گفت: دو فوريت طرح ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان 
در دستگاه هاي اجرايي در جلسه بيست و پنجم مردادماه با راي بالاي نمايندگان به تصويب رسيد. وي افزود: 
براساس اين طرح بسياري از پست هاي مديريت و كارشناسي شده كه به بازنشستگان اختصاص داده شده 
است به جوانان واگذار مي شود. اين نماينده مجلس با تاكيد بر اين كه ما امروز جوانان متقاضي به كار زيادي 
داريم، ادامه داد: در اين طرح بر اين موضوع تاكيد شده كه در دستگاه هاي اجرايي بايد از نيروهاي چابك و 

جوان استفاده شود. قائد رحمت ادامه داد: كاركنان منطقه آزاد نيز مشمول اين قانون مي شوند.

رد درخواست مرخصی رحیمی
گفته می شود: عباس جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب تهران با اشاره به طرح برخی 
شايعات در فضای رسانه ای كشور در خصوص مرخصی های محمدرضا رحيمی، و هم چنين شايعاتی مبنی 
بر اقامت بابك زنجانی متهم پرونده نفتی، در خارج از زندان، با رد اين شايعات و ادعاها در خصوص اعطای 
مرخصی به محمدرضا رحيمی گفت: وی از دادستانی درخواست مرخصی كرده است كه اين درخواست مورد 
موافقت قرار نگرفت. دادستان عمومی و انقلاب تهران با رد ادعای مطرح شده در مورد بابك زنجانی كه عنوان 
می شود وی در زندان به سر نمی برد، تصريح كرد: برخلاف اين ادعا، بابك زنجانی در زندان اوين است و طی 

روزهای گذشته نامه هايی به دادستانی تهران ارسال كرده است.

نرخ بلیت هواپیما آزاد می شود؟
گفته می شود: علی عابدزاده در گفت وگو با ايلنا با تاكيد بر اينكه آزادسازی نرخ بليت هواپيما در برنامه 
5 ساله پنجم توسعه دنبال خواهد شد اظهار كرد: هرچند هنوز نمی توان تاريخ دقيقی برای اجرای اين قانون 
مشخص كرد اما تمام سعی من اين است اين قانون در برنامه پنجم توسعه به صورت كامل اجرا برسد.طبق 
ماده 61 قانون برنامه پنج ساله توسعه دولت مكلف بود از ابتدای سال سوم برنامه يعنی سال ۹2 اقدام به 
آزادسازی نرخ بليت هواپيما در مسيرهای داخلی كند. حال از زمان اجرای اين قانون 2 سال گذشته است.

هرچند كه گفته می شد آزادسازی به معنای افزايش قيمت بليت هواپيما نيست اما تابستان سال گذشته گام 
اول برای اجرای قانون آزادسازی بليت هواپيما با گرانی 30 درصدی قيمت ها شروع شد.

ماجرای پاسخ ناطق نوری به سوال خبرنگار غربی
گفته می شود: حجت الاسلام علی اكبر ناطق نوری" در مراسمی كه به مناسبت ايام شهادت امام جعفر 
صادق)ع( برگزار شد با ذكر يك خاطره اظهار داشت: خانم خبرنگار غربی پرسش جهت داری را از بنده پرسيد 
كه آيا پس از پيروزی در انتخابات و رئيس جمهور شدن به روضه خوانی ادامه خواهيد داد؟ بنده گفتم بله و 
به نوكری امام حسين)ع( مفتخرم و اين مقام نوكری بسيار ارزشمندتر از عناوين و جايگاه رياست جمهوری و 
مجلس است و هرگز اين مقام والای نوكری و روضه خوانی را با پست رياست جمهوری عوض نخواهم كرد.

معرفی شادترین و غمگین ترین کشورهای جهان
گفته می شود: بر اساس نظرسنجی امسال گالوب پاراگوئه شادترين و سودان غمگين ترين مردم جهان 
را دارند.به گزارش دويچه وله، در اين نظرسنجی كشورهای آمريكای لاتين به ترتيب در صدر جدول شادترين 
كشورهای جهان ايستاده اند.نكته قابل تامل اين است كه در فهرست سال 2013 گالوب ، ايران دومين كشور 
غمگين جهان معرفی شده بود در حاليكه در ليست امسال نامی از ايران در جمع ده كشور غمگين جهان 

ديده نمی شود.

ایران از ترکیه درخواست غرامت کرد
گفته می شود: مديركل ترانزيت و پايانه های مرزی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: در طول 
سه هفته اخير 10 دستگاه ناوگان ايرانی متشكل از ۹ كاميون و يك اتوبوس توسط افرادی ناشناس در خاك 
تركيه مورد حمله قرار گرفته و آتش زده شدند. محمدجواد عطرچيان در گفت وگو با آنا با بيان اينكه سفير 
تركيه در ايران درباره حمله های اخير به ناوگان ايرانی احضار شده است، افزود: با توجه به اينكه مقامات ترك 
وظيفه تامين امنيت ناوگان ايرانی در خاك اين كشور را بر عهده دارند، بنابراين سفير تركيه در ايران احضار 
و علاوه بر تامين امنيت رانندگان و ناوگان ايرانی درخواست غرامت هم در حمله های اخير مطرح شد. وی با 
تاكيد بر اينكه قرار شد سفير تركيه در ايران مراتب را به مقامات كشورش اطلاع دهد، تصريح كرد: البته تنها 
ناوگان ايرانی نيستند كه در خاك تركيه مورد حمله قرار می گيرند، بلكه اين حملات از سوی افراد ناشناس، 

ناوگان همه كشورها در شرق و جنوب شرقی اين كشور را شامل می شود.

»جیم مثل جمعه« جایگزین »جمعه ایرانی« شد
گفته می شود: محمد بخشايش تهيه كننده برنامه راديويی »جيم مثل جمعه« گفت: معتقد هستم كه 
»جيم مثل جمعه« بايد سعی كند ضمن حفظ مخاطبان صبح جمعه راديو ايران كه حاصل تلاش سال های 
سال گروه »جمعه ايرانی« و »صبح جمعه باشماست« جذب مخاطب جديد داشته باشد. بخشايش افزود: 
»جيم مثل جمعه« كه جايگزين »جمعه ايرانی« شده برنامه ای تركيبی است كه اخبار و اطلاعات جالب و 

شنيدنی هفته را با ساختاری طنزگونه به همراه گزارش های متفاوت به گوش مردم ايران می رساند. 

مذاکره برای تولید ۳ خودروی ژاپنی در ایران
گفته می شود: مديرعامل ايران خودرو خراسان از مذاكره برای توليد چند خودروی ژاپنی در ايران خبر 
داد. و گفت: بر اساس مذاكرات و برنامه ريزی های صورت گرفته نسل جديد خودرو سوزوكی ويتارا نيز در اين 
شركت توليد خواهد شد. بيژن زاهدی فردگفت: طبق برنامه ريزی قبلی توليد ۹هزار دستگاه از نسل قبلی اين 
خودرو را در دستور كار قرار داده بوديم و در نهايت با توجه به پيگری های صورت گرفته در راستای توليد نسل 
جديد خودرو سوزوكی ويتارابه احتمال زياد برنامه توليد اين خودرو به شش هزار دستگاه تقليل خواهد يافت.

نامحرمانه

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از گاز رسانی 
به هر ۵2 روستای استان فاقد گاز تا پایان سال 96 

خبر داد.
مهندس غلامرضا فرجی ظهر ديروز در نشست خبری 
خود كه در شركت گاز استان قم برگزار شد، با اشاره به 
اينكه گازرسانی در برخی روستا ها به دليل هزينه بالا با وقفه 
مواجه شده است، اظهار داشت: 52 روستا در استان قم از 

نعمت گاز شهری محروم هستند.
مدير عامل شركت گاز استان قم با بيان اينكه گازرسانی 
به اين روستا ها بر اساس برنامه ريزی در دست انجام است، 
افزود: روستاهايی وجوددارند كه گازرسانی از طريق خطوط 
 cng انتقال ممكن نيست به همين دليل از طريق سيستم

مراحل انتقال گاز انجام می شود.
وی با تاكيد بر اينكه برنامه گاز رسانی به روستاهای باقی 

مانده در كل كشور مطرح شده است، تصريح كرد: پروژه 
انتقال گاز به روستا ها در يك برنامه 3 ساله مورد بهره برداری 

قرارمی گيرد.
مردم  مدت  طولانی  پيگيری های  به  اشاره  با  فرجی 
برای انتقال گاز، تاكيدكرد: گاز رسانی به روستا ها مواهبی 
رونق  نتيجه  در  و  شهر  به  مهاجرت  كاهش  همچون 
محصولات كشاورزی و سرمايه گذاری بخش خصوصی را 

در پی دارد.
مديرعامل شركت گاز استان قم با اشاره به اينكه در 
استان قم 350 هزار مشترك گاز ثبت شده است، افزود: 

32۴ هزار اشتراك شهری و 2۴ هزار روستايی است.
وی با تاكيد بر اينكه  در هر 6 شهر استان قم گاز رسانی 
انجام شده است، خاطرنشان كرد: هزينه گاز رسانی به 52 
روستای فاقد گاز استان قم، بالغ بر 50 ميليارد تومان است.

به گفته فرجی 165 هزار انشعاب گاز در استان قم 
وجود دارد كه 1۴0 هزار انشعاب شهری و 25 هزار انشعاب 
روستايی است. مدير عامل شركت گاز استان قم با تاكيد 
بر اينكه درصد نفوذ گاز در شهرقم ۹7 و نيم درصد است، 
افزود: در روستاهای قم نيز 83 درصد گازرسانی شده است 
كه در مجموع  نفوذ ۹۹ درصدی گاز در استان قم راه 

نشان می دهد.
وی با تاكيد بر اينكه در سال ۹3، 2 ميليارد و ۴13 
ميليون متر مكعب گاز در استان قم مصرف شده است، 
تصريح كرد: از اين ميان ۹77 متر مكعب در نيروگاه سيكل 

تركيبی قم مصرف شده است.

طنز قمی

اخبار

آب را بیهوده 
مصرف نکنیم

پریشب خواب میدیدم که یك دندون 
شمارک از کش دیفار بالا رفت

و با مخ بر زمین افتاد
و یك عم پینه دوز پیر در پستوی این خانه هراسون بود

و بچه گربه ای از دیدن یك موش می لرزید
و یك سبزه قبا در سوک یك زنبور می نالید

پلوشتك ها ز بی آبی صدای گریه هاشان بر در و دیفار می پیچید
و یك آغوزبربی در کرده های باغ می غلطید

و بچه عکه ای در ماتم مادربزرگ خویش حی نوک بر زمین می زد
و در سی کونجی دیفار امن کپ کرده بودم با دلی خونین

و دیدم ناگهان اَ سقف موشی بر زمین افتاد
یه هو اخَواب پریدم من

و پایم خورد بر دولکیننه ی آبی که آنجا بود
زمین و رختخواب و تختخواب من همه تر شد

و من افسوس می خوردم چرا من آبرا اینسان تلف کردم
خوش اومدی جونم

آیت ا... گرامي در دیدار شهردارقم خواستار شد:

 تسریع در روند اجرای 
پروژه های شهری

پروژه هاي عمراني در  اجرایي  ا... گرامي تسریع در روند  آیت 
سطح شهر را خواستار شد و خاطر نشان کرد: برخي تاخیرها در روند 
اجرایي پروژه هاي سطح شهر باعث رنجش خاطر شهروندان و زائران 

مي شود.
اين مرجع تقليد شيعيان جهان صبح روزگذشته در ديدار شهردار قم با 
اشاره به شرايط خاص شهر قم نسبت به ديگر شهرهاي كشور ابراز داشت: 
قم پايتخت جهان تشيع و به نوعي آبروي نظام اسلامي است، لذا توجه ويژه 

مسئولان به توسعه اين شهر يك ضرورت اساسي محسوب مي شود.
استاد حوزه علميه در ادامه مزاياي افزايش اختيارات مسئولان محلي را 
مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: افزايش قدرت مسئوان محلي مخصوصا 

شهرداري باعث تسريع در روند توسعه شهرها مي شود.  
آيت ا... گرامي با تاكيد بر اينكه مديراني كه پاكدستي آن ها اثبات شده است 
بايد در راس امور جامعه اسلامي قرار گيرند گفت: دكتر سقائيان نژاد ازمديران 

ريشه دار نظام اسلامي و از بيوتات صالحه است.

به مدت یك هفته صورت می گیرد؛

برگزاری ده ها مراسم و همایش 
ویژه روز تکریم امامزادگان در قم

 به مناسبت فرا رسیدن روز ملی امامزادگان ده ها مراسم و همایش 
ویژه طی هفته جاری در بقاع متبرکه قم تدارک دیده شده است.

 به گزارش روابط عمومی اداره كل اوقاف و امور خيريه استان قم، پنجم 
ذيقعده در تقويم ملی ايران به نام روز ملی و تجليل از امامزادگان و بقاع متبركه 
ناميده شده و بر همين اساس، از يكشنبه اين هفته به مدت هفت روز، مراسم 

های تكريم امامزادگان در سراسر كشور برگزار می شود.
اداره كل اوقاف و امور خيريه استان قم نيز در اين راستا برنامه های متنوعی 
را تدارك ديده كه شامل برگزاری همايش ها، مراسم های غبارروبی، عطرافشانی 

و تكريم امامزادگان و بقاع متبركه قم است.
در بقاع متبركه شاخص قم همچون استان مقدس امامزادگان سيد علی 
)ع(، جعفر شهيد )ع(، سيد معصوم )ع(، شاه سيد علی )ع(، ابراهيم )ع( و ... 

طی يك هفته مراسم های گوناگونی پيش بينی شده است.
همچنين با دعوت از علما و فضلای حوزوی در اين مراسم ها بر غنای انها 

افزوده می شود.
گفتنی است بسياری از اين برنامه ها و مراسم ها به صورت زنده از سيمای 
نور و راديو قم پخش خواهند شد و در مجموع 660 دقيقه برنامه زنده به روی 

انتن می رود.

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد: 

افتتاح بزرگترین ضریح 
امامزادگان ایران در قم

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
برنامه های اداره کل اوقاف در ایام دهه کرامت، گفت: بزرگترین ضریح 
امامزادگان ایران در آستان مقدس چهل اختران  چهار شنبه شب 

افتتاح  شد.
حجت الاسلام عزيزی عنوان كرد: همايش امامزاده موسی مبرقع )ع(  
شب گذشته  بعد از نماز مغرب و عشاء همراه با سخنرانی حجت الاسلام و 
المسلمين شيری رئيس بازرسی كل سازمان اوقاف و امور خيريه برگزار شد، 
همچين بزرگ ترين ضريح امامزادگان ايران در آستان مقدس چهل اختران 
كه در جنب امامزاده موسی مبرقع )ع( است، افتتاح شد.معاون فرهنگی اداره 
كل اوقاف و امور خيريه استان قم يادآور شد: همايش امامزاده زينب خاتون 
)س( معروف به امامزاده معصومه كهك )س( در روز دوشنبه )2 شهريور( 
در شهر كهك برگزار می شود، همچنين همايش امامزاده هادی )ع( در روز  
امروز در روستای جميزقان بخش خلجستان برگزار می شود. حجت الاسلام و 
المسلمين عزيزی تصريح كرد: همايش استانی تجليل از امامزادگان به صورت 
گسترده  امروز ساعت 10 صبح در مجتمع فرهنگی امامزاده شاه سيدعلی 
)ع( برگزار می شود و در اين همايش، امامزاده شاه سيدعلی )ع( كه از نوادگان 
حضرت عباس )ع( است، معرفی می شود.وی افزود: در اين همايش، حجت 
الاسلام و المسلمين محمدی سيرت، نماينده ولی فقيه در سازمان اوقاف و 
امور خيريه كشور و همچنين حجت الاسلام و المسلمين احمد عابدی، رئيس 

دانشگاه قرآن و معارف اسلامی كشور سخنرانی خواهند كرد.

در قالب سه محور اصلی

جشنواره از حریم فاطمی تا حریم رضوی 
در قم برگزار می شود

در قالب سه محور اصلی جشنواره از حریم فاطمی تا حریم رضوی 
در قم برگزار می شود.

مسئول روابط عمومی دانشگاه صنعتی قم با اشاره به برگزاری جشنواره از 
حريم فاطمی تا حريم رضوی اظهار كرد: سه محور اصلی برای اين جشنواره 
مانند ولايتمداری حضرت معصومه)س(، نحوه مواجهه امام رضا)ع( با فرق 

انحرافی و اخلاق رضوی و فاطمی تشكيل شده است.
نرگس دلاوری خاطرنشان كرد: بررسی هجرت حضرت معصومه)س( 
به قم، بررسی شباهت حضرت معصومه)س( به حضرت زهرا)س( با محور 
ولايت پذيری، تاثير حضور امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( در گسترش 
تشيع در ايران و مناظره و نخبه پروری در منظر امام رضا)ع( از جمله محورهای 

اين جشنواره است.
اين مسئول نحوه مناظره امام رضا)ع( با فرق انحرافی، راهكارهای امام 
رضا)ع( برای برون رفت از پديده تكفير و دستاوردهای مناظرات امام رضا)ع( با 
فرق انحرافی برای تشيع در گذشته و امروز، نقش امام رضا)ع( در ترويج اخلاق 
نبوی، تاثيرپذيری اخلاق حرفه ای از اخلاق رضوی، اخلاق رضوی و معصومی 
در زندگی دانشجويی، نقش اخلاق معصومی در فعاليت های اجتماعی زنان 
و موانع رواج اخلاق رضوی و معصومی در جامعه را موضوعات زيرمجموعه 

ديگر ذكر كرد.
وی با بيان اينكه متن دلنوشته بايد با محوريت موضوع جشنواره باشد، 
خاطرنشان كرد: موضوعاتی مانند هجرت امام رضا)ع( از مدينه تا مرو و هجرت 
حضرت معصومه)س( از مدينه تا قم برای دلنوشته در نظر گرفته شده است.

دلاوری خاطرنشان كرد: هجرت امام رضا)ع( از مدينه تا مرو، هجرت 
حضرت معصومه)س( از مدينه تا قم و زيارت حرم حضرت معصومه)س( و 

امام رضا)ع( از موضوعات پيشنهادی برای دلنوشته است.
مسئول روابط عمومی دانشگاه صنعتی قم با بيان اينكه علاقمندان شركت 
در اين جشنواره بايد توجه داشته باشند، آثار آنها تكراری نباشد، خاطرنشان 
كرد: استادان، دانشجويان، كاركنان، دانشگاه های دولتی، موسسات آموزشی 
غيرانتفاعی، علوم پزشكی، جامع علمی كاربردی، پيام نور و دانشگاه آزاد مجاز 

به شركت در اين جشنواره هستند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم:

روستاهای قم تا پایان سال ۹۶ گازرسانی می شوند
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عباس فرساد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم از مشاهده ۳۳0 مورد 
تغییر کاربری زمین های کشاورزی 
بدون مجوز از ابتدای سال تاکنون 

در این استان خبر داد.
كرد:  بيان  طلايی  محمدرضا 
در  كه  چهار  تبصره  كمسيون های 
راستای فعاليت های كشاورزی است 
و تبصره يك ماده يك كه به اراضی 
كشاورزی مجوز تغيير كاربری می دهد 
و  دولتی  عوارض  پرداخت  از  پس 
گرفتن مجوز می توانند مجوز تغيير 
كاربری زمين های كشاورزی را صادر 

كنند.
وی گفت: سازمان جهاد كشاورزی 
از افرادی كه بدون مجوز در زمين های 

كشاورزی اقدام به ساخت و ساز می كنند شكايت می كند و 
چنانچه در دادگاه محكوم شوند پس از ابلاغ حكم تخريب 

انجام می شود.
رئيس سازمان جهاد كشاورزی استان قم عنوان كرد: از 
ابتدای سال جاری تاكنون نزديك به 330 مورد بدون مجوز 
اقدام به تغيير كاربری و ساخت و ساز غير مجاز در زمين های 
كشاورزی كرده اند كه در حدود ۴7 مورد حكم به تخريب 

صادر شده است.
طلايی گفت: طبق اطلاع رسانی انجام شده افرادی كه 

قصد ساخت و ساز در زمين های كشاورزی را دارند بايد مجوز 
لازم را كسب كنند كه با همكاری خوب بخشداران و مردم 

ساخت و سازهای غيرمجاز كاهش يافته است.
وی بيان كرد: افرادی كه قصد ساخت و ساز و تغيير 
كاربری در اراضی كشاورزی را دارند می توانند با مراجعه به 

سازمان جهاد كشاورزی مجوز لازم را اخذ كنند.
افتتاح پروژه آبیاری قطره ای و انتقال آب

 در اراضی کشاورزی قم 
رئيس سازمان جهاد كشاورزی استان قم در بخش ديگری 

از سخنان خود گفت: به مناسبت هفته 
دولت پروژه آبياری قطره ای و انتقال 
آب در باغات و اراضی كشاورزی استان 
قم در وسعتی به مساحت 110 هكتار 

افتتاح می شود. 
محمد رضا طلايی تصريح كرد: در 
استان قم 15 هزار بهره بردار در بخش 
با احتساب  كشاورزی وجود دارد كه 
كشاورزی  حوزه  مختلف  بخش های 
بيش از 100 هزار نفر در استان قم در 

اين بخش مشغول فعاليت هستند.
كم  بحران  به  اشاره  با  طلايی 
آبی و مسائل و مشكلات پيش روی 
كشاورزان گفت: در اين راستا از سال 
گذشته طرح الگوی كشت اجرايی شد 
كه در اين راستا 2هزار و 500 هكتار از 

اراضی غله استان به 8هزار و 2۴7هكتار كاهش يافت.
رئيس سازمان جهاد كشاورزی استان قم خاطرنشان كرد: 
ميزان گندم تحويل شده به سيلو در سال ۹3 حدود 22 هزار 
و ۴00 هكتار بود كه ابا اجرای طرح الگوی كشت امسال 26 

هزار تن گندم تحويل سيلو شده است.
طلايی در ادامه ضمن ارائه گزارشی از اقدامات جهاد 
آبياری  پروژه  دولت  هفته  مناسبت  به  افزود:  كشاورزی 
قطره ای و انتقال آب در باغات و اراضی كشاورزی استان قم 

در وسعتی به مساحت 110 هكتار افتتاح می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تغییر کاربری ۳۳0 قطعه زمین کشاورزی بدون مجوز


